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I Centrala: LJUBLJANA, MIKLOŠIČEVA CESTA 19/1
> Poslovne enote; CELJE, ČAKOVEC, JESENICE. KOPER A
j KRANJ, KRŠKO. MARIBOR. MENGEŠ. MURSKA SOBOTA. NOVA GORICA,
l NOVO MESTO, POSTOJNA, TRBOVLJE in LJUBLJANA s poslovalnicama 
l Zagreb in Rijeka

V petek, 6. februarja so se sestali v Festivalni dvorani v Ljubljani delegati mestne Zveze sindikatov na II. 
rednem obCnem zboru. Zboru ljubljanskih sindikatov sta prisostvovala predsednik Sveta ZSJ DUŠAN PETROVIČ 
— SANE in predsednik slovenskih sindikatov TONE KROPUŠEK, oba pa sta posegla tudi v razpravo. Med gosti 
občnega zbora ljubljanskih sindikatov so bili tudi tajnik RS ZSS JOŽE MAROLT, predsedniki republiških odbo
rov posebnih sindikatov ter predstavniki občinskih sindikalnih svetov iz Beograda, Novega Sada, Zagreba, 
Prištine, Reke in drugi. Po obširni razpravi, v njej so sodelovali delegati Janez Komočar. Eva Naglič, Maks Haf
ner, Marjana Logorec, Peter Toš, Milan Gerželj, Franc Jevnikar, Tone Frantar, Franc Horjak, Janko Velikonja, 
Metka Skubic. Julka Zibert, Mile Rakovič, Franc Sladič. Zvone Žagar, Božidar Ravnikar, Andrej Prah in Drago 
Arh, je občni zbor sprejel programsko osnovo za delovanja ljubljanske mestne zveze sindikatov, kot je nakazal v 
svojem uvodnem referatu Rudi Bregar in kasnejša razprava na zboru. Občni zbor je izvolil tudi 42 članov mest
nega sindikalnega sveti, za predsednika MSS Ljubljana pa je bil vnovič izvoljen RUDI BREGAR, za podpred
sednika FRANC SLADIC in za tajnika JANKO VRHUNC.

Uradno sporočilo s seje predsedstva Republiške
ga sveta Zveze sindikatov Slovenije, Ljubljana, 

9. februarja 1970. leta

Predsedstvo republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slove
nije Je na seji 9. februarja 1970 
ocenilo položaj v zvezi z uve
ljavljanjem ukrepov za od
pravljanje nelikvidnosti in v 
tem okviru razpravljalo tudi o 
težavah, v katerih so se znašle 
posamezne delovne organiza
cije.

V razpravi o nastalem polo
žaju je predsedstvo ugotovilo, 
da so dobili sprejeti ukrepi za 
ublažitev nelikvidnosti pod
poro sindikalnih organizacij in 
njihovih organov in da so že 
dali prve pozitivne rezultate. 
Sprejete ukrepe v sindikatih 
razumemo kot reformne, če
prav smo že pred sprejetjem 
ugotavljali, da bo doslednost 
Pri njihovem uresničevanju 
uujno pripeljala do močnejših 
zaostritev v nekaterih delovnih 
organizacijah. Položaj v neka
terih delovnih organizacijah 
kaže, da bi bila bolj ustrezna 
Postopnost v uresničevanju teh 

‘ Ukrepov, za kar smo se v sin
dikatih pred njihovim spre
jetjem tudi zavzemali. Naši 
Predlogi za postopnost sicer 
niso bili uzakonjeni, kar pa v 
ničemer ne zmanjšuje naše so
odgovornosti za uresničevanje 
ukrepov in naših obveznosti 
Pri reševanju nastalih težav v 
delovnih organizacijah. Prav 
Zaradi tega so se vodstva sin

dikatov skupaj z gospodarsko 
zbornico, izvršnim svetom, ob
činskimi skupščinami in z dru
gimi dejavniki lotila reševanja 
problemov, ki jih povzroča ne- 
Ikvidnost — razumljivo ob 
podpori uresničevanju spreje
tih ukrepov.

Predsedstvo ugotavlja, 'da se 
je že velika večina delovnih 
organizacij zavzela za reševa
nje notranjih problemov, ker 
je le-to realna perspektiva 
vsake delovne organizacije. Iz
vajanje ukrepov za ublažitev 
nelikvidnosti pa je v nekaterih 
delovnih organizacijah odkrilo 
tudi globlje probleme v gospo
darjenju, ki so tako objektiv
nega kakor tudi subjektivnega 
značaja. Uresničevanje spre
jetih ukrepov bo zaradi tega v 
nekaterih delovnih organizaci
jah pospešilo procese moder
nizacije in izboljšanje njihove 
poslovne ter razvojne politike.

Glede na to, da je dobršen 
del nelikvidnosti posledica ne
pokritih obveznosti družbeno
političnih skupnosti, predvsem 
pa federacije, se predsedstvo 
odločno zavzema, da morajo 
le-te čimprej pokriti svoje ob
veznosti.

Eden izmed pomembnih 
vzrokov za nelikvidnost so de
lovne organizacije, ki poslujejo

(Nadaljevanje na 4. strani)

SEJA PREDSEDSTVA RS ZSS:

Najpomembnejša je socialna 
varnost delovnega človeka

Pripravljen je osnutek 
programa političnih na
log slovenskih sindika
tov za leto 1970 @ Spre: 
jeta so stališča do pro
blemov v zvezi z ukrepi 
za odpravljanje nelik
vidnosti v gospodarstvu 
0 Služba pravne pomo
či pri RS ZSS se mora 
še bolj integrirati z de
lom sindikatov © Pri
hodnji plenum vodstva 
slovenskih sindikatov bo 
predvidoma ob koncu te

programa političnih nalog slo
venskih sindikatov v letu 1970 
in razpravo o delu službe prav
ne pomoči pri RS ZSS- Mimo 
tega je predsedstvo sklepalo še 
o soustanoviteljstvu Centra za 
družbeno-politično izobraževa
nje pri visoki šoli za sociologijo, 
politične vede in novinarstvo in 
o sklicu plenarne seje vodstva

slovenskih sindikatov; odločilo 
je, da bo plenum RS ZSS ob 
koncu tega meseca.

Razprava o splošnem položa
ju, še posebej pa o položaju po
sameznih delovnih organizacij v 
zvezi z uveljavljanjem nekate
rih ukrepov za odpravo nelik-

(Nadaljevanje na 4. strani)

RAZGOVOR S TAJNIKOM REPUBLIŠKEGA ODBORA 
SINDIKATA DELAVCEV DRUŽBENIH DEJAVNOSTI 
SLOVENIJE SLAVKOM GRČARJEM __________

Verižna reakcija
ga meseca

Dnevni red seje predsedstva 
RS ZSS — bila je 9. februarja, 
vodil pa jo je predsednik RS 
ZSS Tone Kropušek — je bil, 
kot po navadi, zelo obširen. Ob
segal je informacijo o delovanju 
ukrepov glede omiijevahja ne
likvidnosti, razpravo o osnutku

anomalij?
Edino delo in rezultati dela so merilo za družbeno 
ekonomski položaj slehernega delavca v naši družbi

II
I
I BREZ BESED

aii ilustracijo k misli iz nekega referata: ... »Neposredni proizvajalec čedalje bolj od- 
l°co o svojem materialnem in družbenem po ložaju...«

Minuli teden je predsed
stvo RO sindikata delavcev 
družbenih dejavnosti Slove
nije ponovno razpravljalo o 
določanju osebnih dohodkov 
nekaterih funkcionarjev v 
predstavniških telesih, držav
ni upravi in pravosodju po 
tako imenovanem količin
skem sistemu. Za boljše ra
zumevanje, zakaj se je sindi
kat družbenih dejavnosti, pa 
fudi mi v našem časniku, po
novno lotil tega vprašanja, 
moram poseči v leto 1968. 
Takrat je bil namreč uveden 
količniški sistem nagrajeva
nja za republiške funkcionar
je in za tem so postopoma 
sprejeli ta sistem nagrajeva
nja posameznih funkcionar
jev tudi v mnogih občinskih 
organih in organizacijah. Re
publiška skupščina in občin
ske skupščine so namreč o 
tem izdale posebne odloke in 
tako odmerile osebne dohod
ke ne glede na kvaliteto in 
kvantiteto opravljenega dela.

Sindikat delavcev družbe
nih dejavnosti nikoli ni bil in 
tudi sedaj ni proti sistemu 
količnikov, če so le-fi merilo 
za DRUŽBENO VREDNOTE
NJE posameznih vrst dela. 
Odločno pa odklanja in bo 
tudi vnaprej odklanjal si
stem, na katerega osnovi bi 
s količniki določali osebni 
dohodek posameznikom in 
grupacijam, neodvisno od de
lovne uspešnosti posamezne
ga delavca. Sindikat vztraja, 
naj bi količnike uporabili ie 
kot merilo za odmerjanje 
sredstev organom, le-ti pa 
naj bi po svojih objektivno 
in strokovno izdelanih meri
lih, ki jih bodo sprejeli po 
samoupravni pot in zapisali 
v svoje pravilnike, delili 
osebni dohodek na osnovi re
zultatov dela. Na vprašanje 
o tej problematiki odgovarja 
SLAVKO GRČAR, tajnik RO 
sindikata delavcev družbenih 
dejavnosti.

(Nadaljevanje na 5. strani)

POLLJUVEN
je edinstven geriatrik 
— sredstvo za ohrani
tev svežine.
Nesporno dokazan je 
njegov učinek na mož
gane in živce, na srce, 
na krvni obtok in pre
bavo.

Spominske 
plakete 
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dolgoletne
sindikalne
delavce
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7 dni v sindikatih

REZERVIRANI SiTOLPEC

Inž. JURIJ 
DETlCEK

generalni direktor kemične industrije 
Helios:

% Zaupajte nam, kako ocenjujete po
slovne in druge rezultate minulega leta, ki 
ga je vaša delovna skupnost zaključila še 
kot »Združena kemična industrija Domža
le«.

Ne zamerite mi, če bom najprej opisal pogoje, v katerih 
posluje industrija premaznih sredstev, in kamor sodi tudi 
HELIOS, ter če bom šele potem poskušal oceniti tudi naše 
lanske rezultate.

Za panogo, o kateri govorim, je na primer značilno to, da 
njene zmogljivosti presegajo potrebe domačega trga, da za velik 
del njenih proizvodov velja režim kontroliranja cen in da mora 
ta industrija uvažati precej surovin, ki pa niso podvržene samo 
ostrim restriktivnim ukrepom, ampak tudi visokim carinskim 
in drugim dajatvam. Z druge strani proizvodi industrije pre
maznih sredstev na trgu tekmujejo tudi z uvoženimi izdelki, ne 
da bi na primer pri uvozu končnih izdelkov veljale kakršnekoli 
restrikcije. Če pa proizvajalci premaznih sredstev izvažamo naše 
izdelke, sedanji način izvozne stimulacije še zdaleč ne pokriva 
dajatev, ki jih plačujemo ob uvozu potrebnih reprodukcijskih 
materialov.

Če upoštevam navedena in še nekatera druga dejstva, ob
enem pa tudi vpliv nelikvidnosti, ni prav nič čudno, da se 
akumulativno st podjetij naše stroke slabša. Če smo se temu 
v naši delovni organizaciji v minulem poslovnem letu še uspeli 
izogniti, je vzrok predvsem v tem, da se že čutijo posledice 
dejstva, da je HELIOS na široko odprl vrata novim strokovnim 
sodelavcem.

Vem, da bi radi zvedeli tudi nekaj številk! Torej takole: če
prav v tem trenutku nimam pri roki popolnih bilančnih podat
kov, lahko na osnovi dosežkov v devetih mesecih lanskega leta 
in dinamike zadnjega četrtletja napovem, da smo ob 4 odstotke 
manjšem številu zaposlenih za 24 odstotkov presegli realizacijo 
v letu 1968. Pri tem so se poprečni osebni dohodki dvignili za 
kakih 30 odstotkov. Približno enake odstotke preseganja rezul
tatov leta 1968 pa v lanskem poslovnem letu kažejo tudi drugi 
indikatorji gospodarjenja.
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Mejnik v zgodovini 
delavskega 

I gibanja
■ Železničarji se pripravljajo na praznovanje
| 50-letnice stavke in krvavih dogodkov na 
| _________Zaloški cesti v Ljubljani_________

Pred dnevi se je v Ljubljani sestal pododbor za dejav- 
fj nost železnice pri republiškem odboru sindikata delavcev
g prometa in zvez, V najvažnejši točki dnevnega reda so
g razpravljali o pripravah na praznovanje letošnjega dneva 
g železničarjev — 15. aprila letos — ko bo minilo že petde- 
B set let od znane železničarske stavke in krvavih dogodkov 
1 na Zaloški cesti v Ljubljani.

Čeprav so tedanje oblasti stavko v krvi zadušile, žeiez- 
U ničarji v boju za svoje pravice niso bili osamljeni. Mo
ll ralno in materialno jih je takrat podprl delavski razred 
g v najširšem pomenu besede. Tudi zaradi tega slovenski 
1 železničarji sodijo, da bi letošnje praznovanje njihovega 
1 praznika moralo dobiti širši obseg, saj gre za jubilej 
M enega temeljnih mejnikov v novejši zgodovini slovenskega 
jj delavskega gibanja. S svoje strani bodo železničarji k
■ temu pripomogli tako, da bodo pripravili centralno pro- 
j§ slavo ob dnevu železničarjev — 15. aprilu — in več kul- 
M turnih, športnih ter drugih prireditev. Vsekakor zelo zani- 
p miva bo tudi razstava o razvoju delavskega gibanja na 
1 železnici v zadnjih petdesetih letih.
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OB DRUGEM OBČNEM ZBORU MARIBORSKIH SINDIKATOV

V ospredju naj bo položaj 
delovnega človeka

izčrpen delovni pogovor mariborskih sindikatov, ki jih je zastopalo 141 delegatov 9 Med mnogimi gosti 
občinskih, republiških in zveznih organov so bili: predsednik RS ZSS Tone Kropušek, sekretar sveta ZSJ 
Marjan Rožič in Mitja Švab, predsednik komisije za samoupravljanje pri RS ZSS ® Štirinajst zaslužnih 
sindikalnih delavcev je ob zaključku zbora prejelo spominske plakete in diplome Zveze sindikatov Jugo

slavije /

»Vsa družbeno-ekonomska gibanja, ves napredek, vsa naša hotenja na tem področju 
moramo sindikati ocenjevati in graditi na položaju človeka.« Ta misel Toneta Kropuška, 
predsednika republiških sindikatov, izrečena v razpravi na nedavnem občnem zboru 
ObSS v Mariboru, je v celoti prevevala občni zbor — tako uvodni referat dosedanjega 
in tudi vnovič izvoljenega predsednika mari borskega ObSS Slavka Ožbolta kot tudi raz
pravo dvajsetih delegatov.

Tri temeljna vprašanja so jim služila pri ocenjevanju položaja delovnega človeka: 
razvoj samoupravnih odnosov, integracijska gibanja in vloga ter naloge sindikata v se
danjem času.
Če so nas doslej zelo zaposlo

vala nekatera organizacijska in 
sistemska vprašanja v samo
upravi, potlej velja zdaj vso po
zornost posvetiti razčiščevanju 
nekaterih protislovij, ki so očit
no v nasprotju z nadaljnjim 
razvojem samoupravljanja in 
samoupravnih odnosov, kot jih 
opredeljujejo ustavni amand
maji, ampak nekatera protislov
ja v izvajanju družbene in go
spodarske reforme. V tem smi
slu so na občnem zboru govorili 
Slavke Ožbolt, predsednik ObSS. 
dr. France Jurc iz zdravstvene
ga doma, Ivo Sisinger iz cestne
ga podjetja, Miran Potrč, sekre
tar občinske konference ZKS, in 
Marjan Rožič, sekretar sveta 
ZSJ.

Če pravimo, so poudariM na 
občnem zboru, da mora v sa
moupravnem sistemu biti' dela
vec resnični gospodar svojega 
dela, potlej mu je potrebno da
jati več in boljše možnosti za 
to. ne pa mu samouprave z raz
ličnimi potezami ali celo z na
mernimi dvomi v njegovo spo
sobnost odtujevati in si jo pri
laščati v ozkih skupinah ter - od
merjati razsežnosti, kot ustre
zajo manjšini somišljenikov. 
Teh odnosov ne more urediti le 
sveženj predpisov v statutu in 
v drugih samoupravnih aktih, 
našle v; to {e formalnih pristoj*- 
nosti tega ali drugega samoup
ravnega organa. Samoupravlja
nje ni le sveženi norm, ampak 
je življenje, medsebojni odnosi 
v ožjem in širšem pomenu be- 
sede. Za tako vsebino samoup
rave pa je potrebno ustvariti 
pogoje. Med drugim so ob tem 
v Mariboru poudarili javnost 
dela na področju samouprave. 
Pri tem niso mislili le na javnost 
dela samoupravnih organov, 
ampak na možnosti, kako zago
toviti večjemu številu članov 
delovne skupnosti sodelovanje 
pri razreševanju skupnih prob
lemov delovne organizacije. Ob
likovanje samoupravnih odloči
tev in glasovanja na samoup
ravnih organih je namreč le 
ena faza dela samouprave. 
Drugi od bistvenih pogojev dela 
samouprave pa je dobra obveš
čenost kolektiva, vendar ne le

o dejstvih na katera ni več mo
goče vplivati, ampak o vpraša
njih, ki jih je potrebno složno 
rešiti v samoupravni skupnosti. 
Taka samoupravna praksa bi 
zagotovila boljše delo samoup
ravnih organov, njihovi sklepi o 
poslovni politiki v podjetju pa 
ne bi bili le sad volje manjšega 
števila članov samoupravnih or
ganov. ampak velike večine ko
lektiva.

VZROKI SO SUBJEKTIVNI
»V zaostrenih razmerah go

spodarjenja. še posebno z uve
ljavljanjem gospodarske refor
me je potrebno upoštevati nuj
nost integracijs-kih procesov v 
našem gospodarstvu, saj je to 
pogoj za boljše in učinkovitejše 
poslovanje. Zato ne bi bilo po
trebno posebei utemeljevati po
treb po tesnejšem proizvodnem, 
poslovnem in finačnem povezo
vanju« Mimo te splošne ugo
tovitve je Slavko Ožbolt zelo po
drobno spregovoril o pogojih za 
integracijske procese v posa
meznih panogah na maribor
skem področju in tudi o vzro
kih, zakaj v Mariboru razen ne
kaj izjem na tem področju za
ostajajo. »Vzroke za to,« je de
jal » je treba pogosto iskati v 
premalo usposobljenih strokov
nih kadrih. Večkrat so subjek
tivne ocene posameznih struk
tur preprečile tudi še tako na
čelne razprave o integracijah. 
Pasiven odnos mnogih delovnih 
organizacij v integracijskih pro
cesih je privedel ne le do rela
tivno manj ugodnega razvojh 
gospodarstva na mariborskem 
območju, ampak tudi do slab
ljenja startnih pozicij, ki omo
gočajo aktivnejše posege v inte
gracijska gibanja. Zato je vedno 
več primerov, da imajo naše de
lovne organizacije podrejeno 
vlogo pri integracijskih proce
sih,«

V razpravi so o tem vprašanju 
predvsem govorili dr. France 
Jurc iz zdravstvenega doma, 
Stanko Kos in Otmar Grager iz 
Agrokombinata. Stanko Kos še 
posebno pa Otmar Grager sta 
na primeru kmetijstva prikazala 
negativne posledice slabe pove
zave med kmetijstvom, živilsko 
industrijo in trgovino na mate
rialni in družbeni položaj člo

veka, na življenjske razmere 
delavcev v teh panogah in na 
splošno šibkejšo poslovno moč 
in preskromen poslovni razvoj 
teh panog na mariborskem po
dročju. Stanko Kos je ponazo
ril ta položaj na primeru ene 
izmed delovnih enot, ki izkazu
je sicer pozitivno bilanco, ven
dar vselej na račun nizkih
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osebnih dohodkov. Ti so za dve 
tretjini delavcev nižji od 600 
N dinarjev. Zato je predlagal 
občnemu zboru, da sprejme 
*!ftep o spodnji meji osebnih 
dohodkov, ki naj znaša 600 N 
dinarjev. To zahtevo je občni 
zbor mariborskih sindikatov 
tudi potrdil.

Z vidika družbeno-ekonom- 
skega položaja delovnega člo
veka je zato potrebno spodbu
diti modernizacijo poslovanja, 
ki naj bo sredstvo za doseganje 
boljše življenjske ravni delav
cev. In kako je trenutno na 
tem področju? Otmar Grager je 
jedrnato odgovoril:

»Dejstvo je, da so kmetijstvo, 
živilska industrija in trgovina 
silno dezintgrirane, in neenotne, 
dejstvo pa je tudi to. da ustvar
ja ta gospodarska grupacija 
milijardo N dinarjev bruto pro
dukta. kar pomeni skupaj veli
kanski kapital, Ki lahko vzbu
ja pozornost in spoštovanje tu
di v bankah. In zakaj tega kapi
tala ni mogoče drugače, bolj 
rentabilno usmerjati? V pretež
ni večini so vzroki subjektivni, 
v glavnem gre za nesposobnost 
vodilnih kadrov.«

ČLOVEK V RAZVOJNEM 
PROGRAMU

Devet razpravljavcev je na 
občnem zboru posvetilo svojo 
razpravo vlogi in nalogam sin

ribnica

dikatov pri razreševanju proble
mov. ki so povezani s počutjem 
in položajem delovnih ljudi. O 
tem so razpravljali Stanko Ož
bolt, Bruno Ravnikar iz »Svile,« 
Alojz Zver iz »Konstruktorja,« 
dr. Samo Modic iz zavoda za 
zdravstveno varstvo, ing. Franc 
Vajngerl iz gozdnega gospodar
stva, Nada Kovač iz »Povrtni
ne« Marjan Rožič, tovariš Des
ničar iz Nigrada in Tone Kro
pušek. S tem nikakor ne misli
mo reči, da razpravljavci, ki so 
govorili o strnjeno povzetih pro
blemih nadalnjega razvoja sa
mouprave in integracijskih pro
cesih, niso teh dveh problemov 
vzporejali s položajem delavne
ga človeka. Nasprotno.

Ob tej priložnosti pa želimo 
omeniti in delno povzeti le ne
katere misli o vlogi sindikatov 
pri dolgoročnem programiranju 
družbenega razvoja v Jugosla
viji, o nekaterih vprašanjih, ki 
zadevajo materialni položaj, so
cialno varnost in delovne in 
življenjske razmere delovnega 
človeka.

V delovnih organizacijah, ko
munah, republiki in federaciji 
si prizadevamo zasnovati rea
len perspektiven program raz
voja za prihodnjih pet let. Pri 
tem pa je zelo pomembno, da ne 
bi v teh programih natančno 
opredeljevali le ekonomsko teh
nološke usmeritve na osnovah 
modeme znanosti, kar je sicer 
izredno pomembno, ampak nam 
morajo razvojni programi razgr
niti tudi podobo o tem. kakšen 
bo razvoj samoupravnih odno
sov. kakšen bo osebni in druž
beni standard človeka čez pet 
let, kakšni bodo osebni dohod
ki, stanovanjski standard itd. 
Spričo tega bi morali sindikati 
zasnovati vsaj minimalni pro
gram zahtev, postaviti bi mo
rali cilje, kako naj bi se spre
minjal družbeni položaj delavca 
v naslednjem razvojnem ob
dobju.

Mimo teh in nekaterih drugih 
problemov, ki jih bo potrebno 
nujno reševati v nadaljnjem ob
dobju. eden izmed njih je na 
primer oroblem prestrukturira
nja. so se na občnem zboru za
vzeli tudi za aktivnost sindika
tov pri razreševanju problemov 
delovnih organizacij v zvezi z 
nelikvidnostjo. Dejali so. da je 
potrebno tudi v prihodnje stro
kovno in strpno razreševati tre
nutna materialna nasprotja v 
delovnih kolektivih in se pri 
tem zavzemati za uresničevani« 
orincipov gospodarske in druž
bene reforme ki morajo biti za 
petletne izkušnje nonoi»°iš; in

bogatejši. I. VRHOVCAK

Prve izkušnje v 
samoupravnem in družbenem 
_______dogovarjanju
Kaj je razkril beograjski posvet o samoupravnem in družbenem dogovarjanju O Sindikati morajo storiti 

vse, da samoupravno in družbeno dogovarjanje dobita polno veljavo

Na posvetovanju o samoupravnem in družbenem dogovarjanju, 
ki ga je v začetku tega meseca organiziral v Beogradu svet Zveze 
sindikatov Jugoslavije, je bilo največ razprave o samoupravnem 
dogovarjanju na področju gradbeništva. Gradbeništvo je namreč 
doslej med vsemi dejavnostmi razvilo in tudi doseglo najbolj kon
kretne rezultate samoupravnega dogovarjanja. Realizirali so zlasti 
dve vrsti samoupravnih sporazumov: o elementih pogojev gospo
darjenja in pridobivanja dohodka ter o delitvi dohodka na osebne 
dohodke in sklade. V razpravi o teh sporazumih so bili poleg precej 
podrobne vsebine posameznih sporazumov poudarjeni tudi proble
mi in izkušnje, ki so se odrazili pri izdelavi sporazumov. Predvsem 
je čutiti pomanjkanje znanstvenih teoretičnih izhodišč, kriterijev 
in meril, na katerih bi morale temeljiti konkretne odločitve delov
nih organizacij za vse važnejše vsebinske prvine dogovarjanja. Ta

ko, denimo, še ni metodološko rešeno, kako določiti minimalne 
osebne dohodke, kaj razumeti kot primeren standard delovnega 
človeka v naših razmerah, kako vrednotiti enostavno in reducirano 
delo, zlasti pa je zelo sporno, kako meriti poslovni rezultat.

V zvezi s temi nerešenimi vprašanji je na posvetovanju prevla 
dalo stališče, da bi morali sindikati storiti vse, da bi bila ta vpra 
šanja enotno rešena z znanstvenega vidika, realizacijo in konkretni 
določanje višine posameznih elementov, npr. najnižjih osebnil 
dohodkov itd., pa bi naj urejali skozi samoupravne dogovore.

KAKŠNE SO DOSEDANJE ZNAČILNOSTI SAMOUPRAVNEGA 
DOGOVARJANJA

Čeprav se je samoupravno dogovarjanje šele začelo razvijati, že 
kaže nekatere svoje značilnosti in v kakšni smeri bo vplivalo na

način gospodarjenja v delovnih organizacijah, ki so ali še bodo 
pristopile k samoupravnim dogovorom. Samoupravni dogovori, s 
tem da določajo politiko delitve dohodka v odvisnosti od rezulta
tov gospodarjenja, navajajo delovne organizacije k boljši organi
zaciji dela, k večji medsebojni poslovni povezanosti, kooperaciji 
in integraciji. S tem da dogovori določajo minimalne osebne dohod
ke in minimalno akumulacijo, pospešujejo selekcijo med podjetji, 
kajti tista delovna organizacija, ki ne zagotavlja niti minimalnih 
osebpih dohodkov niti minimalne akumulacije se mora čimprej 
integrirati, preusmeriti ali pa jo bo treba likvidirati. V primeru 
likvidacije pa naj bi samoupravni sporazum točno določal, kako 
zaposliti nastali višek delovne sile.

V dosedanjih samoupravnih sporazumih so večinoma bolj 
skromno obdelane potrebe in politika nadaljnjega razvoja dejav
nosti, ki se žele sporazumeti o posameznih problemih. Razprava je 
pokazala, da bo treba tudi v samoupravnih sporazumih posvetiti 
več pozornosti planiranju razvoja na ravni delovnih organizacij in 
usklajevanju s smernicami družbeno-ekonomskih srednjeročnih 
planov. Prav gotovo gre pri tem za novo kvaliteto in način plani
ranja in s tem za tesnejšo povezavo med družbenimi plani in plani 
delovnih organizacij.

S področja delitve dohodka na zadnjem posvetovanju niso bila 
sprejeta posebna stališča. Delitev dohodka je bila obravnavana bolj 
kot sestavni del samoupravnih sporazumov, kajti predmet dogovar
janja naj ne bi bila le delitev dohodka, temveč tudi pogoji poslo
vanja, način intenziviranja proizvodnje, plan razvoja itd. Zanimivo 
in konkretno pa je bil podan način intenziviranja proizvodnje, pla-i 
razvoja itd. Zanimivo in konkretno pa je bil podan način merjenja 
višine osebnih dohodkov v bankah, ki so sklenile zvezni samo
upravni sporazum že leta 1968 v zvezi z zakonom o zamrznitvi 
isebnih dohodkov v nekaterih dejavnostih.

Za banke je značilno, da niso v zagati kako oblikovati dohodek, 
"emveč kako ugotoviti tisti del dohodka, ki je rezultat prizadevanj 
delovnega kolektiva, s tem v zvezi pa tudi. kako ugotoviti rezulta
tom poslovanja primerno višino osebnih dohodkov. Odločili so se, 
da primerjajo višino osebnih dohodkov bank z višino osebnih do
hodkov v gospodarstvu. Pri tem upoštevajo:

€1 osebne dohodke posamezne banke v minulem letu,
# osebne dohodke bank po republikah,

|0f DELAVSKA ENOTNOST — Št. 6 — 14. februarja 1970



7 dn? v sindikatih

OB OBČNI EM ZBORU VELENJSKIH SINDIKATOV

M 'jjjfTf)
c

Y?A v katero smer
sMTO/jVvVfer & v ?>• ; . Sl .a .v,.B®am2E3r:'Tr'-- omm mmmmm____________________________________________

Občnega zbora velenjskih sindikatov se je udeleži! tudi Tene Tribušon, podpredsednik RS ZSS, ki je 
_______ _______ ________________ sodeloval tudi v razpravi

Na občnem zboru občinskega 
sindikalnega sveta Velenje je 
predsednik Teodor Jelen v svo
jem referatu med drugim dejal: 

»Povsem nam mora biti jas
no, da se mora delo organov 
zveze sindikE<tov v občini Vele
nje v naslednjem mandatnem 
obdobju odvijati tako, da bo 
vplivalo na sproščanje vseh ti
stih možnosti, ki naj bi bistveno 
pripomogle k razvijanju človeka 
delavca kot kompletne samo- 
upravlalske osebnosti. Pri tem

čine povzročili premike, ki se 
zdaj kažejo v prestrukturiranju 
proizvodnje, v preoblikovanju 
proizvodnih programov na osno
vi novih zahtev trga, v hitrej
šem povezovanju s sorodnimi 
delovnimi organizacijami ter v 
čedalje večji usmeritvi na tuja 
tržišča. Vendar pa so po mne
nju občnega zbora občinskega 
sindikalnega sveta Velenje v 
občini še delovne organizacije, 
za katere je značilna nizka or
ganizacijska in samoupravijav-

gre predvsem za sproščanje ska raven, pomanjkanje dolgo- 
ustvarjalnega potenciala delov- ročnih programov, nedinamična
nih ljudi občine Velenje, za 
krepitev njihovega položaja pri 
odločanju o delovnih razmerah, 
o delitvi zasluženih dobrin, pri
dobljenih po vloženem delu, in 
za rast proizvajalca v aktivnega 
družbenega dejavnika v delov
ni organizaciji in v družbi na
sploh ...«

STARI NAZORI
IN NEUREJENI ODNOSI
Ob teh osnovnih predsedni

kovih mislih o usmeritvi na
daljnjega dela velenjskih sindi
katov se je na občnem zboru 
v Velenju razvila živahna raz
prava:

»Samoupravljanje v delov
nih organizacijah nedvomno po
staja vedno bolj ekonomska 
nujnost,« je bila ena od osnov
nih ugotovitev razprave. »Toda 
uveljavljanje samoupravljanja 
kot temeljnega družbeno eko
nomskega odnosa še vedno 
spremljajo številne. pomanjklji
vosti, ki jih pogojujejo nespre
jemljivi stari nazori in neureje
ni odnosi. Takšne težave nasto
pajo v delovnih organizacijah, 
kjer še vedno ekstenzivno go- 
spodarijo_ kjer vlada avtokrat
sko odločanje, kjer so na vodil
nih delovnih mestih neustrezni 
kpidri. V takšnih razmerah se še 
Vedno pojavlja mnenje, da de
lovni ljudje še niso sposobni 
sprejemati in razumeti ustrez
nih poslovnih odločitev in da je 
njihov ekonomski interes ome- 
isn le na osebne dohodke ...«

Po besedah predsednika ob
činskega sindikalnega sveta in 
številnih udeležencev v razpra
vi, med njimi je bil tudi TONE 
TRIBUŠON, podpredsednik re
publiškega sindikalnega sveta, 
izpopolnjevanje samoupravnih 
aktov in interne zakonodaje 
velenjskih delovnih organizacij 
nasploh zaostaja za razvojem 
samoupravljanja. Zato bo ob
činski sindikalni svet Velenje 
tudi v prihodnje pomagal vsem 
delovnim organizacijam pri nji
hovih prizadevanjih za uskladi
tev interne zakonodaje s XV. 
ustavnim amandmajem. Prav 
tako bo občinski sindikalni svet 
zagotovil tudi izmenjavo izku
šenj na tem področju in s svojo 
politično avtoriteto podprl tista 
hotenja delovnih organizacij, ki 
bodo nakazovala najboljše re
šitve pri urejanju samoupravnih 
odnosov.

LEPI USPEHI
Ukrepi družbene in gospo

darske reforme so tudi v delov
nih organizacijah velenjske ob-

poslovna politika in podobno. 
Če k temu dodamo še marsi
kdaj opazno konservativno mi
selnost, ki poraja ozkost v akci
ji, negativen odnos do moderni
zacije proizvodnje, neznanje in 
neprilagodljivost, povzroča ča

kanje in zanašanje, da bodo zu
nanji dejavniki razrešili razme
re v tej ali drugi delovni orga
nizaciji —- če upoštevamo vse 
to, so ugotavljali delegati na 
občnem zboru, potem čaka ve
lenjske sindikate v naslednjem 
obdobju izredno zahtevno delo.

Za še hitrejše izvajanje mo
dernizacije in rekonstrukcije 
velenjskega gospodarstva bo 
vsekakor potrebna še večja 
aktivnost delovnih organizacij 
pa tudi banke bodo morale z 
dodatnimi sredstvi zagotoviti 
vire za financiranje dolgoroč
nejših programov gospodarskih 
organizacij zlasti v vseh tistih 
dejavnostih, ki s svojimi raz
vojnimi možnostmi in usposob
ljenostjo zagotavljajo hitrejši 
razvoj. Novi pogoji poslovanja 
zahtevajo od vseh delovnih or

ganizacij, še posebej pa od 
manjših, da se preusmerijo na 
rentabilnejšo proizvodnjo, se 
specializirajo itd. Teh nalog pa 
ne bo mogoče uresničiti brez 
dobro proučenih razvojnih pro
gramov.

Zaključek občnega zbora ve
lenjskih sindikatov bi zato lah
ko povzeli, da morajo vse go
spodarske organizacije izdelati 
lastne razvojne programe, ki naj 
bi bili osnova za interne poslov
ne odločitve ter za izdelavo dol
goročnega koncepta razvoja 
občine Velenje ter s tem tudi 
širšega področja V okviru raz
vojnega programa občine pa naj 
bi izdelali tudi program razvo
ja posameznih ekonomsko zani
mivih dejavnosti, kot so deni
mo, obrt, turizem itd.

M. 2.

ZAPISEK Z OBČNEGA ZBORA ObSS AJDOVŠČINA

Za hitrejši korak
O čem razmišljajo sindikati v ajdovski občini

Ce bi življenje in delo kolekti
vov ajdovske komune presojali sa
mo na osnovi statističnih in dru
gih podatkov, bi vsekakor ugoto
vili, da v tej občini pravzaprav ni 
večjih problemov ali vsaj takšnih 
ne, ki jih ne bi mogli sami razre
šiti. K takšnim zaključkom nava
jajo podatki o gospodarskih giba
nji v komuni, ko na primer vsi ka
zalci gospodarjenja kažejo napredo
vanje po stopnji 30 odstotkov v pri
merjavi z letom poprej. Ugotovitev 
velja tudi za negospodarske dejav
nosti, kar je še posebej razveseljivo. 
Za 6 odstotkov se je, slednjič, po
večalo tudi število zaposlenih.

Vendar pa prav navedeni rezul
tati zbujajo vprašanje, ali razvoj 
ajdovske komune in njenih kolekti
vov ne bi mogel biti še hitrejši; 
ali ne bi skratka mogli in tudi mo
rali napredovati bolj skladno kot 
zdaj in obenem z večjim korakom. 
Tako nekako so se vprašali tudi na 
nedavnem občnem zboru občinskega 
sindikalnega sveta, ki mu je — ra
zen drugih gostov — prisostvoval 
tudi predstavnik RS ZSS Branko 
Babič.

Zanimivo in tudi značilno na 
primer je, da so ajdovski sindikati 
— v prihodnje jih bo vodila tova
rišica Elza Kodrič, dipl. psiholog v 
tovarni TEKSTINA — odgovor na 
navedena vprašanja iskali predvsem 
tam, kjer bi kot najbolj množična 
organizacija delavskega razreda lah
ko .vplivali na sprejemanje takšnih 
odločitev, katerih posledica bi bil 
skladnejši in hitrejši razvoj kolek
tivov in občine kot celote. Skratka: 
poskušali so kar najbolj konkretno 
opredeliti svojo vlogo v delovnih 
organizacijah in v komuni.

TEORIJA IN PRAKSA
V zvezi s tem je na občnem 

zboru predvsem prevladovala misel,

da bi si zdaj, ko delovne organiza
cije spreminjajo svojo samoupravno 
zakonodajo, sicer morali prizadevati 
za to, da bi pogoje za delovanje 
osnovnih organizacij sindikata uza
konili v statutih delovnih organiza
cij. Seveda pa tudi napisana in uza
konjena načela ne bodo pomenila 
dosti, če organizacije tudi same po 
sebi ne bodo aktivne in če se ne 
bodo znašle v središču dogajanj in 
razreševanja protislovij v delu in 
življenju posameznih kolektivov. 
Najmanj, kar bi pri tem osnovne 
organizacije sindikata morale storiti, 
je to, da kolektivom zagotovijo ob
jektivne, torej vsestranske informa
cije o vsem, kar tako ali drugače 
prizadeva članstvo organizacije. 
Samo tako lahko pričakujemo, da 
bo članstvo tudi samo začelo raz
mišljati o možnih poteh in posledi
cah razreševanja posameznih pro
blemov. Tako bi torej lahko zorela 
tudi njegova samoupravljalska za
vest.

Prav je, če tako trditev osvet
limo tudi s konkretnim primerom. 
V tovarni TEKSTINA na primer 
trenutno preživljajo podobne ali še 
hujše težave, kot so značilne za ve
čino proizvajalcev tekstila pri nas. 
O njih so zelo obširno spregovorili 
tudi delegati, ki jih je za občni 
zbor izvolila delovna skupnost to
varne TEKSTINA. Toda — kaj smo 
lahko izvedeli iz teh razprav? To, 
da pričakujejo predvsem rešitve 
»od zunaj« in da tako stališče za
stopajo vsi, ki imajo kakršnokoli 
»besedo« v tej delovni organizaciji. 
Ce je že tako, pa se najbrž vsaj 
osnovna sindikalna organizacija v 
tovarni TEKSTINA ne bi smela stri
njati s tem, da morajo biti pač za
dovoljni s tem, kar pač imajo, saj 
so mnogi sorodni kolektivi še na 
slabšem. Nedvomno bi morala na
mesto te »vdanosti v usodo« spod

buditi razpravo vsaj o tistih vpra
šanjih, ki bi jih nesporno lahko 
začeli razreševati v kolektivu in pri 
čemer bi jim tako ali drugače prej 
ali slej lahko pomagali tudi tako 
imenovani »zunanji faktorji«. Gre 
na primer za sistem delitve osebnih 
dohodkov, zaradi katerega kolektiv 
zapuščajo sodelavci, ki bi jih TEK
STINA še kako potrebovala.

SINDIKAT V OBČINI
Prav »primer TEKSTINE« opo

zarja na eno izmed zelo pomemb
nih poslanstev, ki bi jih sindikati 
morali izvrševati tudi v občinskem 
merilu. Gre za vprašanje delavske 
solidarnosti. Najbrž nikomur ne bi 
smelo biti vseeno, če na primer kar 
četrtina vseh zaposlenih v občini ne 
le da prejema nizke osebne dohod
ke, marveč tudi živi »od danes do 
jutri«.

Ajdovski sindikati v zvezi s tem 
predlagajo dvoje:

• sklenitev družbenega dogovo
ra o delitvi dohodka, po katerem bi 
— med drugim — najmanjši zaslužki 
za normalno delo morali biti večji 
od 600 N-din,

• pospešitev prizadevanj pri iz
delavi razvojnih programov. Zlasti 
velja to za kolektive storitvenih in 
komunalnih dejavnosti ter družbe
nih služb, v manjši meri pa tudi za 
druge delovne organizacije.

Ce bi uresničili vsaj to, bi se 
kolektivi v občini nedvomno bolj 
usmerili v iskanje notranjih rezerv 
in v oblikovanje takšnih razvojnih 
usmeritev, ki bi jim z ene strani 
zagotavljale zanesljivo prihodnost, 
po drugi strani pa tudi to, da tre
nutne rentabilnosti ne bi bili pri
siljeni krojiti na račun nizkih za
služkov svojih delavcev.
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© osebne dohodke banke v primerjavi s poprečjem gospodar
stva ustrezne republike,

@ dipamiko ustvarjanja dohodka v minulem letu.
Preden pa preidejo k sami primerjavi osebnih dohodkov bank 

z osebnimi dohodki v gospodarstvu, izračunajo poprečne osebne 
dohodke za banke in za gospodarstvo. To poprečje upošteva kvali
fikacijsko strukturo, in sicer tako, da so zaposleni po kvalifikacijah 
razvrščeni na eno stopnjo izobrazbe. Konkretno so se odločili za 
poprečne osebne dohodke za srednjo izobrazbo. Pri izračunavanju 
poprečnih osebnih dohodkov bi se sicer lahko odločili za drugačna 
poprečja, vendar so jih zavrnili kot manj primerne, ker, denimo: 

© poprečje osebnih dohodkov po zaključnem računu ne upo
števa, kdaj so osebni dohodki izplačani,

© poprečja osebnih dohodkov, objavljena v razlicnin statistič
nih publikacijah, ne upoštevajo kvalifikacijske strukture zaposlenih.

Kot v večini dosedanjih razprav o družbenem in samoupravnem 
dogovarjanju je tudi na tem posvetovanju prišla do izraza dilema, 
kako meriti poslovni uspeh, oziroma kaj je rezultat gospodarjenja. 
To še toliko bolj, ker naj bi bila delež in dinamika sredstev za 
delovno skupnost in za razširjeno reprodukcijo odvisna od rezul
tatov gospodarjenja. V večini sporazumov pojmujejo kot rezultat 
Poslovanja doseženi dohodek, bodisi da pri tem popolnoma ustreza 
vsebini dohodka iz temeljnega zakona o ugotavljanju in delitvi 
dohodka ali pa je kako drugače prilagojen ekonomskim značilno
stim delovnih organizacij, ki se dogovarjajo.

O tem kompleksnem in zelo pomembnem vprašanju na beo
grajskem posvetu pravzaprav ni bilo razprave. Omenjeno je bilo 
le, ali bi lahko smatrali kot merilo uspeha raven ustvarjenega 
dohodka na enoto živega in minulega dela, oziroma da naj se 
v dogovorih upoštevajo vsi možni kazalci - od splosno družbenih
do specifično podjetniških. , A

Samoupravno dogovarjanje je zajelo tudi problematiko zapo
slovanja. Pri tem se je izkazalo, da lahko dogovarjanje med go
spodarskimi organizacijami . in družbeno-politicnimi skupnostmi 
učinkovito pripomore k odpravljanju temeljnih problemov s pod
ročja zaposlovanja. Skladno s problematiko zaposlovanja so se do
slej izoblikovale tri vrste samoupravnih dogovorov, dogovori o kri 
terijih prioritete zaposlovanja nezaposlenih, dogovori o tehnološkem

višku delovne sile in dogovori o razporejanju delavcev na delovna 
mesta.

Kolikor so udeleženci posveta v razpravi obravnavali splošna 
vprašanja o samoupravnem in družbenem dogovarjanju, so le-ta 
zadevala zlasti obseg in predmet teh dogovorov. Očitno pa je tudi, 
da bi morali samoupravni dogovori povezovati različne dejavnosti, 
ne pa da pomenijo v glavnem sporazum znotraj neke dejavnosti. 
Tako bi bilo treba s samoupravnimi dogovori povezati proizvodne 
in trgovinske gospodarske organizacije, prav tako pa bi samo
upravno dogovarjanje veljalo razširiti znotraj velikih gospodarskih 
organizacij, ki imajo večje število samostojnih enot.

DRUŽBENO DOGOVARJANJE JE SELE NA ZAČETKU 
SVOJEGA RAZVOJA

Medtem ko je samoupravno dogovarjanje že doseglo določen 
razvoj, pa kar zadeva družbeno dogovarjanje, šele razpravljamo, 
kaj naj bi bila njegova vsebina. Vsekakor bi morali biti družbeni 
dogovori širše zasnovani, kot so samoupravni. Podajali naj bi teme
lje in kriterije, ki bi bili osnova za samoupravno dogovarjanje. 
Tako bi veljalo razmisliti o družbenem dogovoru, ki bi določal 
osnovne odnose v delitvi dohodka in osebnih dohodkov, o družbe
nem dogovoru, katerega predmet bi bila politika družbenega stan
darda, in o družbenih dogovorih, ki bi obdelali politiko razvoja 
posameznih dejavnosti itd. Da bi bili ti in podobni dogovori uspešni, 
pa bi morala biti že v srednjeročnih planih, zlasti še v zveznem, 
obdelana vsaj osnovna merila za delitev dohodka, za določanje 
družbenega standarda in drugih prvin dogovarjanja. Glede na vsa 
ta vprašanja, predvsem pa zato, ker še niso izoblikovana izhodišča 
dogovarjanja in še ni teoretičnih postavk za samoupravno in druž
beno dogovarjanje, je verjetno najvažnejši sklep s tega posveto
vanja zahteva, da naj zvezna skupščina čimprej izdela dokument 
o osnovnih načelih dogovarjanja, republiški sveti sindikatov pa naj 
bi ugotovili normativne kriterije in merila za vse oblike dogovar
janja. To pomeni, da je ena glavnih nalog sindikatov še naprej 
širiti in utrjevati temelje za samoupravno in družbeno dogovarja
nje. Pri konkretnih primerih družbenega dogovarjanja pa morajo 
biti direkten partner z zbornico in z drugimi institucijami.

MAJDA KOGOJ

Centralni

,V„, .

KONGRES
SAMOUPRAVLJAVCEV 

BO V NOVEMBRU ; 
LETOS i

Drugi kongres samoupravljavcev Jugoslavije bo v dneh od 23. do 
26. novembra letos v Sarajevu; to je bilo sklenjeno na drugi seji odbora 
za sklic in pripravo II. kongresa samoupravljavcev, ki je bila minuli 
teden v Beogradu. Na seji je bilo sprejeto tudi navodilo za konstituiranje 
drugega kongresa samoupravljavcev Jugoslavije, po katerem je pred
videno, da bo kongresu prisostvovalo 1700 delegatov, od tega števila da 
bodo 1500 delegatov volili v delovnih organizacijah. Volitve delegatov 
naj bodo izvedene tako, da bo vsakih 1000 delavcev volilo enega dele
gata, opravljene pa morajo biti do 1. julija letos.

Sejo odbora za sklic in pripravo II. kongresa samoupravljavcev 
Jugoslavije je vodil predsednik Sveta ZSJ Dušan Petrovič-Šane. V svoji 
uvodni razpravi je dejal, da se že pripravlja glavni referat na kongresu 
samoupravljalvcev, delovne skupine pa si zdaj prizadevajo podrobneje 
opredeliti osnovno vsebino kongresa. Izhodišče za delo delovnih skupin 
delegatov na kongresu bodo predstavljala poročila kakih šestdesetih ali 
sedemdesetih delovnih organizacij iz dvajsetih občin v državi, ki bodo 
prikazale svoje konkretne izkušnje in dosežke v samoupravni praksi. 
Ta poročila naj bi pripomogla k temu, da bo postal kongres samouprav
ljavcev predvsem trjbuna njih samih, da bo kongres laže opredelil 
nadaljnja pota razvoja in da bodo zaključki stvarni in vsestransko 
uporabni.

Ko pa je predsednik jugoslovanskih sindikatov govoril o razmerah« 
v katerih bo zasedal II. kongres samoupravljavcev Jugoslavije« je med 
drugim dejal:

»V letošnjem letu nas čakajo velike naloge pri izpopolnjevanju 
gospodarskega in političnega sistema. Na končne rešitve in na stališča 
zato lahko odločilno vplivajo prav priprave na kongres samoupravljavcev 
Jugoslavije, zlasti pa zbori samoupravljavcev v delovnih organizacijah, 
v občinah, pokrajinah in v republikah. Iz gospodarskega sistema pa 
moramo odstraniti vse tisto, kar preprečuje združenim proizvajalcem, 
da postanejo odločilni nosilci razvoja; najti bomo morali takšne rešitve, 
ki bodo zagotavljale večjo stabilnost na tržišču, večjo stabilnost tako kar 
zadeva gospodarjenje kot tudi položaj delavcev. Predvsem pa moramo 
izoblikovati samoupravni koncept razširjene reprodukcije, objektivizirati 
moramo pogoje gospodarjenja, jasneje opredeliti osnovno politiko for
miranja in delitve dohodka, iz zunanjetrgovinskega in deviznega režima 
moramo odstraniti vse tisto, kar preprečuje večjo blagovno menjavo in 
konvertibilnost dinarja. Spremembe v gospodarskem sistemu pa moramo 
obenem povezovati z osnovno strategijo srednjeročnega razvoja. Druž- 
beno-politične priprave na II. kongresu samoupravljavcev Jugoslavije 
pa so lahko še posebno pomembne za izpopolnjevanje našega političnega 
sistema, kajti osnovno vsebinsko izhodišče kongresa bo v tem, da mo
ramo bistvo samoupravljanja — delovno organizacijo, neposredno samo
upravljanje, združenega proizvajalca — čedalje bolj uveljaviti in vnašati 
v vse oblike političnega sistema.

Naslednja naloga, ki bo v letošnjem letu pritegnila pozornost vseh 
družbeno-političnih dejavnikov in slehernega posameznika v pripravah 
na kongres samoupravljavcev, pa bo uveljavljanje ekonomske politike, 
opredeljene v resoluciji zvezne skupščine, in njenega osnovnega cilja, 
to je stabilizacije. Ko pa govorimo o stabilizaciji, potem to ne pomeni 
samo stabilizacije cen, tržišča in dinarja, temveč stabilizacije v najšir
šem pomenu besede, torej tudi politično in družbeno stabilizacijo, kajti 
samo v takšni družbeni atmosferi je možno zagotoviti tudi hiter in učin
kovit razvoj proizvodnje, doseči večjo stopnjo porasta zaposlenosti, višjo 
stopnjo produktivnosti dela, doseči povečanje osebnega in družbenega 
standarda, pospešiti razvoj samoupravljanja in okrepiti družbeno varnost 
delavcev v združenem delu.«

Zatem je predsednik jugoslovanskih sindikatov obširneje sprego
voril še o tem, da samoupravno dogovarjanje že postaja sestavni del 
samoupravljanja, in o tem, da sindikati smatrajo tehnično inteligenco 
kot neločljivi del delavskega razreda. Ob koncu svojega uvodnega refe
rata pa je Dušan Petrovič-Sane poudaril potrebo, da se v pripravah na 
II. kongres samoupravljavcev Jugoslavije v polni meri angažirajo vse 
družbene sile, to je Socialistična zveza, ZKJ, Zveza sindikatov Jugo
slavije, Zveza mladine, konferenca žensk, zbornice pa tudi predstav
niška telesa družbeno-političnih skupnosti — torej vsi, ki so sklicatelji 
kongresa.

PAVLE DAVKOV: 
REŠITEV NI 

V PREPORAZDELITVI
M‘a k e d o n i j a

Zadnja številka Rada prinaša obširen intervju s predsednikom 
makedonskih sindikatov Pavlom Davkovom. Eno od vprašanj se je 
glasilo: kakšne so možnosti za povečanje življenjske ravni prebivalstva 
v nerazvitih pokrajinah, kot je to primer tudi s SR Makedonijo. Na to 
vprašanje je predsednik makedonskih sindikatov odgovoril:

»Na prvi konferenci Zveze sindikatov Makedonije, ki je zasedala 
v prvi polovici minulega leta, smo obširno razpravljali o življenjski 
ravni delavcev in njihovih družin. Znano je namreč, da so osebni 
dohodki v Makedoniji najnižji v Jugoslaviji in da je prav tako izredno 
nizka stopnja zaposlenosti, saj je za nami le Kosovo.

Izhoda iz sedanjih razmer pa makedonski sindikati ne vidijo v 
politiki preporazdelitve družbenega produkta oziroma dohodka v korist 
osebne porabe, temveč v nadaljnjem reformnem prestruktuiranju gospo
darstva, v povečevanju produktivnosti dela, v modernizaciji in rekon
strukciji, v formiranju velikih in sodobno organiziranih delovnih orga
nizacij, v hitrejšem strokovnem usposabljanju proizvajalcev, zlasti pa 
vodstvenega kadra, v dosledni uveljavitvi načela dohodka in v drugem. 
Upoštevaje to, da je produktivnost makedonskega gospodarstva zavoljo 
objektivnih vzrokov nižja, kot je produktivnost v razvitih republikah, 
sindikati Makedonije niso mogli sprejeti teze o enostranski delitvi 
dohodka, temveč so se zavzeli, da naj življenjski standard raste na osnovi 
realno doseženih rezultatov gospodarjenja, kot so ekonomičnost, produk
tivnost, rentabilnost itd. Samo na tej osnovi je namreč možno zagoto
viti stabilnejše in trajnejše premike v življenjskem standardu in doseči 
večjo stopnjo zaposlenosti. Ne bila pa bi pravilna ocena, da je raven 
življenjskega standarda makedonskih delavcev najnižja zato, ker je 
produktivnost dela tu v celoti najnižja. Res je gospodarstvo Makedonije 
manj produktivno, vendar pa, če upoštevamo raven, le ni na zadnjem 
mestu v Jugoslaviji.

če so torej stališča sindikatov Makedonije taka, da naj bo raven 
osebnih dohodkov v neposredni odvisnosti od eksaktnih ekonomskih in 
gospodarskih kriterijev in rezultatov, potem s tem še ne trdimo, da 
v zdajšnjih in ekonomsko močno omejenih razmerah niso potrebni po
sebni ukrepi na področju družbenega standarda, s Čimer bi še bolj 
uveljavili načelo solidarnosti, ki vsebuje pomembne elemente »delitve 
po potrebah«. Tako se, na primer, v republiškem svetu makedonskih 
sindikatov pripravljamo na pomembno akcijo na področju stanovanjske 
gradnje, pri čemer zlasti poudarjamo zahtevo po gradnji stanovanj za 
delavce z nizkimi osebnimi dohodki in družinskimi prejemki. Resno 
iščemo tudi objektivna merila in kriterije, ki prav tako upoštevajo 
načelo solidarnosti do starih in onemoglih delavcev. Na področju izo
braževanja iščemo rešitve, ki naj zagotove nemoteno izobraževanje otrok 
delavcev, ki se sicer zavoljo materialnih prilik ne bi mogli šolat!. Tudi 
kar zadeva oddih, družbeno prehrano in otroško varstvo, nameravamo 
predlagati bistvene spremembe v delitvi dohodka. Sodimo namreč, da 
je dozorel čas, da v celotno delitev dohodka vnesemo takšne elemente 
solidarnosti, kar pomeni torej tudi »po k’ kr»yfo nrinomogli
k temu, da zmanjšamo socialne razlike med delavci in err^rm^imo vse
stranski razvoj.«

KAKO SE 
ORGANIZIRATI?

Dosedanje izkušnje pri organizaciji sindikalnega dela v delovnih 
kolektivih, še posebej pa v velikih integriranih kolektivih — to je tema, 
ki jo v zadnjem času resno načenja republiški odbor sindikata delavcev 
industrije in rudarstva Bosne in Hercegovine. Skupaj s predstavniki 18 
integriranih podjetij, ki združujejo 82.700 delavcev, so člani odbora ugotav
ljali na zadnji seji, da se v gospodarstvu v zadnjem času odvijajo zelo 
raznoliki po vsebini in po oblikah bogati integracijski procesi. Tem pro
cesom, pravzaprav tem rešitvam, pa v veliko manjši meri slede priza
devanja, kako se tudi v sindikatih organizirati, da bi bilo delo v inte
griranih kolektivih čimbolj uspešno.

Kljub vsemu pa so v nekaterih delovnih kolektivih že našli nekatere 
sebi primerne rešitve. Tako so na primer pri konstituiranju sindikalnih 
organizacij v nekaterih velikih integriranih podjetjih ustanovili konfe
renco sindikata podjetja in njen izvršni odbor, ustanovili so posebne 
komisije, ki samostojno razvijajo sindikalno delo na osnovi sprejetih 
delovnih programov.

Republiški odbor sindikata delavcev industrije in rudarstva Bosne 
in Hercegovine je v svojih zaključkih pozval vse sindikalne organizacije 
v integriranih podjetjih, da začno razmišljati tudi o tem, kako se orga
nizirati v sindikatu. Odbor opozarja, da je prav od dobre ali slabe 
organiziranosti odvisna učinkovitost ali neučinkovitost sindikata v de
lovni organizaciji.
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7 dni v sindikatih

ZAKLJUČNA
SLOVESNOST

»Smo za politiko dejanj!«
Spominske plakete in diplome Zveze sindi
katov Jugoslavije za dolgoletne sindikalne 

delavce
V Petek, 13. februarja, je bila ob 12. uri v prostorih 

RS ZSS zadnja seja republiškega odbora za proslavo 
50. obletnice ustanovitve sindikatov Jugoslavije. Ob tej 
priložnosti so člani odbora in povabljeni gosti poslušali 
poročilo o proslavljanju 50. obletnice ustanovitve sindika- 
tov Jugoslavije, za tem pa je predsednik republiškega 
sindikalnega sveta Tone Kropušek izročil spominske pla
kete in diplome dolgoletnim sindikalnim delavcem. Te 
spominske plakete in diplome podeljuje Zveza sindikatov 
Jugoslavije kot priznanje za delo in posebno prizadevanje 
v sindikalnem gibanju.

Diplomo in spominsko plaketo so dobili:
$ IZ LJUBLJANE:
Roman Albreht, Branko Babič, Avgust Batagelj, Jože 

Borstnar, Dolfka Boštjančič, Franc Boštjančič, Niko Bri
celj, France Borštnik, Lojze Capuder, Tone Fajfar, Lojze 
Fortuna, Humbert Gačnik, Janez Gabrovšek, Jovo Galič, 
Rudolf Ganziti, Jože Globačnik, Jože Jager, Ivan Jakič' 
Feliks Razdrih, Marjan Rožič, Janko Rudolf, Alojz Selani 
Franc Setina, Karel Strumelj, Mitja Švab, inž. Tone Tri- 
buson, Anton Vodičar, Jože Vonta, Srečko Žumer, Pepca 
Kardelj, Albin Vipotnik, Alojz Hajnrihar, Lojze Ocepek, 
Anton Tomič, Slavko Bohanec, Franc Leben, Franc Mar
tinec, Stjepan^ Saubert, Štefan Urbanc, Ivan Urh, Ivo 
Janžekovič, Jože Japelj, Marjan Jenko, Jože Jurač,’Vin
ko Kastelic, Stane Kavčič, Stane Kenig, Jože Kopitar, 
Albin Kovač, Leopold Krese, Jakob Kvas, Slavko Lamber- 
gar, Franc Leskošek-Luka, Jože Marolt, Rado Miklič, Jože 
Pečenko, Vencelj Perko, Ciril Pezdir, Franc Plazar, Jože 
Plevnik, Franc Popit in Roman Potočnik.

• IZ TRBOVELJ:
Anton Alič, Ivan Giuliatti, Jakob Glinšek, Jože Pikelj, 

Jakob Pospeh, Franc Prašnikar in Tilka Strniša 
0 IZ LITIJE:
Franc Berdajs.
@ IZ LAŠKEGA:
Lojze Diacci in Lojze Lešnik.
© IZ CELJA:
Viktor Godnik, Avgust Hriberšek, Franc Leban, Igor 

Ponikvar, Rudolf Prezelj, Ivan Stante in Jaka Vodopivec
9 IZ ZAGORJA;
Alojz Lukač. Franc Tomažič in Pavle Tomažič 
9 IZ TOLMINA:
Anton Šturm.
9 IZ KOPRA:
Andrej Verbič.
© Z JESENIC:
Franc Toman in Franc Taler 
© IZ NOVE GORICE:
Veljko Jelaska in Gabrijel Leban.
9 IZ NOVEGA MESTA:
Ludvik Kebe in Franc Prhne.
© IZ SLOVENSKIH KONJIC:
Vinko Langerholc.
Doslej so spominske plakete in diplome Zveze sindi

katov Jugoslavije že prejeli:
9 V KRANJU:
Danila Gril, Ivanka Makuc, Ana Pavlina, Edo Resman, 

Miha Sekne, Marija Strajnar, Stane Toplak, Stane Božič, 
Slavko Zalokar in Pepca Jež.

© V MARIBORU:
Milka Bračko, Jernej Brolih, Anton Budna, Maks Ga

sparič, Stevo Glumpak, Ivan Gorjup, Štefan Pavšič, Ja
nez Pestotnik, Karel Rakuša, Ignac Stropnik, Franc Ter
novšek. Franio Zorko in Drago Magdič.

9 V TRŽIČU:
Alojz Korošec.
• V PTUJU:
Feliks Bagar in Jože Šegula.
© V VELENJU:
Valentin Koželj, Martin Srebre in Jože Zager.
© V GORNJI RADGONI:
Lojze Donža.
9 NA RAVNAH:
Luka Jug, Robert Lampret in Franc Mezner.

Predsednik MSS Ljubljana RUDI BREGAR: »Organizacija sindikatov v Ljubljani je opravila pomemb
no delo in našla svojo mesto, vlogo in način delovanja v zahtevni družbeni strukturi Ljubljane.«

iuiiiuii

POVEZAVA JE BILA 
USPEŠNA

V svojem uvodnem referatu na 
občnem zboru Mestnega sindikalne
ga sveta Ljubljana je predsednik 
nudi Bregar zasnoval razmišljanje 
o bodočem delu m naiogab sindikata 
na oceni dosedanjega aeia, ki ga je 
v podrobnostih predstavilo delega
tom zajetno poročilo. V svoji sinte
tični oceni aKtivnosti v minuli dve
letni mandatni dobi pa je tovariš 
Bregar dejal, da so si sindikati v 
Ljubljani vselej prizadevali pravo
časno izoblikovati ocene in stališča 
ter opredeliti naloge, katerih ures
ničevanje naj bi pripomoglo k na
predku, ki smo ki ga zarisali z druž- 
beno-ekonomsko reiormo. »Po dvb- 
inpolletnem delovanju zveze sindika
tov za celotno območje Ljubljane ve
lja tudi poudariti-«, je nadaljeval, 
»da nismo izgubili stika z osnovni
mi organizacijami v delovnih kole
ktivih, kot so nekateri napovedovali 
ob združevanju sindikatov v Ljub
ljani. Nasprotno, ta povezava se je 
v tem času krepila tako vsebinsko 
kot organizacijsko! K tej tesni po
vezanosti pa so mnogo prispevali tu
di mestni odbori strokovnih sindi
katov, ki združujejo članstvo iz po
sameznih družbeno-ekonomskih po* *- 
dročij.-«

Ko je v nadaljevanju svojega re
ferata predsednik MSS Ljubljana 
g Govoril o odmevnosti dela mestnega 
sveta in njegovih organov v osnov
nih sindikalnih organizacijah, je opo
zoril. da ie še vse prevelik razko
rak med tistim, za kar se opredelj li
jejo vodstva sindikatov, in med tis
tim, s čimer se ukvarjajo osnovne 
organizacije sindikata. Tako lahko 
sicer ugotavljamo, da so si mestni 
sindikalni svet in odbori strokovnih 
sindikatov vselej prizadevali biti v 
središču družbenih, ekonomskih in 
političnih problemov v Ljubljani, da 
pa ta tridtev ne velja v celoti tudi 
za osnovne organizacije in za druž- 
beno-ekonomsko in politično življe
nje v delovnih kolektivih. Zato ve
lja v prihodnje v delovanju sindika
tov sprejeti načelo da je potrebna 
predvsem politika dejanj, ne pa obil
nega besedičenja. .

Ko je zatem Rudi Bregar osvetlje
val bodoče naloge ljubljanske zveze 
sindikatov, se je omejil zlasti na dva 
sklopa, ki pa sta prvenstvenega no- 
mena za bodočo aktivnost sindika
tov. Gre na eni strani za naloge 
sindikatov v zvezi z nadaljnjim PO" 
glabljanjem samouprave, po drugi 
pa za naloge v zvezi z uresničeva
njem ciljev družbeno-ekonomske re
forme.

ODGOVORNE NALOGE 
PRI POGLABLJANJU 

SAMOUPRAVE f
»Uspehi, jih kljub mnogim teža

vam in zapletom. dosegamo v mate
rialnem in družbenem razvoju« 
dejal predsednik MSS Ljubljana; 
»nas utrjujejo v prepričanju, da M® 
v naših razmerah edino sprejemljiva 
samoupravna pot, to je pot. po ka
teri se približujemo našemu skupne
mu cilju — osvoboditvi dela in člo
veka. Med delovnimi ljudmi tndi 
že prevladuje elementarno spozna
nje, da pomeni samoupravljanje ti
sti drubeno-ekonomski odnos, ki dflVV 
stran ju j e materialne, politične, idep-r • 
loške in druge osnove za delitev na 
upravljanje in upravljavce, na tiste, 
ki ubogajo in tiste, ki Ukazujejo.«'

Sindikati imajo kot organizirana 
politična sila delovnih ljudi v proce
su uveljavljenja samoupravnih od
nosov odgovorne naloge. Ob tem je 
tovariš Bregar opozoril, da članstvo 
ne ocenjuje svoje organizacije po 
tem, za kakšna splošna načela se 
opredelu.ie, temveč Ima organiza
cija med članstvom veljave ih lig^ 
leda le toliko, kolikor skupaj s čianf 
stvom uspe razrešiti praktična vsa* 
kodnevna vprašanja.

Pri razvijanju samoupravljanja pa 
imamo opraviti z zelo različnimi tež
njami — ob samoupravnih tudi z 
nesamoupravnimi. Ponekod lahko 
zasledimo tudi primere malodušja, 
ker se nroglašena načela le s težavo 
uveljavljajo v življenju. To vzdušje

je še posebej značilno za tista okolja, 
kjer sindikati s svojo neaktivnostjo 
dopuščajo, da se razraščajo samo
volja, birokratizem in tehnokratizem, 
V takih razmerah se kaj lahko po
rodi občutek nemoči in pomislek o 
ustreznosti samoupravnega sistema 
in o njegovi učinkovitosti. Vendar v 
MS Ljubljana ocenjujejo, da so sku
paj z Zvezo komunistov uspeli za
jeziti težnje posameznikov in sku
pin, ki so poskušale in še vedno po
skušajo prikazati samoupravo kot 

' neustrezen sistem za učinkovito in 
racionalno poslovno politiko in za od
govorno gospodarjenje.

»V času, ko tujci ugotavljajo pred
nosti našega sistema in ko so sindi
kati na Zahodu priznali pravico, da 
z upravo razpravlja o tehnoloških 
spremembah in o njihovih posledi
cah, o načrtu za reorganizacijo pod
jetja in o podobnem, ko socialisti
čni sistem na Vzhodu pretresajo tež
ke krize, so sila klavrna razmišlja
nja posameznikov, da. bi naj samo
upravo zamenjali s poslovno opera
tivnimi ‘ in strokovnimi skupinami 
ljudi, ki po njihovem edino pospe
šijo gospodarski razvoj« je nadaleval 
Rudi Bregar. »Najuspešnejše pa se 
bo lahko naša organizacija postavila 
po robu takim hotenjem, če si bomo 
v sleherni delovni organizaciji pri
zadevali organizirati samoupravo ta
ko, da bo zagotavljala racionalno in 
učinkovito upravljanje z družbenimi 
proizvajalnimi sredstvi.«

Potem ko je predsednik ljubljan
skih sindikatov prodrobnej*e orisal 
pomen večje delitve samoupravnih 
pravic in dolžnosti, s tem pa tudi 
večje odgovornosti, ko je ocenil do
sedanja prizadevanja pri usklajeva
nju interne zakonodaje z določili XV. 
ustavnega amadmaja, je navedel tu
di, nekatere konkretne rešitve, za ka
tere se bodo v prihodnje zavzemali 
sindikati. Tako, na primer, se bodo 
sindikati v prihodnje prav tako 
vstrajno kot doslej zavzemali, da se 
utrdi samoupravni položaj delovnih 
enot, da se jasno opredeie pristojno
sti med individualnimi izvršilnimi 
organj, da se uveljavi referendum 
kot oblika neposrednega odločahia, 
da bo v prihodnje predstavljal de
lavski svet najvišji somoupravni or
gan, da bo jasno opredeljena odgo
vornost vseh, še posebej pa indivi
dualnih izvršilnih organov itd.

PO RAVNI POTI 
V REFORMO

Zatem se je predsednik ljubljan
skih sindikatov pomudil pri nalo
gah sindikatov v naslednjem obdob
ju uresničevanja ekonomske refor
me. Najprej je tov. Bregar osvetlil 
nekatere dosedanje momente v pro
cesu uveljavljanja reforme, nato pa 
je opozoril, da zdajšnji zastoji in 
stranpota pri uveljavljanju reforme, 
marsikdaj povzročajo omahovanje 
pred težavami, kar se nato odraža 
tudi v delu sindikatov in marsikje 
v demobilizaciji delavcev. To potr
jujejo tudi nekateri podatki in zad
nje mnenjske raziskave. Zato je 
Rudi Bregar pozval vse delegate, da 
na občnem zboru opredelijo osnovna 
stališča in naloge ljubljanske zveze 
sindikatov v prihodnjem obdobju in 
za katere se bo morala zavzeti ce
lotna mestna organizacija sindikata. 
Na nekatere od teh nalog, ki jih v 
zelo strnjenem povzetku navajamo, 
je tudi opozoril

@ na vseh ravneh si morajo sin
dikati prizadevati, da dosežemo po
trebno stabilnost gospodarstva, s či
mer edino lahko zagotovimo politi
čno in socialno stabilnost delovnih 
ljudi;

© doseči moramo skladje med ti
stim delom akumulacije, ki je name
njen za splošno porabo, in delom. ’ : 
mora biti na voljo za uresničenje 
strateških ciljev reforme;

© sindikati se morajo zavzeti za 
uveljavitev kratkoročnih in dolgo
ročnih ukrepov v gospodarski politi
ki, da bo le-ta stimulirala predvsem 
tiste delovne organizacije, ki so no
silci razvoja. Sindikati se morajo 
upreti poskusom, da bi delovne or
ganizacije. ki slabo poslujejo, prevr- 
gle posledice takega gospodarjenja 
na kolektive, ki dobro gospodarijo;

© prestrukturiranje v gospodarst
vu je nujno potrebno, ne smemo pa 
prepuščati njegovih tokov naključju. 
Sindikati se ne bi smeli sprijazniti 
z nekaterimi poizkusi, da bi za ceno 
nizkih osebnih dohodkov zaposlenih 
ohranili zastarelo Proizvodnjo, češ, 
boljše delo kot nedelo;

® sindikati bodo zagovarjali sta
lišče, da bi morali biti v Ljubljani

najnižji osebni dohodki za polni de
lovni čas med 800 in 1000 N dinarji, 
če pa gospodarska organizacija ne 
more zagotoviti takih prejemkov, naj 
pride na seznam nerentabilnih. S 
skupnimi napori pa si moramo pri
zadevati, da se gospodarjenje v ta
kih kolektivih preusmeri. Za tovrst
ne posega ima Ljubljana vse potreb
no materialne in kadrovske možno
sti;

@ tudi v prihodnje bo potrebno 
nadaljevati s politiko usklajevanja 
gospodarstva in družbenih dejavno
sti. Gre za to, da se povzpneta na 
višjo raven zdravstveno varstvo in 
zaščita delovnih ljudi, da se hitreje 
razrešuje problematika otroškega 
varstva, stanovanjska problematika, 
da se poveča varstvo pri delu.

»Ta in še mnoga druga vpraša
nja iz življenja delovnih kolektivov 
morajo dobiti mesto v programih de
la sindikalne organizacije«, je ob 
koncu svojega referata opozoril pred. 
sednik MSS Ljubljana Rudi Bregar. 
Članstvo pa bo podpiralo le tista 
vodstva sindikata, ki bedo pri svo
jem delu konkretna, ustvarjalna, ki 
imajo svoja stališča in ki se zanje 
tudi zavzemajo v samoupravnih or
ganih. Naloga mestnega sindikalne
ga sveta pa je. da nudi še več ne
posredne pomoči osnovnim sindikal
nim organizacijam pri krepitvi nji
hove vsestranske aktivnosti.« S. 3.

Najpomembnejša je socialna 
varnost delovnega človeka

Slovenski sindikati o uveljavljanju 
ukrepov za odpravo nelikvidnosti

(Nadaljevanje s 1. strani)

z izgubo. Predsedstvo se za
vzema za pospešeno sanacijo 
takih delovnih organizacij, pri 
čemer morajo nositi svoj delež 
prizadete delovne organizacije, 
skladi skupnih rezerv, banke 
in družbeno-politične skup
nosti.

Predsedstvo Zveze sindika
tov Slovenije z vsemi sindikal
nimi organizacijami podpira

prožno kreditno politiko bank 
kot zelo pomembno pri od
pravljanju nelikvidnosti. V tem 
okviru se predvsem zavzema 
za politiko ekonomsko smotr
nega kreditiranja tistih delov
nih organizacij, ki delajo do
bro in ki so jim krediti nujno 
potrebni za poravnavo obvez
nosti do dobaviteljev.

Predsedstvo republiškega sve
ta Zveze sindikatov Slovenije 
poziva sindikalne organizacije

v delovnih organizacijah, ob
činah in strokovne sindikate v 
republiki, naj stalno sprem
ljajo gibanja v tistih delovnih 
organizacijah, kjer je nelikvid
nost zelo pereča, ter članstvu 
razlagajo smisel ukrepov in da 
s svojo zavzeto in organizirano 
politično akcijo stalno delujejo 
skladno z drugimi odgovorni
mi dejavniki pri odpravljanju 
žarišč nelikvidnosti in iz tega 
izvirajočih težav.

(Nadaljevanje s 1. strani)

vidnosti, je bila zelo obširna, 
vendar o njej ne bomb posebej 
poročali, saj o stališčih sloven
skih sindikatov do teh proble
mov objavljamo uradno sporo
čilo.

PROGRAM LETOŠNJIH NALOG 
SLOVENSKIH SINDIKATOV 

MORA BITI USKLAJEN 
Z NJIHOVO DOLGOROČNO 
POLITIČNO USMERITVIJO 

O programu letošnjih nalog 
slovenskih sindikatov bo sklepal 
prihodnji plenum RS ZSS, pred
sedstvo pa je na svoji seji za
vzelo le stališče do osnutka tega 
programa in pooblastilo tričlan
sko. komisijo (Tone Kropušek. 
Jože Marolt in Vlado Vodopi
vec), da na osnovi razprave 
opravi redakcijo. tega osnutka.

Osnutek programa je ob
razložil tajnik RS ZSS Jože Ma- 
folt, ki je poudaril, da so nje
govi; sestavljavci želeli pred
vsem opredeliti cilje, ki jih že
limo doseči — in temu so potem 
podredili vse drugo.

Ti cilji pa so:
9 enotnost v politični akciji 

— od osnovnih sindikalnih or
ganizacij do RS ZSS. Zato so 
v osnutku programa povzete tu
di naloge posmeznih republiških 
odborov sindikatov, ki so skup
ne vsem sindikatom in ki vpli
vajo, tudi na delo drugih sindi
katov;

© pustiti odprte možnosti, 
da se lahko o okviru programa 
sleherna sindikalna organizacija 
vključi s svojo aktivnostjo tako, 
kot ji narekujejo njene potrebe;

® plenumu RS ZSS bo sku
paj s predlogom programa pred-

Pravna |iosvr(ovaliii<*a DE
• VPRAŠANJE

Stanujem v družinski hiši in že 20 let plačujem tudi stana
rino. V zadnjem letu je začela zamakati streha, zaradi česar 
nastaja škoda tudi na mojih stvareh. Lastnika sem na to opo
zorila, vendar pa se za to ne zmeni ter noče popraviti strehe 
in tudi drugih stvari, ki bi jih po mojem mnenju moral popra
viti. Rada bi vedela, ali lahko dam streho in druge poškodbe 
na stavbi sama popraviti in neham plačevati stanarino.

M. A. — Duplje

• ODGOVOR
Člen 54 zakona o stanovanjskih razmerjih določa, da lahko 

imetnik stanovanjske pravice, ko je nujno potrebno zaradi 
vzdrževanja stanovanja v skladu s predpisanimi normativi, da 
opraviti določena popravila, zahteva od lastnika družinske sta
novanjske hiše ali lastnika stanovanja, da to popravilo opravi. 
Če pa lastnik v primernem roku tega popravila ne opravi, lah
ko to stori imetnik stanovanjske pravice sam. V tem primeru pa 
lahko imetnik stanovanjske pravice stroške, ki jih je porabil 
za popravila, odbije od stanarine. Glede na ta določila zakona 
o stanovanjskih razmerjih vam svetujem, da izvršite približen 
predračun del in ponovno opozorite lastnika hiše oziroma sta

novanja, naj ta popravila opravi, če pa jih še vedno ne bo 
hotel, pa se tega dela lotite sami. Pri tem morate seveda skrbeti 
za to, da bo popravilo opravljeno kar najbolj primerno in da 
bodo stroški v skladu z opravljenimi' deli. O višini izdatkov 
nato obvestite lastnika; v primeru, da: lastnik računa za popra
vilo ne bo hotel poravnati, prenehajte plačevati stanarino to
liko časa, dokler ne bo najemnina pokrila izdatkov, ki ste jih 
imeli s popravilom.

M. STUPAN

O

ložen tudi načrt operativnih na
log, katerim bo RS ZSS v pri
hodnjih desecih dal večji po
udarek, hkrati pa bodo oprede
ljeni. tudi nosilci teh nalog;

9 program je postavljen ta
ko, da bodo sindikalne organi
zacije imele dolgoročne delovne 
usmeritve, saj marsikatera od 
nalog ne bo mogla biti dokonč
no opravljena že letos; zato bo 
tudi potrebno poročanje ne le 
o delu RS ZSS in njegovih or
ganov, temveč tudi o aktivnosti 
vseh sindikalnih organizacij za 
uresničitev tega programa.

Po široki razpravi, ki je_ za
jela različne podrobnosti pro
grama, predvsem pa njegovo 
smiselno razdelitev v posamez
na poglavja, je predsednik RS 
ZSS Tone Kropušek povzel ugo
tovitve te razprave in dodal še 
lastne poglede o tem, kakšen bi 
moral biti program političnih 
nalog slovenskih sindikatov za 
leto 1970.

Ta program — je dejal Tone 
Kropušek — si predstavljam 
predvsem kot orientacijo, iz ka
tere bi vse sindikalne organi
zacije lahko oblikovale svoje 
programe in konkretne akcije; 
s tem bi se tudi izognili nespo
razumom glede načelnih vpra
šanj. Predvsem pa moramo ve
deti, kaj so naši dolgoročni cilji, 
še posebej v zvezi s socialnimi 
cilji, za katerih uresničitev se 
borimo, naši enoletni programi 
morajo biti podrejeni tem dol
goročnim ciljem. V ospredje 
vseh naših prizadevanj moramo 
postaviti socialno varnost delav
ca in s tega stališča pristopati 
k reševanju vseh vprašanj naše 
družbe — tudi ekonomskih 
vprašanj. Skratka — postaviti 
moramo trdno orientacijo glede 
ciljev, za katere se borimo, in 
ko bomo imeli to orientacijo, 
bomo lahko tudi povedali, kako 
in s kakšnimi sredstvi se bomo 
borili za uresničitev naših krat
koročnih in dolgoročnih ciljev.

V okviru razprave o nalogah 
sindikatov v letošnjem letu je 
bil poudarjen tudi velik pomen 
pravilnega informiranja javno
sti o delu sindikatov. Predsed
stvo je bilo mnenja, da to in
formiranje ni zadovoljivo in je 
zato sklenilo, da bo na eni svo
jih prihodnjih sej o tem vpra
šanju podrobneje razpravljalo.

ZA NADALJNJI NAPREDEK 
PRAVNE SLUŽBE 

SINDIKATOV
V razpravi o delu pravne 

službe (odvetniške pisarne) pri 
RS ZSS je predsedstvo dalo po
udarek predvsem prizadeva
njem, kako v delu te službe

omogočiti nadaljnji korak na
prej in jo še bolj vključiti v 
prizadevanja za uresničevanje 
politike sindikatov.

Iz podatkov, ki jih je nave
del vodja odvetniške pisarne pri 
RS ZSS Alojz Poljanšek, je raz
vidno, da to pisarno obišče 
dnevno kakih 50 delavcev, ki 
iščejo pravno pomoč, Lani je 
ta služba imela 1181 razprav 
pred sodišči, torej vsak delovni 
dan pet do šest razprav, mimo 
tega pa je dala še približno 4400 
pravnih nasvetov.

Predsedstvo je bilo mnenja, 
da je pravna služba z uspehom 
opravila velik posel, da pa so 
hkrati dozoreli, tudi pogoji za 
nadaljnji korak v njenem delu. 
Zato bi se naj ta služba še bolj 
integrirala z delom sindikatov, 
ki so jo tudi organizirali zato, 
da jim pomaga r h uresničeva
nju njihovih nalog. Sindikati so 
zelo zainteresirani za zaščito 
pravic delavcev, še posebej pa 
za odpravljanje vzrokov, ki po
vzročajo kršitve teh pravic. Za-• 
to je bilo sklenjeno, da se na 
osnovi dokumentacije pravne 
službe izdela analiza o najpo
gostejših vzrokih za kršitev pra
vic delavcev, da bi tako sindi
kati lahko šli v ustrezno akcijo 
— tudi kar zadeva zalftmodaino 
pobudo. Mimo tega je bil spre
jet tudi sklep, da se pravne 
službe vseh" sindikalnih organi
zacij med seboj bolje povežejo 
in da se prouči možnost,: da bi 
v glasilih delovnih organizacij 
uvedli posebne rubrike s pod
ukom o pravnih vprašanjih, ki 
zadevajo pravice delavcev.

Posebno pozornost je pred
sedstvo posvetilo pravni zaščiti 
sindikalnih aktivistov, ki pri 
opravljanju svojih nalog zaide
jo v težave — včasih tudi pred 
sodišči. Predsedstvo je sklenilo, 
da bodo sindikati vedno z vse
mi silami nastopili v obrambo 
vseh sindikalnih aktivistov ip 
funkcionarjev, ki se v. okviru 
svojih pooblastil borijo za ures
ničevanje stališč in programov 
sindikatov

Na koncu svoje seje je pred
sedstvo sprejelo sklep o so
ustanoviteljstvu pri formiranju 
Centra za družbeno-politično 
izobraževanje pri visoki šoli, za 
sociologijo, politične vede in 
novinarstvo, odklonilo pa je so
ustanoviteljstvo pri centru , za 
raziskovanje javnega mnenja 
pri isti šoli, ker je bilo mnenja, 
da bi potem moralo biti so- 
ustanoviteli tudi mnogih drugih 
institucii, ki sicer niso nepo
sredno obvezane z delom sindi
katov, opravljalo pa rMo, za 
katero so sindikati zainteresi
rani. M. P.
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tv Iz nase družbe

VERIŽNA REAKCIJA 
ANOMALIJ?

Na vprašanja o vzrokih in posledicah tako imenovanega količniškega sistema formiranja osebnih do
hodkov odgovarja SLAVKO GRČAR, tajnik republiškega odbora sindikata delavcev družbenih dejav- 
_________________________ nos^ Slovenije

(Nadaljevanje s 1. strani)
0 Navedena stališča sindi

kata delavcev družbenih de
javnosti so nedvomno v skla
du z uzakonjenimi načeli de
litve po delu. Zakaj ste torej 
ta problem ponovno dali na 
dnevni red seje vašega pred
sedstva?
V decembru 1969 smo poslali 

skupščini SRS in občinskim 
skupščinam pismcr v katerem 
smo razložili naša’ stališča do 
nagrajevanja po delu. Posebej 
smo se v tem pismu zavzeli za 
to, da količniki ali pa kakršni
koli idrugi družibeni »-merilci« 
ne morejo biti avtomatična 
osnova za določanje osebnega 
dohodka posameznika, ker je 
treba upoštevati splošno prizna
no družbeno načelo, naj samo 
delo in uspehi pri delu določajo 
družbeni in materialni položaj 
Človeka. Predlagali smo, naj 
skupščine pregledajo svoje od
loke o količnikih in jih prirede 
tako, da bo navedeno načelo v 
celoti spoštovano.

Na to naše pismo smo dobili 
več odgovorov iz republiških, 
okrožnih in nekaterih občinskih 
sodišč. Večino teh pisem pre
veva težnja ohraniti količniški 
sistem tak, kakršen je sedaj, 
ker po mnenju sodišč zagotav
lja neodvisnost sodnikov in 
omogoča pravilno družbeno 
vrednotenje njihovega dela, ne 
da bi bile za to potrebne raz
prave o oceni konkretnega dela 
znotraj kolektiva.

Predsedstvo republiškega od
bora sindikata delavcev družbe
nih dejavnosti je zato moralo 
temeljito proučiti te odgovore 
sodišč in jih soočiti s stališči 
sindikata.

0 Ali je predsedstvo po 
*ern- ko se je soočilo s pogledi 
sodišč, spremenilo svoje mne
nje o obstoječem količniškem 
sistemu?

Ne Predsedstvo RO sindika- 
a družbenih dejavnosti upo- 

Poseben družbeni položaj 
Sodišč, potrebo po neodvisnosti 
sodnikov pri sojenju, volilnost 
sodnikov in drugo specifiko de
la v pravosodju, pa tudi v upra
vi. Predsedstvo tudi v ničemer 
ne podpira mnenja, naj bi bil 
položaj sodnikov uradniški, pač 
Pa so sindikati prepričani, da 
načela delitve po delu, ki so 
zapisana v vseh pomembnejših 
družbenih dokumentih, morajo 
veljati za vse brez izjeme. Pred
sedstvo RO sindikata delavcev 
družbenih dejavnosti pa ponov
no opozarja, da sistem financi- 
ranja sodišč in drugih državnih 
organov kljub zakonskim dolo
čilom predolgo ohranja prora
čunsko obeležje in da ne teme
ni dovolj na obsegu in kvaliteti 
opravljenega dela. Vsi in ne sa- 
nio sindikati, bi se morali od
ločno zavzeti za stabilen sistem 
financiranja na osnovi družbe- 
no sprejetih meril in pri tem 
Upoštevati potrebo po takem 
Vrednotenju posameznih vrst 
dela, kot je primerno za sedanje 
slovenske razmere. Zato se v 
sindikatih že več let vztrajno 
?-avzemamo za družbene dogo
vore o osnovah in merilih za 
oblikovanje in delitev dohodka.

® Tako sindikati kot de
lavci, zaposleni v pravosodnih

organih, se borijo proti urad
niškemu tretmaml te dejavno
sti, bore za strokovnost in ne
odvisnost. Količniški sistem 
določanja osebnih dohodkov 
ne oziraje se na kvaliteto in 
kvantiteto opravljenega dela 
sam po sebi podpira proračun
sko miselnost, iz katere okov 
se vse prepočasi trgamo. Do
bili ste pisma na svoja stali
šča o količniškem sistemu s 
sodišč. Ali je v sodiščih bolj 
kot drugje potrebna tudi re
forma miselnosti?

Sprememba človekove zave
sti je na vseh področjih dolgo
trajen proces. Delavci v sodi
ščih glede tega niso nobena po
sebna izjema. Da je tokrat 
postalo bolj aktualno prav vpra
šanje nagrajevanja sodnikov, je 
vzrok v dejstvu, da so s količ
niki zajeti vsi sodniki republi
ških in okrožnih sodišč ter z 
občinskimi odloki sodniki neka
terih občinskih sodišč, medtem 
ko v drugih državnih organih 
delavcev »na količnikih« ni to-

....ili

liko. Res pa je problematika 
nagrajevanja po delu v vseh 
negospodarskih dejavnostih bila 
doslej premalo znanstveno in 
strokovno obravnavana in res je 
tudi, da delitev po rezultatih 
dela še nima dovolj trdne me
todološke podlage.

© Vztrajanje na sedanjem 
količniškem sistemu, ki naj bo 
merilo za individualni osebni 
dohodek, ustvarja vtis, da 
mnogi želijo, da bi imeli v 
pravosodnih in upravnih orga- |<n| 
nih dva sloja delovnih ljudi. | 
Enega, ki bo avtomatično na- | 
grajevan po količnikih ne gle- | 
de na opravljeno delo, in dru- 1 
gega, ki naj bi bil nagrajevan | 
po delu. Ali ne bi taka rešitev J 
ne samo dušila naša načela, 1 
temveč tudi ohromila učinko- 1 
vitost posameznih dejavnosti? 1 

Nobenega dvoma ni, da je J 
učinkovitost vsakega organa 1 
odvisna od združenega dela vseh gj 
njegovih delavcev. Res je, da 1 
imajo v tem združenem delu ne- a 
kateri delavci družbeno pomemb- 1 
nejše naloge, toda teh nikakor jj 
ne bi bilo mogoče uresničiti f§ 
brez sodelovanja drugih, stro- 1 
kovnih, administrativnih, teh- s 
ničnih, vodstvenih in podobnih fj 
opravil, čeprav mnoga na prvi g 
pogled izgledajo kot pomožna, jj 
Delitev kolektiva na dva sloja [j 
je v pricipu politično in stro- 1 
kovno nesprejemljiva. Seveda g 
pa je pri urejanju notranjih sa- 1

moupravnih odnosov vedno tre
ba zastaviti stvari tako, da bodo 
odločitve kvalificirane in da 
bodo temeljile na predhodnih 
strokovnih ugotovitvah.

# Neke vrste količnikov 
uporabljate tudi za nagrajeva
nje dela v republiških sindi
kalnih vodstvih. Ali ne ustvar
jate tudi vi sami s temi količ
niki dveh slojev in ali so vaša 
merili za sindikate drugačna 
kot za druge družbene dejav
nosti?

Količnike uporabljamo, ven
dar so v dokumentu o tem za
jeta vsa delovna mesta (od sna
žilke do vodilnih funkcionarjev). 
Količnik pomeni pri nas le 
obračunsko vrednost delovnega 
mesta in obračunsko osnovo za 
maso dohodka posamezne de
lovne skupnosti. Obračunska 
vrednost delovnih mest pa se 
korigira glede na rezultat dela 
po opravljeni oceni delovne 
uspešnosti.

© Ce se povrneva nazaj k 
težnjam, naj bi sedanji količ
niški sistem obdržali, in če sva 
že ugotovila, da je tak sistem 
uporabljen za posameznike po
litično in strokovno nespre
jemljiv, še vprašanje: se vam 
ne zdi. da bi bilo treba začeti 
z reformo miselnosti tudi še 
kje drugje, ne samo pri tistih, 
ki jih zadevajo količniki?

Prav gotovo. Povsod in na 
vseh ravneh. Glede tega nimam 
kaj dodati k temu, kar je bilo 
rečeno na IX. kongresu ZKJ, 
na prvi konferenci ZK Slove
nije in v resolucijah VI. kon
gresa Zveze sindikatov Jugosla
vije.

© So prizadevanja sindika
tov v reformi miselnosti do
volj učinkovita?

Predvsem je treba vedeti, da 
sindikat predstavljajo člani, 
združeni v osnovnih organiza
cijah, občinskih vodstvih, vod
stvih v republiki in federaciji. 
Izgleda, da je v vsej tej struk
turi najmanj učinkovito delo 
nekaterih osnovnih sindikalnih 
organizacij. Ne smemo pa pre
zreti, da je tudi tu v zadnjih 
letih storjen velik korak naprej.

Sprememba miselnosti je v 
neposredni zvezi s sprememba
mi v konkretnih družbenih od

nosih, zlasti tudi v odnosih ma
terialne narave. Ne bi mogli tr
diti, da sindikati na tem pod
ročju nismo aktivno prisotni. Je 
pa to področje, na katerem ak
tivnosti nikoli ni dovolj.

© Kako bi reagirali, če bi 
zahteve za tak sistem količni
kov, kot ga imajo za nekatere 
funkcionarje v državnih orga
nih in pravosodju, postavili, 
denimo, zdravstveni, prosvetni 
in kulturni delavci?

Take zahteve se posamično 
v resnici že pojavljajo. Naše 
stališče do vseh teh vprašanj je 
obširno razloženo v Katalogu 
nekaterih osnov in meril za 
vrednotenje dela družbenih de
javnosti. Enako kot za upravo 
in pravosodje tudi za druga 
področja odklanjamo kakršna
koli merila za avtomatično do
ločanje dohodkov in osebnih 
dohodkov neodvisno od rezulta
tov dela. Smo pa za družbena 
merila o vrednosti posameznih 
vrst dela oziroma dejavnosti, 
pri čemer morajo biti vedno 
upoštevani rezultati dela in spo
štovane samoupravne pravice 
delovnih skupnosti.

© Kakšna bo v tej situaciji 
»količniškega sistema« kon
kretna akcija sindikatov?

Se naprej se bomo zavzemali 
za to, da bi idejna in druga 
vprašanja nagrajevanja po delu 
na področju negospodarskih de
javnosti kar se da konkretno 
obravnavali v vseh družbeno
političnih organizacijah in v 
vseh pristojnih organih. Posebej 
so potrebne tudi znanstvene in 
druge raziskave te problematike. 
Še nadalje se bomo zavzemali 
za sklenitev družbenih in samo
upravnih dogovorov o progra
mih dela družbenih dejavnosti 
ter o osnovah in merilih za 
oblikovanje in delitev dohodka 

Sindikat delavcev družbenih 
dejavnosti je dal o tem že ve
liko konkretnih predlogov, med 
drugim tudi za področje uprave 
in pravosodja. Razumljivo je, 
da bo sindikat tudi vnaprej ak
tivno sodeloval pri razpravah o 
spremembah skupščinskega od
loka o količnikih, čeprav je to 
le majhen aspekt celotne pro
blematike delitve po delu.

NENA LUZAR

DOBRA DELA JOŽKA KOPRIVE

Tabula raza 
ali

Jožek se razjezi

0

»Zdaj bom vse spravil na 
dan«.

Pomočnik Sefa komercial
nega sektorja ne razume.

Jožek ponovi:
»Vse bom spravil na dan, 

pravim. Položil na mizo 
kot birokrat akte.«

Sama sta — v pomočni
kovi delovni'sobi.

»Jožek, bodite tako dobri 
in ne motite me. Sploh pa 
ne vem, o čem govorite.«

»Takoj boste zvedeli.«
Odpre vrata in porine v 

sobo kurirja.
»Povej, kaj ti je rekel!«
Kurirju je nerodno.
»Saj sem ti že povedal. 

Rekel mi je, da sem unita
rist.«

»In zakaj?«
»Ne vem. Menda zaradi 

žemelj. Vsako jutro me poš
lje po dve želji in pet dek 
ljubljanske salame. Zemlje 
morajo biti zapečene. Jaz 
pa nisem pek. Prinesem, 
kar mi dajo. Ce niso zape
čene, se jezi. V jezi reče 
kakršno, ki je najbrž dru
gače ne bi. Danes mi je 
rekel, da sem unitarist.«

Pomočnik direktorja ko
mercialnega sektorja se 
smeje.

»Dajta, no, fanta, kaj no
rita. Pobral sem nekje to 
besedo, menda v časopisu. 
Se sam prav ne vem, kaj 
pomeni. Bilo je v šali 
in...«

Jožek mu vskoči v bese
do:

»Neki mož je v šali ženo 
ubil.«

»Že prav; jaz nisem niko
gar.«

»To, kar ste storili, je še 
huje. Če človeka ubiješ, ga 
pokopljejo in stvar je op
ravljena. Če mu pa rečeš 
nekaj, ker niti ti in niti 
on ne razumeta, hodi revež 
okrog, kot bi mu mačke po
žrle mlade. Tale tu ne ve, 
kam bi se del. Prišel je k 
meni ves pobit in me pro
sil, naj razrešim to uganko.

Kaj je unitarist? Je to do
bro ali slabo? Ker nisem 
vedel, sem ga pripeljal k 
vam. Povem pa, da sem mu 
predlagal^ naj vam za vsak 
slučaj eno primaže.«

Pomočniku je tega do
volj.

»Pojdita fanta hladit va
jini buči kam drugam.«

Kurir hoče oditij Jožek 
ga vleče nazaj.

»Ne bodi šleva. Tole reč 
bomo razčistili. Zahtevam, 
da vzamete besedo nazaj.«

»Jožeki kaj pa imate vi 
pri tem?«

»On je reva in se boji in 
mu je treba pomagati. Za
voljo tega, kar ste mu rekli, 
še spati ne bo mogeli ker 
ne vet če ste ga ozmerjali 
ali ne. Zakaj mu niste re
kli kaj bolj domačega. Re
cimo lokalpatriot. AH pa 
centralist, anarhisti revizio
nist, anarhosindikalist ali 
dogmatik. Vse to bi prene
sel. Vedel bii pri čem je. 
Tako pa...«

Pomočnika mine potrp
ljenje.

»Jožeki dovolj vas imam. 
Vi ste tabula raza. Zdaj pa 
pojdita.«

To je izbilo sodu dno. 
Jožek rine v pomočnika, 
kurir ga vleče nazaj in mi
ri, pa nič ne pomaga.

»To je najhujše, kar mi 
je kdo doslej dejal. Povem 
vam, da bom ugotovil, kaj 
pomeni. Potem bova obra
čunala. Zdaj grem, ampak 
še se bova videla, če ne 
drugje, na sindikalnem se
stanku.«

In res gresta.
Na hodniku vpraša kurir:
»Zakaj si mu grozil s sin

dikalnim sestankom? 2e 
pol leta ga ni bilo in naj
brž ga še pol leta ne bo. 
Do takrat se bo vse poza
bilo.«

Jožek ga ne sliši. Raz
mišlja o tem, kaj za vra
ga pomeni »unitarist« in 
»tabula raza«.

JANEZ VOLJČ
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Po sledi sporazumov

DOPISNIKI POROČAJO
• JESENICE

ŽENSKE ŽERJAVOVODJE
_ Železarski izobraževalni center je po naročilu kadrovskega sektorja 
ciezarne na Jesenicah pripravil tečaj za žerjavovodje — ženske. Za ta 

Poklic se je prijavilo 180 žensk,, po testiranju pa jih je bilo sprejetih 
Tečaj se je začel 15 decembra lani in je trajal do 20. januarja letos, 

^Čajnice pa so nedavno tega opravile pismeni, potlej pa še ustni del 
oretičnega strokovnega izpita. Uspeh je bil dober, saj imajo samo štiri

‘ečajnlee popravne izpite Vse, ki so teCaj uspešno opravile, bodo mo- 
S?* « mesec dni na praktično delo z žerjavi, po opravljenem prak- 
s‘enem delu strokovnega izpita pa bodo razporejene po obratih, kjer 

vl delu z žerjavi manj težki pogoji. . . .
sliki kandidatke ob pismenem preizkusu znanja iz predmeta po- 

“*rna varnost. L. B. U

Leto mineva, ko je slovenski 
sindikat gradbeništva začel in
tenzivno razpravljali z grad
benimi kolektivi o tem, kako 
in za koliko izboljšati življenj
sko raven gradbenih delavcev. 
V decembru pa se je republi
ški odbor sindikata gradbenih 
delavcev uspel dogovoriti z 
najodgovornejšimi predstavni
ki gradbenih organizacij za 
podpis nekaterih samouprav
nih sporazumov. Ti sporazumi 
sicer ne prinašajo revolucio
narnih sprememb v delavče
vem standardu, pomenijo pa 
izredno dober začetek izbolj
šanja življenjskih in delovnih 
razmer gradbenih delavcev in, 
začetek boljše, racionalnejše 
organiziranosti slovenskega 
gradbeništva. In če je temu 
tako, potlej velja ta začetek 
čimprej in čim boljše zastaviti, 
da bi lahko na njem hitreje 
gradili nadaljnjo prihodnost 
gradbenih delavcev in njiho
vih delovnih organizacij.

V gradbenem podjetju TEH
NIKA smo povprašali, kako so 
se lotili prvih nalog pri uresni
čevanju samoupravnih spora
zumov in kaj so pri tem že 
storili? Za sobesednika smo 
zaprosili predsednika njihove
ga izvršnega odbora sindikalne 
organizacije Janez TRSANA.

»Samoupravni sporazum o 
najnižjih obračunskih osno
vah za delitev osebnih dohod
kov in vrednotenju dela v kal
kulacijah smo razumeli tako, 
da moramo ustvariti toliko 
sredstev, da bomo lahko izpla
čevali vsaj minimalne dogo
vorjene osebne dohodke in 
ustvarili potrebne sklade. Če 
podjetje ne more izpolniti 
obeh pogojev, potlej je neren
tabilno.«

Povsem je razumljivo, da 
sva s tovarišem Tršanom za

čela s sporazumom o najnižjih 
obračunskih osnovah za deli
tev osebnih dohodkov, ki je bil 
in je še najtrši oreh za grad
bene organizacije. Kako lomijo 
ta oreh v Tehniki?

»Opravili smo nekatere ana
lize, ki kažejo, da bomo morali 
povečati sklad osebnih dohod
kov. To za podjetje ne bi smel 
biti večji problem. Trenutno 
še imamo večje število de
lavcev, ki ne dobijo mesečno 
600 novih dinarjev. V našem 
sindikatu pa smo dejali, ne 
glede na sporazum, da mora 
biti spodnja meja osebnih do
hodkov vsaj 600 N dinarjev. 
Medtem so se povečali živ
ljenjski stroški in če jim ne 
bomo vsaj približno sledili, bo
mo vnovič preobčutno zaostali 
za časom. Polkvalificiranim, 
kvalificiranim in visoko kva
lificiranim delavcem pa smo 
že doslej ovrednotili urne po
stavke višje, kot zahtevajo do
ločila sporazuma.

Pri nas se zavedamo, da na
grajevanja po delu ne bo mo
goče tako dolgo uveljaviti, do
kler ne bomo zagotovili višjih 
osebnih dohodkov in zato več
jih možnosti za razpone, ki 
naj spodbujajo dobro delo. 
Zdaj snujemo nove pravilnike 
o nagrajevanju. Sistem nagra
jevanja želimo poenostaviti. 
Dosedanji zapleten sistem je 
terjal veliko dela, izračunov, 
da smo ugotovili vrednost ur
nega dela. Namesto analitične 
ocene delovnih mest, ki je vča
sih nehote subjektivno obar
vana, bomo kategorizirali de
lovna mesta. Na kratko pove
dano, za vsako delovno mesto 
moramo precizirati delovne 
naloge.«

Pomudiva se še pri nekate
rih vprašanjih družbenega in 
osebnega standarda delavcev. 
Na primer pri prehrani, stano

vanjskih razmerah in slednjič 
pri izobraževanju in zaposlo
vanju.

»Lastnih obratov družbene 
prehrane nimamo, zato pa 
sklepamo pogodbe z nekateri
mi zunanjimi obrati,« je dejal 
Janez Tršan. »Vprašanje pre
hrane je zato zadovoljivo re
šeno za delavce in za naše 
učence.

Kar zadeva stanovanjsko 
problematiko, se lahko kosa
mo z zahtevami sporazumov. 
Imamo dobro urejene samske 
domove, seveda tudi nekaj ba
rak, česar pa ni mogoče na 
hitro odpraviti, ker so se va
nje naselile družine. Družinska 
stanovanja rešujemo z vza
jemnim varčevanjem, varče
valcem dajemo kredite. Pro
silec, ki mu je komisija po 
kriterijih o dodeljevanju kre
ditov kredit odobrila, dobi let
no 30.000 novih dinajev poso
jila. Lani smo v te namene po
rabili 1 milijon novih dinar
jev. Letos bo ta znesek vsaj 
tolikšen.

In slednjič še o sporazumu 
o izobraževanju in zaposlova
nju. V našem podjetju preha
jamo na novo obliko izobraže
vanja, in sicer na izobraževa
nje organizatorjev proizvod
nje. Zavedamo se, da lahko 
organizatorji proizvodnje bi
stveno vplivajo na večjo pro
duktivnost in za take naloge 
jih je potrebno usposobiti. 
Zadnji čas dopolnjujemo v 
podjetju organizacijo poslova
nja. Sestavni del tega je sistem 
izobraževanja.

Lepo utečeno pa je pri nas 
izobraževanje za 'osnovne po
klice. Problem je le v tem, da 
nam potem, ko se delavci izo
brazijo, uhajajo drugam. To je 
»gibanje«, ki je značilno za 
vse gradbeništvo.«

Zanimivo bi bilo še slišati 
splošno oceno o samoupravnih 
sporazumih predvsem tako, 
kot jo pričakujemo od sindi
kalnega funkcionarja:

»Menim, da smo v sporazu
mih še vedno preskromni,« je 
dejal Tršan. »Se vedno se za
dovoljujemo s prenizkimi 
osebnimi dohodki. Bodimo pa 
zadovoljni, da smo vsaj začeli. 
To pomeni, da ne kaže pri 
tem ostati, ampak razmišljati, 
proučevati dalje o naslednjem 
koraku, ki naj zagotovi višji 
standard delavcev. Ne smemo 
pozabiti, da si obetamo kot 
končni cilj boljšo organizacijo 
gradbeništva na Slovenskem. 
To pomeni večji red v gradbe
ništvu — boljšo pripravo dela 
ob upoštevanju predpisov o 
dokumentaciji, drugačni način 
dela in tehnologije, kar danes 
mimo drugega tudi vpliva na 
previsoke cene v tej dejavno
sti.«

I. V.
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Iz naše družbe

Založba Mladinska knjiga
DR. FRANCE ČERNE

ABECEDA' 
EKONOMIJE

knjiga, namenjena najširšemu krogu samou
pravljavcev v podjetjih in ustanovah.

NAŠA AKCIJA, KI NAJ ODGOVORI NA VPRAŠANJE:
KAJ SE JE ZGODILO NA PODROČJU OTROŠKEGA VARSTVA V ZADNJIH DVEH LETIH?

Odsev vsebine samouprave
Za današnji prispevek, ki naj bi vsaj približno razgrnil podobo programiranja otro

škega varstva v komunalnih skupnostih, se vnovič oslanjamo na podatke, ki jih je z an
keto zbrala komisija za delovne in življenjske razmere pri RS ZSS. Ponovno lahko ugo
tovimo, da smo z omenjeno anketo dobili izčrpno oceno o razmerah otroškega varstva 
v občinah, kot jo je trenutno lahko dobiti, razen če nismo dobro obveščeni in so neka
teri drugi pristojni republiški organi na podoben način ocenjevali minulo dvoletno ob
dobje o prizadevanjih za več in boljše otroško varstvo.

Veren odsev takšne ali drugačne vsebine samouprave otroškega varstva je progra
miranje njegovega razvoja v komunalni skupnosti. To ni teoretično sklepanje, ampak že 
zaključek, ki so ga zapisali anketiranci v svojih odgovorih na vprašanji: ali je zakon o 
samoupravnih skupnostih otroškega varstva in o financiranju nekaterih oblik otroškega 
varstva spodbudil načrtno politiko tega področja? Zanimivo, skoraj dosledno odgovarja
jo pritrdilno povsod tam, kjer so v prejšnjem prispevku hvalili tudi čvrsto zasnovano 
samoupravo otroškega varstva. In teh je dobri dve tretjini. Preostala tretjina anketi
rancev večinoma napoveduje programe še v tem letu, nekaj med njimi pa je tudi takih, 
ki so morali priznati, da v dveh letih niso uspeli programov zasnovati. S takšno bilan
co programiranja otroškega varstva po komunalnih skupnostih še zdaleč ne moremo biti 
zadovoljni.

ABECEDA EKONOMIJE
knjiga, ki bo razširila temeljno znanje delovnega člo
veka.

ABECEDA EKONOMIJE — strokovni priročnik, ki 
pomaga razumeti in odpraviti težave pri upravljanju v 
gospodarstvu. Bogato in poučno vsebino knjige, ki jo 
je napisal mednarodno priznani ekonomist dr. France 
Černe, spremljajo nazorne in poučne ilustracije.

ABECEDA EKONOMIJE — knjiga, ki bi jo morali 
poznati člani vseh delovnih kolektivov, zlasti pa člani 
delavskih svetov in upravnih odborov.
Prodajna cena knjige — 23,00 din.

POSEBNI POPUSTI PRI VEČJIH NAROČILIH!

Pri nakupu:
30 do 49 izvodov je cena knjige 20,00 din 
50 do 99 izvodov je cena knjige 19,00 din 
nad 100 izvodov je cena knjige 18,00 din

Knjigo lahko kupite ali naročite v vseh knjigarnah, pri 
zastopnikih in poverjenikih založbe ali pa pri oddelku 
za direktno prodajo založbe Mladinska knjiga v Ljub
ljani, Titova 3.

S SINDIKALNE KONFERENCE ZAGORSKIH RUDARJEV

Vsakdo, ki količkaj realno 
ocenjuje razmere, bo potrdil, da 
je snovanje realnih programov 
zahtevno strokovno delo, ki 
terja dosti časa, saj je mimo 
ugotavljanja potreb in drugih 
raziskav potrebno dobro premi
sliti, kako in kje razširiti zmog
ljivosti varstvenih ustanov in 
razviti vse druge oblike var
stva, kje vzeti sredstva za in
vesticije in slednjič, kakšna je 
materialna moč občine, da bo 
lahko novim varstvenim usta
novam tudi financirala redno 
delo. Komunalne skupnosti, ki 
še danes nimajo niti v koncep
tu zasnovanih programov, jih 
torej ne morejo zasnovati pre
ko noči in v teh občinah bo 
otroško varstvo še lep čas pre
puščeno naključnemu razvoju. V 
teh občinah so samoupravni or
gani otroškega varstva očitno 
zanemarili svojo osnovno nalo
go ali še drugače rečeno, niso 
upravičili svojega obstoja.

Ob tem povzemimo misel 
občinskega sindikalnega sveta 
iz Ajdovščine: »»Dolgoletni pro
gram razvoja otroškega var
stva,« pravijo, »omogoča smotr
nejše delo samoupravnih orga
nov.«

To vsekakor drži. Se več: ne 
le smotrnejše delo, ampak za
hteva tudi zavzeto delo tako 
skupnosti, sveta ali komisije za 
otroško varstvo kot tudi skup
ščine, TIS, skratka vseh pri
stojnih družbeno političnih de
javnikov, ki so program spre
jeli. To pa je že mnogo bolj 
verjetno zagotovilo, da bo otro
ško varstvo danes, jutri, v na
slednjih nekaj letih dobro sho

dilo ter tako rešilo starše in vso 
našo družbeno skupnost ene iz
med največjih skrbi.

EDEN IZMED
BISTVENIH PROBLEMOV 
DELOVNEGA ČLOVEKA

Ne smemo pozabiti na osnov
ne razloge, zakaj se tako živo 
zavzemamo za hitrejši napredek 
otroškega varstva in čemu ga 
moramo brez oklevanja načrtno 
razvijati. Že velikokrat smo te 
razloge našteli. Tokrat osvežimo 
spomin le na nekatere. V Slo
veniji je blizu polovica žensk 
zaposlenih in le majhen odsto
tek med njimi je tako srečnih, 
da lahko brezskrbno opravljajo 
svoje delo v delovni organizaci
ji, ker imajo zagotovljeno var
stvo ja otroka. Sicer pa povze
mimo iz ankete mnenje mari
borske tekstilne tovarne, zna
čilnega predstavnika delovnih 
organizacij, ki zaposljuje pre
težno ženske: »Dvajsetletno za
nemarjanje tega področja je za
pustilo negativne sledi na seda
nji mladini. Otrok, ki ga nismo 
vzgojno usmerjali in nismo 
spremljali njegove začetne živ
ljenjske poti, ne more ostati 
brez negativnih posledic.«... 
Na drugem mestu v anketi, kjer 
govorijo o premajhni zmoglji
vosti za varstvo dojenčkov pa 
pravijo: »Matere z otroki so v 
negotovosti: ali naj dajo otroka 
v varstvo posameznim žen
skam, za kar bo treba odšteti 
200 do 300 novih dinarjev me
sečno, ali pa naj pustijo otroka 
samega v stanovanju brez var
stva, medtem ko bodo na delu. 
Posebno to vpliva na delovno

¥ ©spredlo dogajanj
Na letnem dogovoru članov sindikalne organizacije 

zagorske delovne enote Zasavskih premogovnikov se je 
zbralo kar 300 rudarjev. Ker v teh zimskih mesecih iz
koristijo vsako nedeljo za enotretjinško obratovanje za
radi velikega povpraševanja po premogu, so si za letno 
konferenco izbrali minuli nedeljski popoldan. Poročilo 
predsednika izvršnega odbora organizacije Toma Go- 
vejška je bilo kritično, toda tako iz njegovega izvajanja 
kot iz razprave je bilo videti, da je sindikat v tem ko
lektivu med najaktivnejšimi družbenopolitičnimi orga
nizacijami. Članstvo ceni njegovo delo in ipu vsestran
sko pomaga.
Člani odbora sindikalne or

ganizacije zagorskega rudnika 
so v minulem letu seje posvetili 
najaktualnejšim problemom de
lovanja svoje organizacije, go
spodarjenju podjetja kot celote 
in drugim vprašanjem. Izvršni 
odbor je plodno sodeloval z rud
niškim vodstvom sindikata Za
savskih premogovnikov, zato je 
zdaj dejavnost sindikatov v tem 
velikem zasavskem podjetju 
dokaj sinhronizirana, ne glede 
na to pa ima vsaka sindikalna 
organizacija v vseh treh eno
tah podjetja ohranjeno samo
stojnost dela, ki jim omogoča 
širok akcijski prostor.

Vodstvo sindikata zagorskega 
rudnika je lani delovalo v iz
redno zapletenih pogojih gospo
darjenja te delovne enote Za
savskih premogovnikov. Zaradi 
težkih jamskih razmer v obra
tu Kotredež rudarji niso uspeli 
v celoti izpolniti letnega proiz
vodnega plana v višini 600.000 
ton, ne glede na to pa so prido

bili 562.000 ton premoga. Zara
di tega so osebni dohodki zagor
skih rudarjev še vedno znatno 
nižji kot v sosednjem trbovelj
skem oziroma hrastniškem rud
niku. Razveseljivo pa je, da so 
na konferenci ugotavljali znaten 
porast storilnosti. Jamske sto
ritve so se v rudniku v Zagorju 
povečale za okrog 8 %, odkopne 
pa kar za 15 %. Letos bodo ru
darji storili vse, da bi dosegli 
600.000 ton proizvodnje premo
ga. Za to proizvodnjo bodo mo
rali najprej sanirati jamske raz
mere v obratu Kotredež, odstra
niti oziroma speljati drugam 
potok, ki ogroža pridobivanje 
premoga, in še bolj mehanizira
ti transport in druge naprave.

-"71. ""7?

i Kt tt JE ST
POHIŠTVO

Tolikšen obseg proizvodnje pa 
bodo morali doseči z manj de
lavniki, ker počenši od 1. aprila 
naprej uvajajo 22 prostih sobot 
Ce bodo rudarji izpolnili letni 
program, bodo njihovi osebni 
dohodki za okrog 13 % višji kot 
lani. Sindikat se zavzema za to, 
da bi čimprej ustanovili soli
darnostni sklad v okviru združe
nega podjetja, ki bi interveniral 
tedaj, ko ta ali ona delovna eno
ta ne more izpolniti svojih de
lovnih obveznosti zaradi objek
tivnih jamskih razmer in težav. 
V položaju, kot je bil rudnik 
Zagorje lani, se utegne letos 
znajti kaka druga osnovna de
lovna enota podjetja, zato bi 
imel solidarnostni sklad po
membno funkcijo pomagati v te
žavah zdaj tej zdaj drugi delov
ni enoti. Na letni konferenci so 
rudarji kritizirali podražitve 
življenjskih in drugih stroškov. 
Zvišanje prispevka za zdravila 
se jim zdi nepravilno, ker o tem 
sploh niso imeli možnosti raz
pravljati. Napačno je tudi pove
čanje prispevka iz delovnega 
razmerja, ki so ga predpisale 
občinske skupščine, ker bo to 
dodatno obremenilo podjetje in 
imelo letos znatno višje obvez
nosti. Rudarji so menili, da bi 
Se morali o teh predlogih prej 
temeljito pogovoriti na svojih 
sestankih. Sploh so se zavzeli 
za to, da bi v rudniku spet 
uvedli tako imenovane obratne 
konference, ki so bile včasih 
lepa priložnost za izmenjavo 
mnenj in stališč tako gospodar
jenju v podjetju, kot o Širših 
problemih zagorske občine.

Izvršni odbor sindikalne or
ganizacije je lani temeljito po
skrbel za izboljšano preventiv

no zdravljenje svojih članov, za 
oddih in rekreacijo. Rudarji so 
litteli več izletov po Sloveniji, 
zato so predlagali, naj bi jih 
sindikat tudi letos organiziral. 
Zaradi perečih socialnih razmer 
nekaterih rudarskih družin je 
izvršni odbor lani namenil pre
cej denarja kot pomoč svojim 
članom, nekaj pa je v te name
ne prispeval tudi občinski sin
dikalni svet. Izvršni odbor je 
kritično ocenil delo samouprav
nih organov v svoji delovni eno
ti in sodi, da bo moral poslej 
izboljšati kadrovanje v delav
ski svet, da bi izbrali najbolj 
prizadevne Člane delovne skup
nosti. Skratka: letna konferenca 
je ugotovila, da je bil njihov 
sindikat vseskozi v središču do
gajanja, želijo pa, da bi bil tudi 
poslej. Rudarji so tej pri
ložnosti še ugotovili, da so lani 
močno zmanjšali število nesreč 
pri delu, kar je bistvena sesta
vina njihovega gospodarjenja. 
Zavzeli pa so se za strogo spo
štovanje varnostnih predpisov, 
saj jim bo le to omogočilo tudi 
letošnje varno delo. M. V.

Na 10 e i cer o

• RAVNE
Od 1. januarja dobivajo vsi de

lavci železarne po sklepu uprav
nega odbora časopis »Informativni 
fužlnar« zastonj. To so storili pred
vsem zaradi tega, da bi delavce
boljše informirali o problemih in 
uspehih gospodarjenja kolektiva in 
drugih važnih krajevnih problemih.

y. n.

• DRAVOGRAD
Na zadnji seji obeh zborov 

občinske skupščine v Dravogradu 
so odborniki sprejeli odlok o za
časnem financiranju iz občinskega 
proračuna za letošnje leto na osno
vi lanskih dotacij proračunskim 
potrošnikom. Odborniki so tudi 
oceniti delo občinske uprave, za 
katerega šo menili, da je bilo so
lidno in da bi ga lahko v prihod
nje še izboljšali. Razpravljali so še 
o nekaterih gospodarskih proble
mih ter v Izobraževalno skupnost 
občine Imfenovali Mirka Grobel
nika. y. r.

storilnost mater. Taka mati ni 
pozorna pri svojem delu, v mi
slih je pri otroku, zato ne do
sega delovnih norm in je mno
go bolj izpostavljena nezgodam 
pri delu.«

Ali po vsem tem ni očitno, 
da se z zavzemanjem za načrt
nejši, hitrejši razvoj otroškega 
varstva lotevamo enega izmed 
bistvenih vprašanj, ki prizade
va veliko večino delovnih ljudi.

CE LEVICA NE VE,
KAJ POČNE DESNICA

Tvegano bi bilo povzeti vse 
izjave v anketi in našteti kon
kretno občine, ki so programe 
razvoja otroškega varstva spre
jele, in občine, ki tega niso sto
rile. Različni predstavniki iste 
občine v anketi namreč različ
no obveščajo o dolgoročnem 
programiranju otroškega var
stva na svojem območju. So pri
meri, ko vemo, da so samo
upravni organi otroškega var
stva programe zasnovali, da jih 
je celo že potrdila občinska 
skupščina in jih v občini že 
uresničujejo, v delovnih orga
nizacijah iste občine pa trdijo, 
da takih programov ni. Bodimo 
prepričani, da gre v teh prime
rih za nepoučenost, ki je posle
dica bolj ali manj vase zaprte 
samouprave, ki pač iz različnih 
vzrokov ni znala obesiti progra- 
mdv otroškega varstva na veliki 
zvon, da bi zadoneli po vsej 
občini in bi mu prisluhnili ter 
se mu odzvali v vsaki delovni 
skupnosti. To je spodrsljaj sa
moupravnih organov, ki sl lah
ko očitajo, da so zato marsikaj 
zamudili, ker niso znali svoje 
akcije boljše zastaviti in vanjo 
pritegniti vse teritorialne skup
nosti in njenih dejavnikov od 
občinske skupščine do delovnih 
organizacij.

Kako je to res, vzemimo za 
primer izjavo iz industrije dež
nikov in pletenin INDIP iz Len
dave, čeprav jim ne podtikamo, 
da so značilen primer za prav
kar omenjeni problem. Značil
na pa je vendarle naslednja 
njihova ugotovitev: »Kljub za
konskim spodbudam v delov
nih organizacijah ni večje zain
teresiranosti za hitrejši razvoj 
otroškega varstva. Z nobene 
strani, predvsem s strani skup
nosti otroškega varstva ni bilo 
iniciative za tako sodelovanje. 
Skupnost bi morala obvestiti 
delovne organizacije o obstoje
čih problemih na tem področju. 
Vsega tega ni bilo; sicer bi se 
verjetno bolj uspešno reševale 
ali vsaj premostile težave, na 
primer pri pokrivanju material
nih izdatkov, vkljub perečim fi
nančnim problemom zaradi ne
likvidnosti in drugih težav, ki 
tarejo skoraj vse gospodarske 
organizacije v občini.«

In za neke vrste protiutež 
temu, še izjava Ptujčanov, če
prav še zdaleč niso edini primer 
za sodelovanje vseh družbeno 
političnih dejavnikov v občini 
pri snovanju in uresničevanju 
otroškega varstva. Ptujčani, po
dobno kot velika večina drugih, 
blagrujejo zakon o skupnostih 
otroškega varstva in o financi
ranju nekaterih oblik otroškega 
varstva, ki ima predvsem zaslu
ge, da je programiranje otro

škega varstva sploh steklo. Med 
drugim pravijo: »Program raz
voja otroškega varstva ne sloni 
samo na prikazovanju potreb, 
ampak zavezuje posamezne iz
vajalce programa za določena 
obdobja in posamezna opravila 
kakor tudi celotno programira
nje otroškega varstva in sicer: 
družbeno politične skupnosti, 
delovne organizacije, krajevne 
skupnosti in občane. Ob spreje
manju programa so sodelovale 
družbeno politične in delovne 
organizacije.«

Iz nekaj naštetih primerov 
lahko torej povzamemo, da je 
razvoj otroškega varstva v vsa
ki občini odvisen vsaj od dveh 
činiteljev: da je program sad 
skupnih spoznanj družbeno po
litičnih dejavnikov v občini in 
da so pripravljeni ti dejavniki 
programe tudi moralno in ma
terialno podpreti.

Kakšne so pri tem izkušnjej 
bomo skušali konkretneje ugo
toviti v prihodnji številki, ko 
bomo povzeli mnenje anketi
rancev o tem, kakšen je inte
res občinske skupščine, delov
nih organizacij in sindikatov za 
uresničenje programov otroške
ga varstva v komunalnih skup
nostih.

I. VRHOVCAK

Koledarček
»Članu

sindikata«
Razprava na zadnji seji 

predsedstva RS ZSS o delu 
služb pravne pomoči pri re
publiškem vodstvu sindikatov 
in pri občinskih sindikalnih 
svetih je ponovno opozorila na 
pomen pravne zaščite pravic 
delavcev, še posebej tistih, ki 
izvirajo iz delovnega razmerja. 
Opozorila pa je še na nekaj — 
na dejstvo, da mnogi delavci 
še vedno ne poznajo niti svojih 
osnovnih pravic in da se zato 
tudi ne znajo postaviti v nji
hovo obrambo.

Ta problem ni nov in tudi 
ne gre pričakovati, da bi ga 
lahko rešili z neko kampanj
sko akcijo. Osveščanje o teh 
pravicah je proces, kateremu 
sindikati posvečajo stalno skrb
— dejstvo pa je, da pri tem 
vse sindikalne organizacije ni
so enako domiselne.

V tem okviru zasluži pozor
nost akcija Mestnega sindikal
nega sveta Ljubljana, ki je 
pred koncem lanskega leta 
brezplačno razdelil za potrebe 
sindikalnih organizacij drob
no knjižico, nekakšen koledar
ček Z naslovom »Članu sindi
kata«. Čeprav ta knjižica ob
sega tudi koledarski del, je 
njen vsebinski poudarek dru
gje: na delu ki daje napotke 
glede raznih vprašanj iz delov
nih razmerij in, ki podaja de
lovni program ljubljanskih sin
dikatov.

»Menili smo — je napisal v 
predgovoru za to knjižico pred
sednik MSS Ljubljana Rudi 
BreSar — da te bo zanimalo 
predvsem to, kakšen je tvoj 
položaj, kakšne so tvoje dol
žnosti in pravice v delovni or
ganizaciji .... V sleherni de
lovni skupnosti so za gospo
darske, proizvodne in delovne 
uspehe potrebni samoupravno 
urejeni delovni odnosi, tovari
ško vzdušje, medsebojno za
upanje, spoštovanje človeka in 
njegovega dela. Prizadevanja 
za dobro počutje in ustvarja
nje pogojev za uspešno samo
upravno delovanje slehernega 
v delovnem kolektivu bodi na
ša skupna skrb in naloga v 
letu. ki je pred nami.«

Napotki o medsebojnih de
lovnih razmerjih obsegajo v 
tej knjižici okoli 35 strani {n 
dajejo enostaven, zgoščen pre
gled pravic in dolžnosti zapo
slenih. Vsak, ki jih prebere, 
dobi realno sliko svojega de
lovnega okolja in seveda tudi 
svojega položaja v tem okolju
— to pa nedvomno pomeni ne
majhno pomoč slehernemu, ki 
le v dvomu, kakšne so njegove
ravice in kakšne so njegove 

dolžnosti. Zato prav gotovo dr
ži, da je omenjena akcija MSS 
Ljubljana vredna posnema
nja. saj je v polnem skladu z 
najboljšimi tradicijami sindi
kalnega delovanja.O DELAVSKA ENOTNOST — Št. 6 — 14. februarja 1970



Kako gospodarimo
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Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah:

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2 

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO,
9 priporoča potrošnikom hiter, sodoben in Ljubljana, Wo!fOVa 1 

cenen nakup vseh potrebščin za sebe,
za družino, za dom in za gospodinjstvo K0NFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7 

® potrošnikom nudi blago na obročno od-
plačevanje BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka,

® za tuje kupce je v hiši menjalnica

LJUBLJANA BLAGOVNICA NAMA, Kočevje

NAŠA SERIJA SESTAVKOV NA TEMO: »PAKET PROTI NELIKVIDNOSTI — KAJ JE TO?«

DIAGNOZA: RAK NA 
ŽIRO RAČUNIH

Po besedah člana Izvršnega sveta Skupščine SRS RiNA SIMONETIJA republiški organi sodijo, da niso 
potrebne nikakršne pobude v zvezi z omilitvijo ukrepov, ki jih vsebuje »paket proti nelikvidnosti«. To 
pa ne pomeni, da bi republiški organi zapirali oči pred vsebinsko stranjo boja proti nelikvidnosti. Miš
ljena so prizadevanja za razreševanje problemov tistih kolektivov in panog — zlasti tekstilne in žele
zarske industrije ter kmetijstva — ki so se zaradi ukrepov ekonomske politike znašli pred tem, da si sa

mi tako rekoč ne morejo pomagati na zeleno vejo

Ce bi bila nelikvidnost bolezen v medicinskem pome
nu besede, bi jo najlaže poimenovali z diagnozo: rak na 
žiro računih. Zdravil, ki bi uspešno kljubovala tej zlo
česti bolezni, medicina, žal, še ne pozna. Na vso srečo 
nelikvidnost pomeni bolezen gospodarskh subjektov na
še družbe; bolezen, ki jo načeloma lahko zdravimo z go
spodarskimi, ekonomskimi ukrepi in »zdravili«. Tista 
izmed njih, ki jih v tem času poznamo in katerih delo
vanje naj bi bili sposobni nadzirati in usmerjati, vsebuje 
znani »paket proti nelikvidnosti«, ki ga je pred koncem 
minulega leta sprejela zvezna skupščina.
V prejšnji številki našega li

sta smo že poročali o možnih 
posledicah uveljavljanja spreje
tih predpisov; zlasti tistih med 
njimi, ki že veljajo. Preden bi 
o tem spregovorili še kaj več, 
objavljamo' povzetek razgovora 
s v članom izvršnega sveta skup
ščine SRS tovarišem Rinom Si
moneti jem, ki smo ga zaprosili, 
naj bi kaj več povedal tudi o 
vplivu in vlogi republike pri 
razreševanju tovrstnih težav na
šega gospodarstva.

»JEDILNI LIST,
NA KATEREM 

SO SE ZNAŠLI VSI!«
»Tovariš Simoneti, ko se vam 

zahvaljujemo za pristanek na 
ta razgovor, bi nas najprej za
nimalo, kaj sodite o zelo raz
širjenem prepričanju, da so bili 
ukrepi proti nelikvidnosti spre
jeti tako rekoč prek noči in da 
bi zatorej veljalo storiti karkoli, 
samo da bi dosegli večjo po
stopnost pri uveljavljanju spre
jetih predpisov?«

»Ukrepi, kot jih prinaša ,pa
ket proti nelikvidnosti*, nikakor 
niso bili nepričakovani. Sem na 
strani tistih, ki trdijo, da smo 
o njih dovolj časa razpravljali; 
da so bili politično in strokovno 
dovolj proučeni; da so tudi ob
vezni vsaj za komuniste, saj je 
o njih razpravljalo in jih po
trdilo tudi predsedstvo ZKJ. To
rej nikakor ni mogoče trditi, da 
bi bili sprejeti prek noči.

Nekaj drugega je seveda, ali 
morda ni na mestu vprašanje, 
če ne bi bilo bolj primerno, da 
bi ukrepi proti nelikvidnosti ra
čunali z večjo postopnostjo pri 
Uveljavljanju posameznih pred
pisov. Zmanjšanje osebnih do
hodkov na 80 % ali še manj, 
ua Primer V tekstilni industriji, 
ki ima že zdaj nizke dohodke, 
je vsekakor zelo boleč ukrep. 
Po mojem mnenju bi bilo bolj 
koristno, če bi bilo zmanjšanje 
osebnih dohodkov ih še vše dru- 
So zaokroženo z nekim daljšim 
rokom in ne da tb nastala zgolj 
kot posledica blokade žiro ra
čunov s 1. januarjem 1970. leta.

V zvezi s tem bi želel opo
zoriti še na nekaj, na to nam* 
reč, da je bila v boju proti ne

likvidnosti verjetno storjena
uapaka v tem smislu, da pro
bleme spet začenjamo razreše
vati bolj pri posledicah kot pa 
Pri vzrokih.

V razmerah, kakršne so, ko 
belikvidnost predstavlja ■ našo 
Pajbolj bolečo točko, ko bi se 
skratka morali ukvarjati š pro
blemi podjetij, ki ne plačujejo 
ovojih računov, in gospodarstva 
kot celote, ki tudi ne more pla
čevati svojih obveznosti, nam 
je vsem prezentiran jedilni list. 
Pa katerem so se znašli vsi’ To 
Pomeni, da zakadi tega priha
jajo v težave tudi take organi- 
^eije, ki niso prav nič krive,

da trenutno nimajo likvidnih 
sredstev. Temeljni problem slo
venskega gospodarstva namreč 
ni v tem, da je velik upnik v 
odnosu do preostalega gospo
darstva v državi, saj z druge 
strani vemo, da je slovensko 
gospodarstvo pri bankah izven 
Slovenije dobilo več zlasti krat

koročnih kreditov, kot pa so jih 
slovenske banke nudile organi
zacijam v drugih republikah. 
Tisto, kar najbolj prizadene 
slovensko gospodarstvo, je to, da 
ga bolj kot gospodarske subjek
te iz drugih republik prizadene 
neizpolnjevanje obveznosti s 
strani družbeno političnih skup
nosti, predvsem pa federacije. 
Taka ugotovitev še zlasti velja 
za celoten kompleks kovinske 
industrije, ki na primer tudi so
di v vrsto tistih, ki so zdaj naj
bolj na udaru.«

»NAS« IN »DRŽAVNI« DINAR
»Ena izmed razlag vzrokov 

nelikvidnosti pravi, da sicer po
ravnamo svoje dolgove, če smo 
jih napravili kot zasebniki. Ne 
poznamo pa poslovne morale, 
ko naj bi obveznosti poravnali 
kot kolektivni podjetniki, torej 
kot odgovorni predstavniki de
lovnih organizacij. Takrat se, če 
le gre, skušamo vživeti v kožo 
državnih upravnih organov, za 
katere je znano, da najslabše 
plačujejo obveznosti. Ce torej 
gre za .naš* in za .državni* di
nar; če niti ni malo takih pod
jetij, ki so veliki upniki raz
ličnih družbenih skupnosti in 
zato ne morejo poravnati last
nih dolgov, kako konkretno — 
na primer republika Slovenija 
— lahko pomaga, da bi se veri
ga medsebojnega zadolževanja 
le pretrgala?«

»Zelo zanimivo vprašanje! 
Bojim pa se, da nanj v celoti ne 
bom mogel odgovoriti. Predvsem

bi želel poudariti, da ni škoda 
nobene poteze, nobenega napo
ra, ki naj v naše gospodarsko 
življenje pomaga vnesti več po
slovnega duha in discipline v 
pravem pomenu besede. S 'tega 
stališča pozdravljam .paket 
proti nelikvidnosti*, kakor v 
običajni govorici imenujemo 
novo sprejete predpise. Tudi ne 
bom povedal nič novega, če po
udarjam, da se povsem strinjam 
z mišljenjem republiških orga
nov, da je v sedanjem trenutku 
pomembno predvsem to, da bi 
sprejete predpise dosledno ures
ničevali. Sodim torej, da zdaj 
niso potrebne nobene iniciative, 
katerih namen bi bil. da bi 
omilili vsebino sprejetih ukre
pov; da bi skratka — čeprav z 
izgovori na postopnost ali kako 
drugače — zvodenili prizadeva
nja za zmanjšanje nelikvidnosti.

S tem pa ni rečeno, da si v 
republiških organih zatiskamo 
oči pred vsebinsko stranjo tega 
problema. Konkretno: pri pod
jetjih, ki so se znašla v težavah 
zaradi izvajanja ukrepov proti 
nelikvidnosti, je treba natančno 
analizirati prave vzroke težav. 
Kjer so cene njihovih izdelkov 
določene ali blokirane, tam že 
to dejstvo občutno vpliva na 
konkretno ukrepanje pri spreje
manju raznih poslovnih in dru
gih odločitev. V takih primerih 
se družba, mišljeno v najširšem 
pomenu besede, nikakor ne mo
re odtegniti pri razreševanju te
žav. V republiških organih smo 
v zvezi s takimi podjetji oziro
ma panogami kot celoto že iz
oblikovali določene rešitve. V 
mislim imam na primer sana
cijski načrt slovenskih železarn, 
predloge za rešitev težav v tek
stilni in lesni industriji; pri
pravljamo načrt za sanacijo 
kmetijstva itd.

Vseh podjetij in vseh panog 
pa, razumljivo, ne moremo me
tati v isti koš. To pomeni, da 
ni mogoče hkrati razreševati 
vsega, da so nekatere panoge s 
stališča naciohalnega gospodar
stva pomembnejše od drugih. V 
zvezi s tem pa želim opozoriti 
na zmotno prepričanje, češ da 
samo pristojne družbene skup
nosti s svojimi ukrepi lahko za
gotovijo takšno ali drugačno re
šitev prizadetih podjetij. So, na 
primer, tudi take organizacije 
združenega dela, kjer eden ali 
več pridruženih kolektivov iz 
meseca v mesec pri banki pros
jači za kratkoročne kredite, da 
bi lahko izplačal osebne dohod
ke, preostali kolektivi — podjet
ja — znotraj iste organizacije 
združenega dela pa živijo po 
svoje, investirajo po lastni pre
soji itd. V takih primerih bi 
prizadeti združeni kolektivi 
očitno lahko tudi sami marsikaj 
storili, da bi razčistili perspek
tivo trenutno problematičnih ali 
kritičnih dejavnosti — tovarn 
—* znotraj iste delovne organi
zacije.«

NAMESTO ZAKLJUČKA
Iz vsebine »paketa protj ne

likvidnosti« je razvidno, da po
sledic^ sprejetih predpisov v 
prvi fazi prizadenejo predvsem 
gospodarske organizacije. Do
slej znani ali dosegljivi podatki 
pa povedo, da bi se saldirale 
vse i obveznosti in terjatve zno
traj jugoslovanskega gospodar
stva, če bi le družbeno politične

skupnosti — zlasti pa federa
cija — poravnale svoje obvez
nosti, ki jih imajo do gospo
darstva. V tem primeru bi go
spodarstvo spet postalo likvid
no in ne bi bilo bojazni niti 
pred zmanjšanjem osebnih do
hodkov niti pred tem, da mu 
bo zaradi blokiranih računov in 
dospelih terjatev onemogočeno, 
da bi še naprej uvažalo nujno 
potrebne surovine in druge ma
teriale za reprodukcijo.

Če torej vztrajamo pri do
slednosti ob izvajanju predpi
sov, ki jih vsebuje »paket proti 
nelikvidnosti«, potem to ne sme 
prizadeti samo gospodarskih or
ganizacij, ampak bi moralo ve
ljati na vseh ravneh in za vse 
uporabnike družbenega premo
ženja.

Kaj v zvezi s tem predvideva 
»paket proti nelikvidnosti«? O 
tepi prihodnjič!

MILAN GOVEKAR
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ryakor je znano, smo se re- 
/C forme lotili razen drugega 

tudi v pričakovanju, da se 
bo industriji uspelo otresti za
log in jih prepeljati v trgov
ska skladišča, in v prepriča- 
nju, da bodo z reformo nastale 
bolj ugodne razmere za naglo 
posodobljenje slovenskega go
spodarstva. Vendar gre oboje 
bolj počasi, kot smo pričako
vali.

Poglejmo najprej, kako je z 
zalogami! Statistiki so ugoto
vili, da je ena glavnih značil
nosti gospodarjenja podjetij v 
času reforme zmanjšanje za
log surovin, goriva in pomož
nega materiala, težnja po 
skrčenju obratnih sredstev in 
navezavi na svoje denarne vi
re. Toda čeprav so te zaloge 
pri nekaterih zvrsteh indu
strije celo upadle do kritično 
nizke meje, so zaloge uskladi
ščenega blaga iz lastne proiz
vodnje, ki ni našel odvzema 
pri trgovini na debelo, pred
stavljale še težji problem kot 
pred reformo. Rasle so tudi po 
letu T964 in zavirale proiz
vodnjo.

javi z industrijo drugih repu
blik pospešili torej šele v zad
njih petih ali šestih letih. Od 
1962. do 1966. leta so se aktiv
na osnovna sredstva zvečala 
vrednostno v industriji SFRJ 
2,6-krat, v Sloveniji 2,4-krat, 
BiH 2,7-krat. Črni gori 
3,4-krat, Hrvaški 2,5-krat, Ma
kedoniji 3-krat in Srbiji 2,6- 
krat.

Sodobne delovne priprave in 
modernejši objekti so omogo
čili spremembe v načinu pro
izvodnje in poslovanja. Ročno 
delo še ni povsem odpravljeno, 
v serijski proizvodnji pa do
biva nov značaj s tem, ko se 
različna industrijska opravila 
povezujejo v sorodne verižne 
faze. Vendar opravlja indivi
dualno ročno delo še vedno 
45 % delavcev, zlasti pa to ve
lja v pripravi proizvodnega 
procesa. Koeficient tehnizira- 
nja dela kot odnos med števi
lom strojnih, vštevši transport
nih, in ročnih delavcev je 0,41. 
Kolikšna je ta stopnja pri ad
ministrativnih vodilnih in 
sploh upravnih poslih, ni zna
no, ker o tem ni podatkov.

Pol dela z rokami
Tako znašajo leta 1968 v pri

merjavi z letom 1964, izraženo 
v indeksih: zaloge izdelkov
177, sredstev za delo 150, re
produkcijskega materiala 173, 
blaga za široko porabo 179 ter 
surovin in goriva 131. Šele od 
maja 1968 naprej začno zaloge 
upadati. Najprej so se zmanj
šale količine blaga za splošno 
porabo, na kar sta vplivala 
sprostitev trgovine na drobno 
in zvišanje kflipne rhoči prebi
valstva. Povečanje likvidne

Struktura strojev glede na 
mehanizlranje delovnega po
stopka je bila ob koncu leta 
1967 takšna: v SRS je bilo roč
nih strojev 50 %, polavtoma- 
tov 21 %, avtomatov 14 °/o in 
avtomatsko prenosnih naprav 
15 %. Tehnična dovršenost je 
najmočnejša v energetiki in 
metalurgiji, z avtomati pa za
ostajamo v premogovnikih, 
kemični in papirni industriji.

Iz omenjenih podatkov sle
di, da se slovensko gospodar-

sposobnosti proizvajalcev pro- stvo zei0 počasi koplje iz plani- 
izvodnih dobrin pa je povzro
čilo, da so končno tudi ti tržni 
predmeti 
prehajati
trgovska skladišča. Približno 
7 % blaga pa zaradi zastare
losti in drugačne neustreznosti 
ostaja kljub temu še vedno na 
zalogi v tovarniških skladiščih 
in je stalno breme za podjet
niška sredstva.

In kako je z modernizacijo?
Po podatkih republiškega 

zavoda za statistiko je bilo 
pred letom 1947 v Sloveniji 
nabavljenih 13 % vseh strojev 
in pomembnejših pomagal, v 
letih 1948—52 7 %, od leta 
1953—57 okroglo 15 %, od leta 
1958-—62 19 %, v zadnjih petih 
letih pa kar 43 %. Največ sta
re opreme, to je predvojne in 
medvojne, je v elektroenerge
tiki (27 %), tekstilni (21 %) in 
kovinski (22 %) industriji. V 
letih 1948 do 1952 je potekala 
obnova zlasti v barvasti meta
lurgiji in naftni industriji, od 
1953 do 1957 pa delno v pre
mogovnikih in železarnah, a v 
večji meri v papirni in elektro
industriji. Do leta 1962 smo ob
novili del predelovalne indu
strije, medtem ko moderniza
cija nekovinske, lesne, gumar
ske, živilske in grafične pa
noge sodi v zadnja leta Proces 
moderneizacije smo v primer-

rane (netržne) strukture pro
izvodnih zmogljivosti (ki nanjo 

začeli v večji meri opozarja kopičenje zalog v to- 
iz industrijskih v varniških, ne pa v trgovskih 

skladiščih) in iz svoje proiz
vodne in tehnološke zastare
losti.

Navadno postavljamo ob 
omenjanju takšnih dejstev na 
zatožno klop obrtniško proiz
vodno miselnost, tipičnost 
mentalitete slovenskega naro
da, »zaplankanost« in druge 
izrazne oblike proizvodnih od
nosov na današnji stopnji raz
voja slovenskega gospodarstva, 
ne pa glavnega — siromašne 
materialne možnosti za obnovo 
slovenskega gospodarstva, ki 
jih je nedvomno ustvarilo tudi 
polpreteklo neenakopravno do
govarjanje za »zvezne planske 
objekte«.

Zato lahko samo koristi, če 
povemo, da spreminjanje 
takšne mentalitete ni in ne 
more biti politično in napred
no dejanje, kaj šele uteme
ljeno z marksističnim pogle
dom na svet, ampak je le tako 
imenovani »lov na čarovnice«, 
v katerem »besedna hajka« 
skoraj vedno prekrije bistveno. 

Kakor da bi Engels na 
\ Mar.tovem grobu govori! glu

him ušesom!
VINKO BLATNIK

iSS"

KAJ POMENI DELOVNI KOLEKTIV PRAVOČASNO IN CELOVITO INFORMIRATI

ZNALI SO RAZUMETI
Po sledovih uveljavljanja ukrepov za odpravo nelikvidnosti

iVi
č«.

Najnovejši ukrepi za odpravo nelikvidnosti v našem 
gospodarstvu so sicer deležni v delovnih organizacijah 
najrazličnejših ocen, vendar pa v večini delovnih kolek
tivov ne držijo rok prekrižanih. Soočeni s težavami so 
vodstva oziroma organi samoupravljanja zaposlene pra
vočasno seznanili s posledicami omenjenih ukrepov ter 
jim s celovito in s spodbudno zasnovanimi informacija
mi pokazali pot iz zagate. Dokaz za to je tovarna želez
niških vozil »Boris Kidrič« v Mariboru.

V internem glasilu tovarne 
železniških vozil »Boris Kidrič« 
v Mariboru so že nekaj časa 
svoje bralce sproti seznanjali o 
težavah zaradi tega, ker neka
teri kupci njihovih izdelkov — 
zlasti Železniško transportno 
podjetje Zagreb — ne poravna
vajo svojih dolgov. Za normal
no izplačevanje osebnih dohod
kov so si do konca lanskega le
ta pomagali z najemanjem krat
koročnih posojil. Z uveljavitvijo 
ukrepov za odpravo nelikvidno
sti pa take možnosti ni več, ker 

‘zakon o spremembah ih dopol
nitvah zakona o službi družbe
nega knjigovodstva v 57. členu 
določa dokaj neprijetno omeji
tev: delovna organizacija, ki na 
dan izplačila osebnih dohodkov 
nima zadosti lastnih denarnih 
sredstev na žiro računu in v 
svojem rezervnem skladu ter si 
mora zato manjkajoči denar iz
posoditi iz drugih virov ali v 
banki, lahko izplača le osebne 
dohodke v višini 80 odstotkov

od zneska, ki se ga določi tako, 
da se število zaposlenih pomno
ži s povprečnim mesečnim oseb
nim dohodkom zaposlenega v 
letu 1969.

Za kolektiv tovarne železni
ških vozil »Boris Kidrič« pome
ni to — če mandatna tožba za 
izterjavo več kot 10 milijonov 
dinarjev pri Železniškem trans
portnem podjetju Zagreb ne bo 
pravočasno pravnomočna, da bo
do prejeli te dni le 80-odstotne 
osebne dohodke na lansko po
vprečje. Preostalih 20 odstotkov 
osebnega dohodka pa bodo pre
jeli šele takrat, ko bo podjetje 
spet likvidno!

To '/se in še veliko več so v 
TŽV »Boris Kidrič« sproti po
jasnili slehernemu članu kolek
tiva. In to ne samo na pisan 'na
čin v glasilu ter v posebni iz
daji internega biltena »Infor
mator« že 2. februarja, ampak 
tudi na oddelčnih sestankih. 
Ker so zaposlenim nazorno po

jasnili, da ima podjetje bloki
ran žiro račun zaradi neporav
nanih obveznosti do dobavite
ljev in poslovne banke, da je 
razmerje med neporavnanimi 
obveznostmi kupcev in dobavi
teljev močno v prid. tistih, ki 
podjetju dolgujejo, ker so ute
meljili kreditirano proizvodnjo 
tirnih vozil za dobo od 2 do 7 
let, ker sicer za svoje delovne 
in stroj«e zmogljivosti ha trži
šču ne bi našli kupcev, morah 
pa bi prekiniti delovno razmer
je celo kakim 300 članom ko
lektiva, so celo tisti člani ko
lektiva, ki sicer radi negodujejo 
ob najmanjši težavi, doumeli, 
kaj jih čaka prihodnje dni. 
Prav tako pa so naložili vodstvu 
podjetja s sklepom upravnega 
odbora, naj poišče vse možne 
rešitve za odpravo nelikvidnosti 
v prihodnje.

V tem primeru, ki pa seveda 
ni osamljen, so se vodstvo pod
jetja ter njegovi organi samo
upravljanja prepričali, da de
lavci ' znajo razumeti in prene
sti tudi zelo boleče in nič kai 
prijetne ukrepe, če se Jim pra
vočasno in celovito pove, zakaj 
so problemi nastali, kakšne bo
do posledice in kakšne so mož
nosti za bešitev. Mariborski iz
delovalci železniških vozil so 
vsekakor dokazali visoko samo- 
upravljalsko zavest!

DUŠAN REBOLJ
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Kako gospodarimo

VAŠE POHIŠTVO V LETU 1970
Izbirajte PATRICIJA 

CLAUDIJA
ALEKSANDRA Za vas izdeluje
aii nova florida BREST Cerknica

PRED PODPISOM SAMOUPRAVNIH IN DRUŽBENIH 
DOGOVOROV V CESTNEM GOSPODARSTVU SLOVENIJE

ZDAJ
ŠE RAZPRAVA
PO KOLEKTIVIH

ZA 20. OBLETNICO 
SAMOUPRAVLJANJA 
V LJUBLJANSKI 
TOBAČNI TOVARNI

Štiri
milijarde
cigaret

Enega prvih delavskih sve
tov so pred 20 leti izvolili tudi 
v ljubljanski Tobačni tovarni. 
Ob 20-letnici tega dogodka so 
imeli v tovarni svečano sejo 
delavskega sveta. Na njej je 
najprej predsednik delavskega 
sveta inž. Franc Zadnikar ori
sal dvajsetletno razvojno pot 
samoupravnih odnosov v ko
lektivu, nato pa je namesto di
rektorja Bojan Simonič prika
zal gospodarsko rast podjetja. 
Najprej se je dotaknil zgodovi
ne podjetja in omenil da se 
je moral kolektiv Tobačne to
varne ves čas boriti z veliki
mi težavami, da je lahko do

segel današnjo stopnjo razvo
ja. Nato pa je nadaljeva:

»■Kljub vsem oviram —^po
manjkanju strojev, reproduk
cijskega materiala, njegovi 
slabi kakovosti in pomanjka
nju izkušenj je tovarni uspelo, 
da je v letu 1957. prva začela 
s proizvodnjo filter cigaret.

Po letu 1959 so začeli v lju
bljanski Tobačni tovarni pri
pravljati material za moderni
zacijo tehnoloških postopkov. 
Po obsežnih študijah in anali
zah so prišli do načrta novega 
tehnološkega postopka, ki us
treza vsem sodobnim tobačnim, 
tehnološkim in ekonomskim na
čelom. »Jasno je, da smo morali 
skrčiti tudi proizvodni pro
gram,« nadaljuje pomočnik di
rektorja. »Modernizacija ob
rata za proizvodnjo cigar in 
drugih tobačnih izdelkov tudi 
iz ekonomskih vzrokov ni bila 
utemeljena. S kakšnimi teža
vami smo se morali teda bori
ti, kaže tudi to, da za nekatere 
politične in tudi gospodarske 
forume v tistih časih Tobačna 
tovarna v Ljubljani ni bila 
perspektivna in zanjo v Slove
niji n; bilo več mesta .. .«

Delovni kolektiv pa ni vrgel 
puške v koruzo. Odločil se je 
za rekonstrukcijo in moderni

zacijo proizvodnje cigaret. Tej 
modernizaciji pa so sledile v 
službah podjetja in v poslo
vanju nasploh. Odraz rastoče 
gospodarske moči tovarne pa 
je tudi pripojitev nekaterih 
podjetij za proizvodnjo tobaka 
in trgovin. Integracijski pro
ces, kj se je začel pred dese
timi leti, je do danes združil 
pod okriljem ljubljanske To
bačne tovarne obrat za proiz
vodnjo tobaka v Orašju in v 
Senti, 20 prodajnih skladišč, 3 
pomožna skladišča in 139 pro
dajaln. S tem si je ljubljanska 
Tobačna tovarna pridobila 
kvalitetno in količinsko boga
to surovinsko osnovo, obenem 
pa tudi dobro razpredeno tr
govinsko mrežo.

»Pri tem pa smo se ves čas 
zavedali, da modernizacija ni 
in ne more biti enkraten 
ukrep, marveč da mora biti 
stalen proces. Le tako je bilo 
namreč mogoče doseči v ne
polnih dvajsetih letih skok v 
proizvodnji, od milijarde 600 
milijonov cigaret letne proiz
vodnje na polne 4 milijarde, 
pri čemer zdaj znaša proizvod
nja filter cigaret kar 77 od
stotkov vse proizvodnje,« je še 
dodal Bojan Simonič.

M. Ž.

Obsojajo počasnost
Mag. inž. PETER KUNC: »V vsakem primeru bomo zahtevali intervencijo 
zveznih forumov!« @ SREČKO MLINARIČ: »Zadržali si bomo sindikalno 

članarino, da bomo lahko pomagali najbolj prizadetim.«

Na žalost je pogosto tako: probleme začnemo reševati 
šele takrat, ko pride do materialne in ne malokrat tudi 
politične škode.

Tudi v našem primeru je tako.
Opozorila niso zalegla; čeprav so jeseniški železarji že 

zdavnaj predvidevali to, do česar je sedaj prišlo, so bila 
vsa opozorila zaman.

Najbolj bodo spet prizadeti neposredni proizvajalci. 
Tisti pa, ki so bili vse doslej gluhi za opozorila jeseni
ških železarjev, ki so imeli v svojih rokah škarje in plat
no in so dopustili, da je na Jesenicah ugasnil plavž, prav 
gotovo ne bodo na lastni koži občutili posledic ogrom
ne materialne škode.

Najhujšega pri vsem tem pa ne predstavlja le nevar
nost 80 °/o osebnih dohodkov, temveč dejstvo, da žele
zarji počasi izgubljajo zaupanje v uspešnost »samou-

Republiški odbor sindi
kata delavcev prometa in 
zvez je že pred časom pri
pravil osnutek samouprav
nih in družbenih dogovo
rov, ki naj bi jih sklenili 
kolektivi slovenskega cest
nega gospodarstva. Po več 
razpravah v okviru podod
bora za ceste pri RO ome
njenega sindikata kakor 
tudi po razgovorih v okvi
ru poslovnega združenja 
cestnih podjetij Slovenije 
so priprave za sprejem sa
moupravnih in družbenih 
dogovorov že napredovale 
tako daleč, da bi o kon
kretni vsebini posameznih 
dogovorov že lahko začeli 
razpravljati tudi kolektivi 
cestnih podjetij.

Za kakšne dogovore gre, kaj 
želijo z njimi doseči in kdaj naj 
bi jih tudi dejansko podpisali? 
Naj po vrsti odgovorimo na vsa 
ta vprašanja.

NAJMANJ TOLIKO.
KOT ZDAJ!

Glede na to, da bi se v pri
hodnjem obdobju cestna podjet
ja prav lahko znašla v težjem 
ekonomskem položaju, kot so 
zdaj, je vsekakor potrebno, da 
bi se kolektivi cestnih podjetij 
sporazumeli o enotnih stališčih 
glede urejanja številnih zadev, 
ki so v njihovi pristojnosti. Če 
bi take sporazume tudi podpi
sali, bi jih le-ti seveda obve
zovali, da storijo vse, kar je , v 
njihovih močeh, da jih tudi 
uresničijo.

Trenutno gre za predloge, da 
bi vsi kolektivi cestnih podjetij 
nalagali v sklade najmanj 10 % 
ustvarjenega dohodka. Ne glede 
na to, ali bi bilo obvezno izlo
čanje tako imenovanega stano
vanjskega prispevka morda tudi 
preklicano, naj bi v kolektivih 
cestnih podjetij za je potrebe 
obvezno izločali namenska sred
stva v višini najmanj 4 % od 
bruto osebnih dohodkov. Prav 
tako naj bi bil sprejet dogovor.

Glasilo republiškega sveta ZS 
za Slovenijo, Izdaja CZP De
lavska enotnost v Ljubljani. 
List le bil ustanovljen 20. no
vembra 1842. Ureja ga ured
niški odbor. Glavni In odgo
vorni urednik

MILAN POGAČNIK 
Naslov uredništva in uprave: 
Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, 
poštni predal 31 :i \ l. telefon 
uredništva 316-672, 316-695,
312-402 in 310-033, uprave 310-033. 
Račun pri Narodni banki v 
Ljubljani, št. NB 501-1-991, de
vizni račun pri Kreditni banki 
In hranilnici Ljubljana, St. 
551-620-7-2000-10-3204-486 — Po
samezna številka stane 50 N-par
— 50 s-din — Naročnina je 
četrtletna 6,50 N-din . 650 S-dln
— polletna 13 N-din . 1300 S-dln 
In letna 26 N-din - 2600 S-din
— Rokopisov ne vračamo — 
Poštnina plačana v gotovini
— Tisk in klišeji CZP »Ljudska

pravica« Ljubljana

da kolektivi za potrebe izobra
ževanja in oddiha ter rekreaci
je izločajo namenska sredstva v 
višini 2,5% od bruto osebnih 
dohodkov.

Kolektivi cestnih podjetij naj 
bi se dogovorili tudi o višini 
najnižjih obračunskih urnih 
postavk za zaslužke posameznih 
kategorij delavcev. Osnutek 
ustreznega dogovora predvideva, 
da urni zaslužek nekvalificira
nega delavca ne bi smel biti 
manjši od 3,50 N-din, polkvali- 
ficiranega ne manjši od 4,15 no
vega dinarja, kvalificiranega ne 
manjši od 5,60 N-din in visoko
kvalificiranega delavca ne 
manjši od 6.50 N-din. V dveh 
letih po podpisu dogovora naj 
bi, primerjaje zaslužek nekvali
ficiranih in visokokvalificiranih 
delavcev, dosegli razmerje 1:2. 
Ker pa je dandanes v kolekti
vih cestnih podjetij najmanj 
dobra tretjina zaposlenih, ki 
jim je priznana le interno ve
ljavna kvalifikacija, naj bi sča
soma v samoupravni dogovor 
vključili tudi nomenklaturo po
klicev. ki obstajajo v cestnih 
podjetjih. Tako bi z ene strani 
lahko ustrezno ovrednotili delo 
in odgovornost slehernega po
sameznika. Po drugi strani pa 
bi cestna podjetja lahko izdelala 
tudi ustrezne programe za izo
braževanje posameznih profilov 
poklicev v tej dejavnosti. Spričo 
uvajanja mehanizacije in sodob
ne tehnologije dela v cestna 
podjetja namreč prihaja čas, ko 
bodo vsi zaposleni, od »navad
nih« cestarjev navzgor, potrebo
vali več znanja, da bi še vna
prej lahko opravljali svoje delo.

Glede na zdaj zelo različno 
prakso pri izplačevanju teren
skih dodatkov pa naj bi ustrez
ni samoupravni dogovor določil 
le najvažnejše osnove, ki bi jih 
morala upoštevati vsa prizadeta 
podjetja. O končnih zneskih ur
nih oziroma dnevnih terenskih 
dodatkov pa bi tako kot tudi o 
drugih zadevah s področja do
hodkov seveda odločali kolek
tivi sami.

Omenili smo že, naj bi na
vedeni samoupravni dogovori 
spodbudili kolektive cestnih 
podjetij, da bi se na vseh pod
ročjih svojega dela in gospodar
jenja trudili pri iskanju tistih 
rezerv, ki naj jim omogočijo 
mimo drugega — tudi to, da 
bodo zaposlenim nudili človeka 
dostojne delovne in življenjske 
razmere. Z drugimi besedami: 
želijo, da bi v primerjavi z dru
gimi dejavnostmi primerno 
ovrednotili tudi svoje delo in da 
bi tako presekali dolgoletno tra
dicijo, češ da v cestnih podjet
jih delajo »manj vredni in manj 
pomembni« člani naše družbene 
skupnosti.

Glede na to, da so predlogi 
samoupravnih in družbenih do
govorov, ki naj bi jih sklenili 
kolektivi cestnih podjetij, »god
ni« za javno razpravo, je pod
odbor za cestno dejavnost pri 
RO sindikata delavcev prometa 
in zvez tudi že sklenil, naj bi 
osnovne organizacije sindikata 
do 15. marca spodbudile, vo
dile in organizirale ustrezne 
razprave v kolektivih. Po tem 
datumu naj bi o vsebini posa
meznih dogovorov že razprav
ljali tudi delavski sveti cestnih 
podjetij. Če v teh razpravah ne 
bi verjetno še pred koncem mar- 
vsebino posameznih dogovorov, 
bi verjetno še pred koncem 
marca že lahko podpisali ome
njene samoupravne dogovore.

-mG

pravnega dogovarjanja«.

DNEVNO 200.000 N-DIN 
IZGUBE

Kot že rečeno: na Jesenicah 
že vseskozi vedo za težave in
dustrije koksa v Jugoslaviji in 
so sedanjo zagato predvideli. 
Vedeli so, da lahko pride do 
pomanjkanja koksa, zato so tu
di predlagali odgovornim- repu
bliškim in zveznim organom 
potrebne rešitve.

Ker pa je ostalo samo pri 
predlogih, je na Jesenicah 6. fe
bruarja ugasnil prvi plavž.

Če bo plavž miroval ves me
sec, bo znašala izguba planira
nega dohodka v tem času 5,5 
milijona N-din. Planirani do
hodek podjetja, ki znaša za le
tošnje leto 200 milijonov N-din, 
bi se v primeru, če tudi v pri
hodnje ne bo koksa, zmanjšal 
kar za 30 odstotkov.

Ob tem pa železarje skrbi 
tudi obratovanje druge visoke 
peči. Tudi za to peč namreč 
niso zagotovljene potrebne ko
ličine koksa.

»NE KRIVIMO LUKA VGA!«
Iz razgovora z generalnim 

direktorjem jeseniške železarne 
mag. inž. Petrom Kuncem in 
predsednikom tovarniškega od
bora sindikata železarne Sreč
kom Mlinaričem povzemamo, da 
Jeseničani ne valijo krivde za 
nastalo zadrego na proizvajalca 
koksa.

. »Težak ekonomski položaj 
Koksno-kemijskega kombinata 
Lukavac, ki je obremenjen z 
visokimi anuitetami, je nareko
val vodstvu in samoupravnim 
organom kombinata, da si po
iščejo pot do rentabilnega po
slovanja predvsem s pomočjo 
izvoza, kjer trenutno dosegajo 
višjo ceno kot na domačem tr
gu. Pomanjkanje koksa pa tudi 
preprašča možnosti naše delov
ne skupnosti, da bi si sami pre
skrbeli koks po sedaj veljavnih 
predpisih o uvozu oziroma iz
vozu. Mnenja smo, da mora zato 
zvezni izvršni svet v okviru 
svojih pristojnosti takoj rešiti

problem izvoza oziroma uvoza 
koksa, ker je soodgovoren za 
zdajšnje pomanjkanje koksa.. 
trdijo na Jesenicah.

Nejevolja železarjev je upra
vičena. Cene njihovih proizvo
dov so po predpisih limitirane, 
potreben reprodukcijski mate
rial pa morajo nabavljati po 
prostih cenah.

Lonec torej ni prekipel čez 
noč. Na Jesenicah je vrelo že 
dolge mesece.

»POTREBNA 
JE INTERVENCIJA

PO HITREM POSTOPKU«
Odbor za poslovno politiko 

pri delavskem svetu jeseniške 
železarne je 6. februarja letos 
obravnaval zdajšnje razmere 
in po temeljiti razpravi sprejel 
17 sklepov. Naj naštejemo ne
katere med njimi:

9 Preusmeriti moramo pro
izvodnjo, predvsem pa pospešiti 
proizvodnjo na elektro pečeh, v 
martinami pa proizvajati toli
ko, kot dovoljujejo zaloge sta
rega železa. Obenem je treba 
izposlovati pri odgovornih or
ganih večji uvoz starega železa 
in grodlja.

9 Poslovni odbor naj pri
stane na podražitev koksa za 
8,15 %. To je za toliko, za ko
likor je po reformnih načelih 
priznano povečanje cene za 
proizvode železarne.

© Obrati, ki delujejo, v nor
malnih pogojih, naj solidarno 
nosijo stroške osebnih dohodkov 
Za tiste obrate, ki ne bodo pro
izvajali.

© O redukciji proizvodnje je 
treba obvestiti slovenski izvršni 
svet, republiško gospodarsko 
zbornico, CK ZKS in CK ZKJ. 
republiški in centralni odbor 
sindikata delavcev industrije in 
rudarstva.

© Od zveznega izvršnega 
sveta naj zahteva odbor za po
slovno politiko intervencijo po 
hitrem postopku, da bo železar
ni čimprej omogočeno normalno 
poslovanje.

SINDIKAT
BO ZADRŽAL ČLANARINO

»Zelo dobro se zavedamo 
svojih dolžnosti in principov so
dobnega gospodarjenja, vendar 
več kot pridni delavci in dobri 
gospodarji ne moremo biti.. 
nam je pripovedoval Srečo Mli
narič, predsednik tovarniškega 
odbora sindikata železarne Je
senice. »Ugotavljamo, da pri 
določanju cen našim proizvo
dom v sistemu samoupravljanja 
nastopa poleg članov kolektiva 
tudi zvezni izvršni svet. In, ker 
je za uspeh naše delovne orga
nizacije poleg izvrševanja pro
izvodnega plana odločilna tudi 
realizacija, ki sloni na določenih 
cenah, je tisti, ki nam določa 
cene, najmanj soodgovoren za 
težave gospodarjenja in likvid
nosti naše tovarne. Tovarniški 
odbor sodi, da mora delavski 
svet železarne zaradi splošnih 
razmer v_ kolektivu zahtevati od 
republiških organov jasno opre
delitev položaja slovenskih že
lezarn. Glede na vedno večji 
razkorak med osebnimi dohodki 
in življenjskimi stroški je nuj
no, da zaposlenim v črni meta
lurgiji zaradi specifičnosti dela 
posvetimo več skrbi in jim za
gotovimo minimum. Ker pa v 
zdajšnjih razmerah ni večjih iz- 
gledov, da bi proizvodnjo v 
kratkem normalizirali in ker 
moramo računati z zmanjšanimi 
osebnimi dohodki, ki bodo tako 
še bolj ogrozili življenjski mi
nimum našega železarja, bomo 
po sklepu predsedstva tovarni
škega odbora osnovne organiza
cije sindikata železarne Jeseni
ce do nadaljnjega zadržali sin
dikalno članarino. S tem si 
namreč želimo zagotoviti mož
nost, da bi s socialnimi pod
porami lahko reševali material
ne probleme najbolj prizadetih 
družin...«

ŠKODO BODO UTRPELI 
TUDI DRUGI

»Obsojamo neodločne in po
časne akcije republiških in 
zveznih organov pri reševanju 
problemov, ki ogrožajo celotno 
nacionalno gospodarstvo ...,« je 
dopolnil Srečka Mlinariča ge
neralni direktor jeseniške žele
zarne mag. inž. Peter Kunc.

»Jasno je, da mi, ki imamo 
določene cene, ne moremo sami 
prenesti velikega povišanja cen 
reprodukcijskih materialov, zato 
bomo zahtevali povračilo nasta
le škode, morda v obliki višjih 
cen, morda v obliki oprostitve 
plačevanja obresti od poslovnih 
skladov ali pa kako drugače. 
Važno je, da bomo zahtevali 
povračilo za storjeno škodo, ki 
je niso krivi železarji! Seveda 
pa bodo škodo morali sprejeti 
na svoja ramena tudi naši po
trošniki, ki bodo vsak teden 
prikrajšani za 1500 do 1800 ton 
proizvodov. Predvidevamo, da 
kriza ne bo kratkotrajna, zato 
bo v vsakem primeru potrebna 
državna intervenciia. Poudar
jam: v vsakem primeru!«

A. ULAGA
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Od vsepovsod
• SLOVENJ 

GRADEC
Na zadnji seji občinske 

skupščine v Slovenjem Grad
cu je bila v središču pozorno
sti obravnava predloga resolu
cije o razvoju občine Slovenj 
Gradec v letu 1970 ter o zbi
ranju sredstev za splošno po
trošnjo.

Osnovna ugotovitev razpra
ve je bila, da je lani slovenje
graško gospodarstvo, čeprav je 
povečalo celotni dohodek za 
blizu 15 %, vendarle nazado
valo, kar nedvomno dokazuje 
tudi ponovno občutno zaosta
janje osebnih dohodkov za re
publiškim povprečjem. Lan
skoletni dosežki pa so tudi sla
ba startna osnova za leto 1970, 
zaradi česar ni čudno, da pred
videvajo delovne organizacije 
spet počasnejšo rast gospodar
stva, kot pa ga bo doseglo v 
povprečju gospodarstvo Slove
nije. Odborniki slovenjegraške 
občinske skupščine so v tej 
zvezi izoblikovali stališče, da 
morajo v delovnih organizaci
jah storiti vse, da dosežejo 
takšne uspehe, kot jih bo v 
tem letu v povprečju sloven
sko gospodarstvo.

Industrija ima v Mislinjski 
dolini tradicijo, vendar pa teh 
prednosti v delovnih organi
zacijah doslej niso znali iz
koristiti. Teženj za hitrejšim 
razvojem pravzaprav ni zasle
diti, kar je nedvomno posle
dica pomanjkanja strokovnja
kov, premalo razvitega sode
lovanja in povezovanja in ne 
nazadnje tudi pomanjkanja 
razvojnih programov, ki jih 
imajo za zdaj le 3 delovne or
ganizacije. Zato bi bilo po
trebno o tem čimprej razprav
ljati tudi v zboru delovnih 
skupnosti ter skupaj s pred
stavniki delovnih organizacij 
ugotoviti natančnejše vzroke 
za sedanje razmere v gospo
darstvu.

Položaj gospodarstva ne vpli
va najbolje tudi na položaj 
drugih dejavnosti v občini. 
Ker bo v proračunu le 3,5 % 
več sredstev, kot jih je bilo 
lani, želja in potreb pa je pre
cej več, so se odborniki slo
venjegraške občinske skupšči
ne zavzeli na zadnji seji za 
dogovor o uskladitvi želja z 
možnostmi.

O predlogu resolucije o raz
voju občine Slovenj Gradec 
ter o zbiranju in uporabi sred
stev za splošno potrošnjo v le
tu 1970 bodo v prihodnjih ted
nih razpravljali tudi na sejah 
zbora delovnih skupnosti ob
činske skupščine, v družbeno
političnih organizacijah ter na 
zborih volivcev in na zborih 
delovnih ljudi. (an)

© CELJE
Trgovsko podjetje Tehno- 

mercator gradi v Celju novo 
veleblagovnico. Čeprav je v 
njej že bila prva specializirana 
razstava trgovinske in gostin
ske opreme, embalaže, strojev 
za parkiranje, transportne in 
skladiščne opreme, pa bo ve
leblagovnica uradno odprta v 
avgustu letos.

Nova veleblagovnica bo v 
mestnem središču in bo oskr
bovala potrošnike z vsemi 
predmeti široko potrošnje — 
razen s prehrambenimi artikli.

Nova veleblagovnica ima 
3000 m* prodajne površine, 
1200 ma skladišč, 1100 m2 po
možnih prostorov in 700 m2 
komercialnih prostorov. V ve
leblagovnici je 5 etaž in 3 med
etaže, od katerih bo vsaka 
imela specifično prodajno na
logo. Tako bodo v prvi etaži 
prodajali gospodinjske apara
te, posodo in svetlobna telesa, 
v drugi etaži galanterijo, bižu
terijo, čistilna sredstva, papir 
in izdelke iz papirja itd., sku
paj pa bo imela veleblagovnica 
48 blagovnih in uslužnostnih 
oddelkov.

Nova Tehnomercatorjeva ve- 
Isblagovnic3 bo nedvomno naj
večja in najsodobnejša trgov
ska hiša v Celju. Da pa bi pri
bližali blago kupcu, bodo 
uvedli načip samoizbire in 
samopostrežbe, posebnost v ve
leblagovnici pa bo oddelek, 
kjer bo imel kupec na voljo 
bogato izbiro tehničnih pripo
močkov za domačo uporabo in 
domača popravila.

Celoten objekt bo podjetje 
Tehnomercator veljal milijar
do 600 milijonov starih dinar
jev. Od tega je podjetje pri
spevalo 63 % lastnih sredstev, 
ostanek pa je zagotovila kre
ditna banka iz Celja na osnovi 
posebnega aranžmaja. M. 2.
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• RAVNE

METALURŠKE IGRE
Danes bodo v koroškem že

lezarskem središču zimske me
talurške igre, kjer se bodo de- 
lavci-športniki iz železarn Je
senice, Store in Ravne pome
rili v veleslalomu, kegljanju, 
streljanju z zračno puško, pla- 
vanjij, šahu in namiznem te
nisu. V vseh železarskih ko
lektivih so se na današnje sre
čanje dobro pripravili in zato 
Pričakujejo zanimive in zagri
zene boje za visoke uvrstitve. 
Na zadnjih zimskih metalur
gih igrah so zmagali Jeseni- 

V. R.

ŽELEZARJI 
NA SANEH

Sindikalna podružnica Li
varne je priredila sankaško 
tekmovanje na terenih pri 
Smučarski koči. Proga je bila 
dolga 3000 m s 300 m višinske 
razlike. Tekmovalci so bili raz
deljeni v dve starostni skupini.

REZULTATI: moški — mlaj
ša skupina: 1. Vožič 3,34, 2. 
Kotnik 4,42, 3. Golob 5,22. '

Moški — starejša skupina: 
J. Krovh 5,12, 2. Petre 5,18, 3. 
Kos 5,20.

Zenske: 1. Novak 5,42. 
Dvosedi: Meško-Oslovnik 

3.5l. V. R.

• POSTOJNA

V VELESLALOMU
Na Snežniku Je bilo v or

ganizaciji smučarskega kluba 
Nanos iz Postojne pred dnevi 
občinsko tekmovanje v vele
slalomu za pionirje in pionirke 
V okviru zimskih pionirskih 
Jker Jugoslavije. Na 400 me- 
trov dolgi progi s 30 Vratci se 
J® pomerilo 45 mladih smučar- 
lov. Občinskega prvenstva v 
drugih kategorijah pa se je 
odeležilo 27 tekmovalcev. Ob 
*aključku tekmovanja je pred
sednik društva prijateljev mla
dine občine Postojna, tovariš 
"ušar podelil diplome, pred
sednik smučarskega kluba Na- 
nos, tovariš Paternost pa je 
Oagradil vse najboljše uvršče- 
ne z lepimi kolajnami.

M. D.

S ŠTIRINAJST »PLANIŠKIH SKAKALNIH ŠOL« V SLOVENIJI

Kranjčani imajo 
najboljše skakalce

Organizacijski komite Pla
nica je bil pred leti pobudnik 
ustanovitve planiških skakalnih 
šol po številnih smučarskih ska
kalnih centrih v Sloveniji. Prvi 
dve šoli, ki sta pokazali največ 
aktivnosti že takoj v začetku, 
sta bili v Logatcu in Kranju. 
Izredna prizadevnost posamez
nikov v teh dveh centrih je ro
dila prve večje uspehe v minu
lih dveh zimah.

Namen ustanovitve teh šol 
je bil predvsem ta, da bi prišli 
do organiziranega in načrtnega 
šolanja mladih talentov za smu
čarske skoke z določenega po
dročja, ki ga takšna šola lahko 
zajame. Zdaj deluje v Sloveniji 
14 smučarskih skakalnih šol, v 
katerih vzgajajo trenerji skupaj 
več kot 20 perspektivnih mla
dincev in pionirjev. Pomoč šo
lam nudi tudi Organizacijski

• JESENICE

komite Planica v obliki finanč- 
stimulativnem načinu — glede 
na uspeh in prizadevnost šol v 
določeni sezoni.

Planiške skakalne šole delu
jejo oziroma imajo svoje cen
tre v Črni na Koroškem, Vele
nju, Mariboru, Ljubljani, Šent
vidu nad Ljubljano, v Logatcu, 
Ihanu, Kamniku, Žireh, Polja
nah nad Škofjo Loko, v Kranju, 
Križah-Sebenjah, Žirovnici in 
Mojstrani.

149 KVALITETNIH 
SKAKALCEV

Te dni je planiška šola, od
delek v Kranju, izdal že drugo 
izredno zanimivo publikacijo z 
naslovom »Planica 70«. V njej 
najdemo poleg številnega doku
mentacijskega gradiva o skakal
nem športu pri nas tudi nekaj 
zanimivih člankov s tega po-

Planinski muzej potreba 
slovenskega naroda

Vsi alpski narodi se ponaša
jo z bogatimi planinsko-alpini- 
stičnimi muzeji kot kulturno- 
znanstvenimi in vzgojnimi usta
novami. Slovenci, kot izrazito 
alpski narod, pa na žalost vse 
do danes nismo uspeli priti do 
tako nujno potrebne ustanove. 
Redko in dragoceno planinsko 
gradivo uničujemo in nanj po
zabljamo. Le redki so v Slove
niji, ki skrbno zbirajo, urejajo 
in čuvajo dragocene dokumente 
in rekvizite iz naše dvestolet
ne planinsko-alpinistične zgo
dovine.

Posamezniki v Tolminu, Bo
hinju, Trenti, Kamniku, Tržiču, 
Ljubljani in na Jesenicah se 
trudijo in prizadevajo, da bi

ohranili vsaj nekaj, kar naj bi 
poznim rodovom služilo za pro
učevanje naše planinsko-alpini
stične zgodovine.

Pred leti so na Jesenicah 
vložili ljubitelji redkih in dra
gocenih dokumentov in ekspo
natov velike napore, da bi 
ustanovili triglavski in pozneje 
slovenski planinski muzej. Na 
žalost jim to ni uspelo. Sedaj 
delajo na tem v Ljubljani, kjer 
se trudijo, da bi postavili na 
noge osrednjo planinsko-alpini- 
stično muzejsko ustanovo. Slo
venski planinsko - alpinistični 
muzej ni potreben samo planin
cem, alpinistom in gorskim re
ševalcem, temveč celotnemu slo-_ 
venskemu narodu.

U. ŽUPANČIČ

KOMENTAR

V svetu, pa tudi pri nas, 
srečujemo v vrhunskem 
športu vse manj »čistih« 
amaterjev. Čeprav se neka
teri tekmovalci kljub vse
mu še vedno na vso moč 
oklepajo lepo zvenečega na
slova amaterja in tudi na
stopajo v »razredu amater
jev«, so v resnici profesio
nalci.

Od športa namreč živijo, 
šport jim pomeni poglavitni 
vir dohodka. Na papirju so 
morda v delovnem razmer
ju, v resnici pa živijo od 
tekmovanj in rezultatov. 
Dobrih, pogosto tudi slabih.

Zanimivo je, koliko naj-

Ne glede na to delimo 
športnike še vedno v dva 
razreda: razred amaterjev 
in razred poklicnih šport
nikov. In prav je tako. 
Problem je v tem, da vse 
bolj pogosto kršimo pravila 
in s tem olimpijski statut.

Prav zato bodo člani med
narodnega olimpijskega ko
miteja razpravljali meseca 
maja v Amsterdamu o tem 
pomembnem vprašanju v 
športu. Razpravljali bodo o 
statusu amaterja in profe
sionalca, o tem, kaj pomeni 
v sodobnem športu prva in 
kaj druga definicija. In še 
posebej, kje je meja med

pojmu amaterja pa je, da 
mora športnik študirati ali 
pa biti zaposlen. V tem naj 
bi se amater v prihodnje, 
poudarjamo: po mnenju ko
misije, tudi razlikoval od 
profesionalca.

Sodeč po vsem tem se 
nam torej še vnaprej obeta 
rib&rjenje v kalnem. To 
bodo dopuščala pravila. Ilu
zorno je namreč pričako
vati, da bodo tisti, ki so že 
doslej kršili zelo jasna 
olimpijska načela oziroma 
določila, ki niso dopuščala 
kompromisov, kar naenkrat 
postali disciplinirani.

Torej, od novega pravil-

Res tudi uradno
slovo od amaterizma ?

fazličnejših oblik dohodkov 
so že iznašli ljubitelji špor
ta in seveda športniki sami. 
Naj naštejemo le nekatere, 
ki so pri nas najbolj pri
ljubljene: »hranarina«. »šti
pendija«, »dodatek zveze«, 
»podpora sklada ...«, »na
grada«, »olimpijski doda
tek« .... da raznih dohod
kov v obliki lepih daril — 
celo avtomobilov in stano
vanj — in seveda zajetnih 
kuvert, sploh ne omenjamo.

Ob tem tudi vemo, da 
pomeni večina izmed tega 
nekontroliran in seveda s 
tem neobdavčen vir dohod
ka. Nobena skrivnost nam- 
reč ni, da dobitniki daril 
te-ta radi pretapljajo v de
nar, ker pač najraje raz
polagajo z gotovino.

Zato številni športniki 
(ne)amaterji živijo na ve
liki nogi. Na veliko večji, 
kot tisti, ki so v kakršnem
koli tako imenovanem »de
lovnem razmerju«.

Skratka, med številnimi 
amaterji in profesionalci ni 
Več bistvene razlike. Vse 
Več je namreč športnikov- 
amaterjev, ki žive na račun 
Športa bolje, kot številni 
»čisti« profesionalci.

njima. S tem zares aktual
nim vprašanjem se že dve 
leti ukvarja posebna komi
sija mednarodnega olimpij
skega komiteja pod pred
sedstvom romunskega pisa
telja Alexandruja Siperca.

Komisija je izdelala za 
kongres v Amsterdamu po
vsem nov pojem amater
skega športnika. Delala je 
na osnovi prepričanja, da 
današnji vrhunski športnik 
ne more biti več amater po 
načelih statuta iz leta 1866. 
Zato naj bi pojem olimpij
skega amaterja sploh izgi
nil iz slovarja, ker kratko- 
malo ne ustreza več seda
njemu razvoju vrhunškega 
športa.

No ..., po mnenju ome
njene komisije to ne pome
ni, da bi zavoljo tega uki
nili olimpijske igre. Ven
dar, amaterska prisega na 
olimpijskih igrah naj ne bi 
bila več laž! Komisija se 
ogreva dalje zato, da bi 
vrhunski športniki lahko 
izdajali knjige in prejemali 
za tako in podobno dejav
nost, kot so na primer na
stopi na radiu ali televiziji, 
ustrezne honorarje. Najpo
membnejše pri »novem«

nika, seveda: v kolikor bo 
sprejet, si zaenkrat ne mo
remo obetati nič drugega 
kot legalizacijo dosedanje
ga stanja. Tisti, ki so doslej 
živeli na račun športa, bodo 
prav tako oziroma še laže 
tudi vnaprej. Nič ni nam
reč lažjega, kot se redno 
oskrbovati s »potrdili o šo
lanju«.

In za zaključek: če v 
športu res ne gre več v 
obliki amaterizma, vsaj v 
tekmovalnem ne, zakaj po
tlej tega javno ne priznamo 
in se od naslova »amater« 
pač poslovimo? Le zakaj 
ne? Le zakaj se tako krče
vito oklepamo tega naslo
va? Čemu še vnaprej tišči
mo glavo v pesek in sku
šamo prepričati sebe in 
druge, da gre za amaterski 
šport, ko prav dobro vemo, 
kako je s tem pojmom? 
Najsi bo v športu ali pa kod 
drugod ...

Kdor prejema za kakrš
nokoli dejavnost denar, ki 
pomeni glavni vir njegovih 
dohodkov, in se s tem pre
življa, ni amater.'!

Vsaj po neki vsakdanji 
oziroma normalni logiki 
ne... -a.

dročja. Tako smo, v brošuri lah
ko prebrali, da imamo letos v 
Jugoslaviji že 149 kvalitetnih 
skakalcev. To povečanje gre 
predvsem na račun pionirjev, 
kar je še posebej razveseljivo. 
Toliko je namreč v Jugoslaviji 
tekmovalcev, ki v kvaliteti ne
kaj predstavljajo. Kolikšna je 
točna številka skakalcev, je se
veda težko ugotoviti; prepriča
ni pa , smo, da je vsaj še enkrat 
toliko skakalcev v Sloveniji, ki 
pa se zaradi slabše kvalitete 
niso uvrstili v deset kvalitetnih 
razredov, ki jih je pred dvema 
letoma vpeljala Smučarska zve
za Jugoslavije. Iz teh podatkov 
je tudi razvidno, da ima kranj
ski Triglav že dve sezoni zapo
red največ kvalitetnih tekmo
valcev, oziroma skoraj 25 % 
vseh tekmovalcev, ki imajo do
ločen kvalitetni razred v držav
nem merilu. Zaradi primerjave 
kvalitetnega napredka posa
meznih klubov v zadnjih dveh 
sezonah, so napravili tabelo, iz 
katere je lepo razvidno, da 
kranjski Triglav v številu ka
tegoriziranih kvalitetnih skakal
cev krepko vodi. Lep napredek 
je napravil Partizan iz Dolenje
ga Logatca, ki je povečal števi
lo kategoriziranih tekmovalcev 
za^S in se povzpel na drugo me
sto'. Določen padec pa so zabe
ležili pri §D Jesenice. Na j večji 
napredek pa je naredil v zad- 

• njihrletih smučarski klub Alpi
na Žiri, saj je povečal število 
kategoriziranih skakalcev od 2 
na 11.

75-METRSKA SKAKALNICA 
V KRANJU?

Uspehi kranjskih smučarskih 
skakalcev so še toliko bolj po
membni, ker jih dosegajo pod 
zelo neugodnimi delovnimi po
goji — edini v Sloveniji nima
jo za trening objekta v svojem 
kraju. Doslej so imeli skromno 
45-metrsko skakalnico na Go
renji Savi, ki je dokončno vze
la slovo v ' minuli zimi. Tako 
stopajo mladi kranjski skakalci 
že v drugo leto brez svoje ska
kalnice in se morajo zato voziti 
na .treninge v Planico, oziroma 
druge bližnje kraje. Vse to pa 
je povezano z dodatnimi napori 
skakalcev in trenerskega kadra 
ter seveda — v končni fazi tudi 
z dodatnimi finančnimi sredstvi.

V Kranju oziroma bližnji 
okolici ni niti manjše pionirske 
skakalnice in so torej tudi pio
nirji vezani na 7 km oddaljeno 
25-metrsko skakalnico v Zgor
nji Bresnici. ■

V Kranju ugotavljajo, da od
vseh športnikov delajo glede na
prav v najtežjih pogojih prav 
smučarji-skakalci.. Kranj bi po
treboval vsaj 75-metrsko ska
kalnico. Za njeno gradnjo kaže
jo dovolj razumevanja vsi šport
ni organi od skupščine občine 
navzdol in upamo lahko, da bo
do letos skakalci dobili prime
ren objekt za treninge in na
stope. Žalostno je namreč dej
stvo, da se številni skakalci Tri
glava, med njimi Stefančič, Me
sec in drugi, že nekaj let ne 
morejo predstaviti kranjski pu
bliki, po drugi strani pa v Kra
nju zimsko-športnih prireditev 
vedno primanjkuje. Z gradit
vijo 75-metrske skakalnice na 
Gorenji Savi, bo ta vrzel od
pravljena, hkrati pa izpolnjena 
naj večja želja kranjskih ska
kalcev. Nova skakalnica bo ob
enem tudi najlepša nagrada 
skakalcem za uspehe v minulih 
letih. —ž

V Domžalah bo zadnjo soboto v februarju v dvorani 
Komunalnega centra na sporedu II. pokalno prvenstvo 
Slovenije v gimnastiki za pokal revije »Gimnastika«. Tako 
kot lani v Idriji, bodo tudi letos v Domžalah nastopili 
naši najboljši telovadci in telovadke z Mirom Cerarjem, 
Janezom Brodnikom, Milenkom Kersničem, Milošem Vra

bičem in Marlenko Kovačevo na čelu. Poleg njih se bodo
v poljubnih vajah pomerili tudi drugi telovadci zveznega 
in I. razreda iz vse Slovenije. Hkrati bomo videli nasto
piti najbolje telovadce iz sosednih republik, saj bo pokal
no prvenstvo Slovenije pomenilo tudi izbirno tekmo za 
državno reprezentanco, ki se bo 15. marca pomerila z 
reprezentanco Ukrajine v Kijevu. Pokalno tekmovanje 
najboljših telovadcev in telovadk iz vse Slovenije, nad 
katerim je prevzela pokroviteljstvo revija »Gimnastika«, 
nudi namreč možnost, da se zdaj vsako leto tudi slovenske 
telovadke in telovadci, člani in članice ter mladinci in 
mladinke I. razreda, kosajo med seboj na neposrednem 
srečanju.

V drugih športih so podobna tekmovanja pogosta in 
drugi športniki imajo v podobnih odprtih prvenstvih več 
tradicije. Prav zato, in pa, ker v gimnastiki v Sloveniji

PRED DRUGIM POKALNIM PRVENSTVOM 
SLOVENIJE V GIMNASTIKI________________

Brodnik ali Cerar?
že dolgo časa občutimo pomanjkanje' tekem, se je ured
ništvo revije »Gimnastika« že lani odločilo, da izpolni to 
vrzel z organizacijo pokalnega tekmovanja.

Kaj smo s tem pridobili?
Ne le eno tekmovanje več, marveč popularno športno 

prireditev, ki po tradiciji drugih športov kaj kmalu lahko 
preraste prvotno zamišljene okvire. Poleg tega bomo tudi 
z letošnjim pokalnim prvenstvom Slovenije v gimnastiki 
dobili jakostno lestvico naših telovadk in telovadcev za 
precej mest in ne le za prvih šest ali prvih osem, ki so 
tako in tako bolj ali manj oddana že vnaprej.

Zmagovalec prvega pokalnega prvenstva v gimnastiki 
je bil Janez Brodnik, med dekleti pa Vida Perišič. Oba 
sta presenetljivo premagala Mira Cerarja oziroma Mar
lenko Kovačevo.

Kdo bo najboljši v Domžalah?
Na to vprašanje je trenutno težko odgovoriti. Zaneslji

vo pa je, da se bo Miro Cerar skušal na vsak način 
oddolžiti Janezu Brodniku, Marlenka Kovačeva pa Vidi 
Perišičevi za lanski poraz v Idriji. Prav gotovo ne bodo 
nič manj zanimive borbe tudi za ostala mesta, ne samo 
v državni reprezentanci, marveč tudi na jakostni lestvici 

\ slovenskih telovadk in telovadcev.
Naj sklenemo naše razmišljanje pred II. pokalnim 

prvenstvom Slovenije v gimnastiki z željo, da se ljubi
teljem gimnastike obeta zadnjo soboto v februarju v 
domžalski dvorani Komunalnega centra lep telovadni 
večer.

M. 2.

® DOMŽALE

Že sedme sindikalne igre
Sindikalne športne igre, ki jih tudi letos organizira komisija 

za šport in’ rekreacijo pri ObSS Domžale, so se že začele. Po raz
pisu se je prijavilo za tekmovanje v nogometu, kegljanju 6 X 100 
lučajev, borbenih partijah, streljanju, šahu, odbojki in namiznem 
tenisu kar 43 ekip.

Za celotno tekmovanje je izdelan program in potreben pravilnik. 
Tekmovanje bo zaključeno do meseca julija, ko začno delovni 
ljudje koristiti svoj letni dopust.

Sedaj so na programu zimske športne igre. ki jih po vsej ver
jetnosti, zaradi pomanjkanja snega, ne bo mogoče organizirati. 
Potlej je na sporedu kegljanje 6 X 100 lučajev. Prijavljenih je 10 
ekip, ki so že začele s tekmovanji. Letos je noviteta v tem, da tek
mujejo kegljači po liga sistemu. Vsekakor je kegljanje disciplina, ki 
privlači največje število članov sindikalnih organizacij.

V. WEITH

® PTUJ

Za čimboljšo uvrstitev
Občinska zveza za telesno 

kulturo v Ptuju je svojo dose
danjo aktivnost popestrila s tek
movanji občinske košarkarske 
lige.

Kvaliteta ekip je tolikšna, 
da je pričakovati precejšnje bor
be za čimboljši plasma. Prven
stvo se odvija v dveh skupinah. 
V prvi nastopajo TGA Kidriče
vo, TVI Majšperk, EKO Ptuj 
ter TAP Ptuj in »Prosveta«. V 
drugi pa JLA Ptuj, I. gimnazi
ja, KCS, II. gimnazija in ESS.

Že v prvih dveh kolih smo 
videli, da so nekatere ekipe pri
pravljene bolje od drugih, kar

se seveda vidi tudi iz rezulta
tov: TGA : EKO 45:26, TAP : 
»Prosveta« 19:53, TVI : TAP 
22:28 in EKO : TVI 0:20. Slednji 
rezultat Je bil registriran brez

lesnuia,
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borbe, ker se ekipa EKO ni po
javila na igrišču.

Vse tekme se odvijajo na 
Osnovni šoli Franca Osojnika v 
Ptuju in so zelo dobro obiska
ne. Ob tem naj še dodamo, da 
nastopata tudi v ženski konku
renci dve ekipi. Morda bo v pri
hodnje v tem pogledu bolje in 
se bodo Judi iz drugih krajev 
prijavile za tekmovanje ženske 
ekipe, saj bi bilo potlej tekmo
vanje zanimivejše in privlač
nejše. mf,-

PLANINSKI KOLEDAR
Na tujem iz leta v leto bolj 

pogosto tiskajo koledarje za pla
nince. Ti koledarji so seveda 
opremljeni s planinskimi po
snetki, obenem pa jih odlikujejo 
kar najbolj aktualni prispevki, 
namenjeni obiskovalcem gora.

Naj povemo, da tudi -naša 
planinska organizacija že dolgo 
časa pripravlja nekaj podobne
ga. Doslej se je vedno ustavilo 
pri pomanjkanju sredstev ali 
kvalitetnih fotografijah z ustrez
no tematiko. Vse pa kaže na to, 
da so naši planinci rešili tudi ta 
dva problema in da bodo za le
to 1971 založili planinski kole
dar pri Borcu.
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ZAKAJ SLOVENIJA ZAOSTAJA Z RAZVOJEM TURIZMA

i£daj si bomo vrnili
turistični ugled?

Slovenija sodeluje tudi pri izdelavi projekta »Severni Jadran« — po katerem 
bomo imeli v daljni prihodnosti možnost zgraditi na območju severnega Ja
drana milijon novih postelj © Trenutno so najbolj sprejemljive vertikalne 
integracije, se pravi združevanje manjših gostinskih podjetij z močnejšimi

gospodarskimi organizacijami

Slovenija je bila v jugoslovanskem merilu še do nedavnega pojem turizma.
Bled, Portorož, Rogaška Slatina, Dobrna, so pomenili vse, kar se da v turizmu doseči.
Kaj pa danes?
Nekoč znane slovenske turistične kraje — mimogrede povedano, če si v njih letoval, 

si nekaj pomenil — so prehiteli mnogi drugi turistični kraji, zlasti vzdolž jadranske obale 
in tudi v notranjosti.

S tem seveda nočemo trditi, da v Sloveniji v zadnjih in v minulem letu nismo naredili 
nikakršnega napredka. Ob možnostih, ki smo jih imeli, smo storili pravzaprav zelo veliko, 
saj smo samo lani zgradili skoraj na vseh koncih republike razmeroma mnogo turističnih 
in gostinskih objektov. Toda to je še zmeraj premalo, že v primerjavi s tem, kaj so nare
dili v sosednji Hrvatski, kaj šele v primerjavi s sosednjima pokrajinama Koroško in Ju
lijsko krajino.

Sicer pa, kaj bi govorili na 
pamet.

Ilustrirajmo trditve z neka
terimi konkretnimi podatki, ki 
sta nam jih posredovala inž. 
FRANC RAZDEVŠEK, pred
sednik Komiteja za turizem pri 
izvršnem svetu SR Slovenije, in 
RADO LIPIČAR, pomočnik re
publiškega sekretarja za gospo
darstvo.

»Z REZULTATI NE MOREMO 
BITI ZADOVOLJNI...«

»Iz podatkov je razvidno, da 
je v minulem letu zadovoljivo 
poraslo število turističnih pre
nočitev v Jugoslaviji, medtem 
ko smo v Sloveniji zabeležili 
nekoliko slabši uspeh, pa čeprav 
tudi z rezultati v naši republiki 
ne moremo biti nezadovoljni,"; 
je dejal inž. Franc Razdevšek. 
»V Jugoslaviji smo imeli lani 
46 milijonov nočitev ali za 24 
odstotkov več, kot predlanskim. 
V Sloveniji pa smo zabeležili 
4,5 milijona nočitev ali za 15 
odstotkov več, kot leto poprej. 
l4a področju inozemskega turiz
ma je bilo lani v Jugoslaviji 
22,2 milijona nočitev tujih go
stov, ali za 30 odstotkov več 
kot leta 1968. V Sloveniji je 
bilo 2,1 milijona nočitev tujih 
gostov ali za 14 odstotkov več, 
kot predlanskim. Kljub razme
roma manjšemu porastu števila 
inozemskih prenočitev na ob
močju Slovenije je znašal de
vizni dotok v naši republiki la
ni 83 milijonov, dolarjev ali 28 
odsf ‘^kov več, kot predlanskim.«

Za jugoslovanski turizem je 
v lanskem letu značilno veliko 
zanimanje tujih gostov za leto
vanje in bivanje v naši državi.

V tej zvezi je pomočnik re
publiškega seki-etaria za gospo
darstvo Rado Lipičar opozoril 
na nevarno upadanje turistične
ga prometa v primerjavi z dru
gimi področji v Jugoslaviji. Za 
to je značilen podatek, da je 
število inozemskih nočitev7 pora
slo v obdobju od 'eta' 1965 do 
lani komaj za 45 odstotkov, 
medtem ko smo v enakem ob
dobju zabeležili nrav 'na mejah 
Slovenije za 240 odstotkov več 
prihodov tujih gostov. Tudi 
gradnje turističnih zmogljivosti

napredujejo v Sloveniji znatno 
bolj počasi kot v drugih repu
blikah.

Bodimo še bolj konkretni: 
občuten porast v številu ino
zemskih nočitev lani v primer
javi s predlanskim letom so v 
Sloveniji zabeležili le trije kraji, 
in sicer Ankaran za 34 %, Izola 
za 51 % in Piran za 29 %. Za
skrbljujoče pa je, da je'v Ko
pru ta porast večji le za 7 %, 
v Strunjanu za 9 %, na Bledu za 
13%, v Rogaški Slatini za 8!% 
itd. V številu inozemskih noči
tev je lani v primerjavi s pred
lanskim letom mnogo slovenskih 
turističnih krajev celo nazado
valo. Na Jezerskem so zabele
žili za 26 % manj nočitev, v 
Kranjski gori za 28 %, v Sol
čavi za 19 %, na Pokljuki za 
31 % in na Pohorju kar za 60 
odstotkov manj nočitev.

»Logičen sklep na osnovi 
takšnih razmer je, da postaja 
Slovenija na turističnem pod
ročju zaostala republika, če jo 
primerjamo z razmahom v dru
gih jugoslovanskih republikah, 
na primer s Hrvatsko, kjer ino
zemske nočitve predstavljajo 
kar 77 odstotkov vseh inozem
skih nočitev pri nas,« je še do
dal Rado Lipičar.

KAJ NAJBOLJ ZAVIRA 
TURISTIČNI RAZVOJ 

SLOVENIJE?
Skušajmo vsaj deloma odgo

voriti na vprašanje, kaj sploh 
najbolj zavira turistični razvoj 
Slovenije?

Po mnenju mnogih turistič
nih strokovnjakov in tudi Ko
miteja za turizem pri izvršnem 
svetu Slovenije sta dve bistveni 
stvari, ki zavirata turistični 
razvoj naše republike: zelo
skromna vlaganja v izgradnjo 
turističnih in gostinskih zmog
ljivosti in razdrobljenost turi
stičnih gospodarskih organizacij, 
ki prav zaradi tega niso sposob
ne za večjo investicijsko eks
panzijo.

Točnih številk o tem, koliko 
je bilo lani vloženih sredstev 
v izgradnjo novih turističnih 
zmogljivosti v Sloveniji, še ni
mamo na voljo. Vemo le to, kar 
smo slišali na seji Komiteja za

turizem, da je bilo lani iz repu
bliških sredstev vloženih v iz
gradnjo turističnih objektov in 
splošno propagando naših turi
stičnih lepot in zanimivosti ko
maj 800 milijonov S-din, Če k 
temu dodamo še podatek, da je 
bilo v zadnjih letih, ko so na 
-Hrvatskem, v Črni gori, BiH. in 
Srbiji gradili popolnoma nove 
zmogljivosti, skoraj 40 odstotkov 
vseh investicijskih 'sredstev na
menjenih le za obnovo obstoje
čih posteljnih in drugih : turi
stičnih zmogljivosti, potem je 
še bolj jasno, da so .bila v tu
ristično izgradnjo vložena . pre
skromna sredstva. Preskromna 
predvsem v tem smislu, da niso 
omogočila iti v korak s .turi
stično mnogo hitreje razvijajo
čimi se področji, kot je dalma
tinski in istrski del jadranske 
obale in podobno.

Kot že rečeno je prav raz
drobljenost slovenskih turistič
nih in gostinskih gospodarskih 
organizacij v mnogočem pripo
mogla, da v izgradnjo novih tu
rističnih zmogljivosti nismo vlo
žili še več denarja. Integracij
skih procesov na področju go
stinstva in turizma v Sloveniji 
smo lani zabeležili bore tnalo. 
Če pa sb že bila hotenja, da bi 
se kaka gostinska delovna orga
nizacija združila z ekonomsko 
močnejšim partnerjem, na pri
mer z večjo trgovsko organiza
cijo, so v posameznih krajih kaj 
hitro začeli delovati lokalni1 ape
titi, ki so nesporno zavrnili tu
ristični razvoj na tem področju 
in posredno v vsej Sloveniji.

Zelo zgovoren primer naj 
omenimo: ko se je lani porto
roški hotel Central-Riviera želel 
pripojiti k ljubljanskemu trgov
skemu podjetju Prehrana, je. ob
činska skupščina Piran .storila 
vse in uvedla celo prisilno upra
vo v omenjenem portoroškem 
podjetju, samo da ne bi prišlo 
do pripojitve oziroma integra
cije. Kako je bilo početje pi
ranske občinske skupščine po 
svoje zgrešeno, se je že. izka
zalo. Prisilna uprava je bila v 
Central-Rivieri po sklepu sodi
šča nezakonita in zaradi .tega 
tudi ukinjena. Kolektiv Cen
tral-Riviera se je prav te dni

Bohinjski kot z idiličnim jezerom nudi velike možnosti za razvoj turizma
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Pri Mariboru je speljana na. Pohorje prva slovenska vzpenjača

na osnovi referenduma že pri
pojil k-ljubljanski Prehrani. To 
je v sedanjih razmerah edina 
možna pot, da bi v Portorožu 
lahko do začetka letošnje turi
stične sezone zgradili vse za
čete turistične zmogljivosti v 
vrednosti blizu 7 milijard S-din 
in s tem pridobili 2000 novih 
postelj.

Omenjeni primer nam je 
lahko v poduk — takšno pa je 
tudi stališče Komiteja za turi
zem in tudi republiškega odbo
ra sindikata delavcev storitve
nih dejavnosti Slovenije — da 
je' za . slovenski turizem bolj 
sprejemljiva vertikalna integra
cija, ker ima pred horizontalno 
integracijo vrsto prednosti. Gre 
predvsem za to, da se. v verti
kalni smeri združujejo močne 
gospodarske organizacije z go
stinskimi podjetji, se pravi 
takšne organizacije, ki so spo
sobne sprejeti na sebe breme 
investicijskih kreditov,

PERSPEKTIVE IN NAČRTI
Če nočemo, da bo Slovenija 

v prihodnje postala izrazito 
tranzitna — izletniška dežela, 
moramo v naslednjem obdobju 
zgraditi čim več posteljnih in 
drugih turističnih zmogljivosti v 
vseh turističnih centrih, kot si 
jih je zamislil Komite za turi
zem. Te centre naj bi razvijali 
na slovenski obali, v Bovcu, v 
Zgornjesavski dolini, na Pohor
ju, Dolenjskem itd.

V tej smeri je bilo storje
nega pravzaprav že precej. Naj
bolj razveseljivo je, da imajo 
že skoraj v vsakem večjem kra
ju v Sloveniji izdelan dokaj po
droben urbanistični načrt in s 
tem hkrati program razvoja tu
rizma, na osnovi katerega bi 
lahko takoj začeli graditi. V 
Portorožu na slovenski obali pa 
na primer že gradijo nove go
stinsko turistične objekte z naj
manj 2000 novimi posteljami. 
Znano je, da mnogo gospodar
skih organizacij — tudi neturi- 
stičnih — v okviru posebnega 
konzorcija združuje sredstva za 
izgradnjo alpskega turističnega 
centra v Bovcu s kaninskimi 
žičnicami. Graditi nameravajo 
tudi ob Cerkniškem jezeru, če 
bo le-to ojezereno, kjer bi pri
dobili 8000 novih postelj itd., 
itd.

Problem pa je spet denar!
Letos bo za izgradnjo turi

stičnih objektov, ob tem ko na 
primer slovenske železarne po
trebujejo za lastno sanacijo še 
mnogo več republiškega kapi
tala, namenjenih le 2 milijardi 
S-din. Ob tem so možnosti, da 
za gradnjo novih turističnih 
zmogljivosti posamezne močne 
gospodarske organizacije naja
mejo še tuje. kredite. Prav pa 
bi bilo, da bi v prihodnje osta
lo v Sloveniji za razvoj turizma 
še več deviz, ustvarjenih v turi
stičnem gospodarstvu Jugosla
vije. Zdaj jih kljub temu, da 
jih v Sloveniji zberemo skoraj 
eno tretjino, ostane v naši re
publiki kot retencijska kvota le 
9 odstotkov.

In še ena stvar je, ki v pri
hodnje obeta slovenskemu tu
rističnemu gospodarstvu boljše 
čase. To je tako imenovani pro
jekt »Severni Jadran«. V tem 
primeru.Slovenija zelo tesno so
deluje s sosednjo Hrvatsko, ki 
sta omenjeni projekt skupaj 
predložili zveznemu izvršnemu 
svetu. Ta projekt zdaj obrav
navajo Združeni narodi in po 
zadnjih informacijah bo ta 
mednarodna organizacija' po 
vsej verjetnosti prispevala 500 
tisoč dolarjev za dokončno iz
delavo projekta. SR Hrvatska 
naj bi za to prispevala 800 mi
lijonov, Slovenija pa 250 mili
jonov S-din. Na osnovi tega 
programa bi imeli v daljni pri
hodnosti možnost zgraditi na 
območju severnega Jadrana mi
lijon novih postelj.

MILAN'2IVKO VIC

— Si bral?
— Na kaj misliš? Veliko 

stvari je v zraku ...
— Na šokantne zadeve...
— Na čas prvih kocin v 

»Tribuni«?
— Na kakšne kocine neki! 

Gre za več, za »Probleme«.
— Kaj jih tudi ti dobivaš?
— Ja, tudi! Pa »Prostor in 

čas« tudi.
— Jaz tudi. Pa »Sodobnost« 

tudi.
— Veš, kar telefonski ime

nik prepisujejo, denar pobirajo 
pa po povzetju. Doma me ni 
bilo, ko je prišla prva številka, 
da bi jo pravi čas vrnil, zdaj 
imam pa hudiča...

Na nekaj pa se progres le mo
ra opreti... Kaj je s prvo šte
vilko letošnjih »Problemov«?

— Mislim, da je vsebina ta
ko grozna in politično proble
matična, da si je uredniški od
bor ni upal več naravnost ob
javiti, ampak se je raje odločil 
za šifre. Vsa številka je natis
njena v šifrah. Po mojem gre 
za kontrarevolucijo ali vsaj za 
ultralevičarstvo.

— Seksualno?
— Delno tudi, ker je nad ši

frami fotografija spodnjega de
la ženskih kopalk in zgornjega 
dela ženskih nogavic. Mislim 
pa, da v največji meri za po
litično. Ti vragi dobro vedo, da 
sem vedno rad dosledno stal 
za mladino, zdaj bi me pa radi 
kompromitirali. Zato sem skle
nil, da s to stvarjo radikalno 
in za vselej prelomim! Takoj 
jutri jim bom poslal revijo na
zaj in rekel, da nočem imeti z 
njimi nobenega opravka in da 
se odločno ograjujem od vsaka 
poRtične diskvalificacije .. •

— No, no, pomiri se! Meni 
se pa zdi, da stvar ni tako res
na. Se spomniš »Perspektiv«?

Kulturne diagonale
— Mislim, da je prav, če je 

človek na nekaj naročen. 
Takšne stvari je treba podpi
rati. Gre za našo nacionalno 
kulturo.

— Jaz pa mislim, da me ho
čejo le kompromitirati. Zadnje 
čase izhajajo takšne stvari, da 
mi gredo lasje pokonci...

— Seks?
— Lasje, sem rekel! En spo- 

meničar in privatni obrtnik je 
rekel v »Problemih«, da je po
slal ženo, ne vem zdaj več, ali 
prvo ali drugo, prosit h škofu 
po denar, češ da je komunist
ka. Potem se en presnih v 
»Prostoru in času« požvižga 
prav na vse: na zgodovino, na 
oblast in še na kaj. Potem je 
pa tudi še prva številka le
tošnjih »Problemov«...

— »Problemov« ne berem, 
takoj gredo v koš. Mislim pa, 
da je tudi »Sodobnost« dokaj 
problematična, vsaj kar se tiče 
»Antisonga«.

— Za kaj pa gre? Za seks?
— Za vse po malem, ampak 

vendar ne tako radikalno kot 
drugje, kot praviš ti, bogvari!

— Kako ne!
— Nobena kaša se ne poje 

tako vroča kot se skuha! Veš 
kaj se govori?

— Kaj?
— Da v naši družbi ne pri

deš drugače gor, zaradi zase
dene strukture seveda, kot s 
šokiranjem. če to veš, potem 
se dajo stvari hitro urediti.

— In kakšno zvezo imajo s 
tem »Perspektive«?

— No, le ugani?
— Aha, saj res! Potem mi

sliš, da mi »Problemov« ni 
treba vračati.

— Mislim, da ne!
— Pa če Matičič spet kaj 

vpraša v skupščini?
— Mislim, da ne bo! Zdaj se 

zavzema za objavo spiska 1000 
najbolj bogatih Slovencev ...

— Ampak še vedno ne vem. 
če je pošteno, če se s takšnimi 
pojavi in ljudmi tako razjas
njuje, ko pa pravijo, da govo
rijo v imenu delavskega raz
reda. Kako naj se to zagovorja 
pred zgodovino?

— Ja, v imenu delavskega 
razreda, kako drugače!

VINKO BLATNIK
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MODNA HIŠA V LJUBLJANI, MA
RIBORU IN OSIJEKU NUDI V 
VSEH LETNIH SEZONAH MODNE 
NOVOSTI, KOT JIH NAREKUJE 
SVETOVNA MODA. MOŠKI MAK
SI PLAŠČI V MODNIH KROJIH 
IN BARVAH BODO RAZVESELILI 
VSE, KI ŽELIJO SLEDITI MODI.

! PRODAJNI SERVIS

modna hiša
LJUBLJANA — MARIBOR — OSIJEK


